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زیر پای این مردم 
خالی شده!

با توجه به فرونشست های زمین 
در برخی مناطق مثل اخیرا در خیابان کارگر

2

روز گذشته یکی از رسانه های ورزشی 
کشورمان دست به اقدام جالبی زده بود. 
این رســانه از آنجا که خبرنگار خود 
را بــه محل بازی های جــام ملت های 
آسیا فرســتاده بود این خبرنگار حین 
بازی دو تیم عربســتان و کره جنوبی 
به سراغ تماشاگران ســعودی رفته و 
بعد از شکست و حذف تیم شان مقابل 
کره گزارشی از حال و هوای آنان تهیه 
کرده بود. این اقــدام جالب خروجی 
آنچه  برخلاف  زیرا  داشت.  جالب تری 
که تصور می شــد تماشاگران سعودی 
شکست  متحمل  تیم شان  آنکه  علیرغم 
تلخی شده بودند اما اولا آرامش عجیبی 
داشتند و ثانیا، از بازیکنان تیم شان تقدیر 
می کردند. در این مورد چند نکته را لازم 

دیدم که قلمی کنم: 

اول: در ابتدا باید توجه داشته باشیم که 
تیم عربستان در فینال متحمل شکست 
نشده و این تیم در دور نخست حذفی 
ناکام مانده اســت. یعنــی با توجه به 
حد و اندازه تیم ملی فوتبال عربســتان 
این شکســت برای این تیم، عملکرد و 
بنابراین  تلقی می شــود.  بدی  کارنامه 
ارزش تشویق بازیکنان این تیم از سوی 

هواداران شان بیشتر درک می شود. 

دوم: مربی گرانقیمت تیم ملی عربستان 
سعودی قبل از اینکه ضربات پنالتی به 
پایان برســد به رختکن رفته بود. این 
رفتار مانچینی ایتالیایی توهین آشکاری 
به مردم عربستان و مسئولان این کشور 
تلقی می شود. اما این رفتار مربی اروپایی 
تماشاگران سعودی و  باعث خشم  هم 
واکنش عجیبی از سوی آنان نشده است. 

ســوم: در اصــل این ســوال را باید 
جامعه شناسان پاسخ دهند که »سرّ این 
آرامش تماشاگران سعودی کجاست؟« 
ولی بنده چند مورد را می توانم در این 
مورد بنگارم که عمومیت دارد. ارتباط 
میان آرامش انسان ها و رفاه اقتصادی شان 
مستقیم است. یعنی هرچقدر شما بیشتر 
در رفاه باشید به احتمال فراوان تمرکز 
بیشــتری نیز دارید و در شرایط خاص 
البته  می گیرید.  عاقلانه تری  تصمیمات 
این موضوع را نمی توان به همه موارد 
تعمیــم داد و نتیجه گیری کلی گرفت 
ولی بنده تصور می کنم شرایط جالبی که 
در سکوهای طرفداران عربستان سعودی 
شاهد ش بودیم می تواند ارتباط مستقیمی 
بر این  اقتصادی حاکم  با شاخص های 

کشور داشته باشد. 

چهارم: عربســتان ســعودی در دوره 
قدرت گیری بن سلمان شرایط متفاوتی 
را تجربه می کند. برنامه های بلند پروازانه 
وی و تاکیدهای مســتمر او بر توسعه 
اقتصادی سبب شده رفاه عمومی در این 
 کشور رشد قابل ملاحظه ای داشته باشد.
حاکمان این کشور مدل جدیدی را ارائه 
داده اند که در این مدل اقتصاد هیچ وقت 
قرار نیست گروگان سیاست باشد زیرا 
می داننــد در این صورت از توســعه 

اقتصادی خبری نیست. 

پنجم: بهر حال لازم اســت تحقیقات 
مفصلی در این زمینه انجام شود. یعنی 
اگر اســتثنا ها را کنار بگذاریم توسعه 
اقتصادی و رفــاه اقتصادی چه تاثیری 
بر سکوهای تماشاگران فوتبال دارد. آیا 
به واقع آنطور که ما در بین ســکوهای 
رشد  بودیم  شاهد  سعودی  تماشاگران 
اقتصادی می تواند آرامش بیشــتری به 

شهروندان دهد؟

چند نکته در مورد سکوهای 
طرفدار تیم عربستان

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 2

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

رهبر معظم انقلاب در مرقد امام خمینی)ره(
 و گلزار شهدا حضور یافتند

3 چالش های روستاییان لواسانات با ویلانشینان؛ از حس تبعیض تا مشکلات چندپارگی فرهنگی

در حالیکه ویترین برخی روزنامه ها در روز برفی بهمن 
ماه به نگرانــی اصولگرایان از تشــتت در این جناح 
اختصاص یافته و آن سوتر اجماع احتمالی اعتدالیون 
و اولترا اصولگرایان بلُد شده، این شعله های سرکش 
دلار است که زبانه می کشد و به مرز شصت هزارتومان 
نزدیک می شود تا باور کنیم اینجا حال اقتصاد چندان 
روبراه نیست. کاش گرانی فقط شامل دلار شود. کاش 

همه دردهای مزمن در پول خارجی خلاصه گردد.
گوشت از مرز ششــصد هزار تومان گذشته، لبنیات 
گران تر شــده، نان آزاد به تحفه ای دســت نیافتنی 
بدل شــده و خط فقر چنان پررنگ شده که احوالات 
بسیاری در چند قدمی ربیع، خریف شده است. بگذریم 
از ســکه که کارش این روزها به شدت سکه است و 
طلا که با زوزه ای دهشتناک، خواب از سر فلزها ربوده 
و چنــان دلبری می کند، که هیچ زوج جوانی از کنار 
زرگری ها رد نمی شود و هیچ شاعری برای زر مرثیه 

هم نمی سراید. غزل جای خود دارد!
به نظر می رسد اینجا اولویت برخی رجال سیاسی با 
اولویت مردمان کوچه و بازار توفیــر دارد و اگر برای 
برخی، رد صلاحیت فلان پرزیدنت سابق یا بهمان وزیر 
اسبق اصولگرا به سوژه ای برای مملو کردن جلدها از 
تیترهای دواگلی رنگ بدل شده، کمی این سوتر زیر 
پوست شــهری که بغض راه نفسش را بسته، تورم و 
گرانی بر روان خلق اله سوهان می کشد و بیکاری به 
تلخ ترین پدیده این ســرزمین بدل شده است. کاش 
مسئولانی که روزگاری در صحنه انتخابات شعارهای 
دهان پرکن می دادند و گذشــته را سیبل می کردند، 
کمی وعده های رنگارنگ خویش را تحقق می بخشیدند 
تا خواب بر چشم آدم هایی که هول و هراس از سفره های 
خالی امانشان را بریده، کمی حلال شود. زمستان دارد 
تمام می شود و از استعاره ها و کنایه ها کاری ساخته 
نیست. پس برای گذر از باریکه راه های زندگی، گریزی 
نیست جز آنکه به اندک برف عصر دلواپسی، دل خوش 
کرد و کمی به این فکر اندیشید که پاک کردن غبار 
افسردگی از پلک این شهر درندشت هرچند سخت و 
صعب، اما کمی تا قسمتی امکان پذیر است. غروب آخر 
هفته، مصائب تلنبار شده و فوتبالی که قرار است برای 
نود دقیقه ما را به سیاره نسیان بفرستد تا چشم ها، 
دهان ها و گونه ها آرام و جغرافیای خانه با یک گل یا 
یک دریبل از سوی ستاره های ابرمیلیاردر در آرامشی 

موقت پهلو بگیرد.
کاش برخــی باور کنند که دغدغه مردم فقط و فقط 
پشت پرده فلان حزب فعال شده در آستانه انتخابات 
نیست و در هنگامه ای که قوت گران و موت حراج شده، 
باید نســخه ای بکر پیچید و برای خانه های اجاره ای، 
رویاهای فروشــیِ اجاره ای، کابوس هــای اجاره ای و 
زورق های اجاره ای تدبیری اندیشید. زورقی بی هنگام 
در بخار شــفق برای عبور از این روزهای مشــوّش و 

کناره گرفتن در جویِ کوچک آرامش و آسایش...

چراغ های خاموش 
در تاریکنای شهر!

امید مافی
دکتری تاریخ و روزنامه نگار

یادداشت-3

جمشید جم درگذشت

جمشید جم خواننده باسابقه موسیقی کشور 
شــامگاه گذشــته ۱۱ بهمن در منــزل خود 

درگذشت./ایلنا

ایران به سختی از سد سوریه گذشت

مُردیم تا بردیم

آخرین بازی دور یک هشتم نهایی جام ملت های 
آســیا بین تیم های ایران و سوریه در وقت های 
اضافه با تســاوی یک بر یک به پایان رسید تا 
ضربات پنالتی سرنوشت این بازی را مشخص 
کند. در پایان این تیم ملی ایران بود که توانست 

برنده از این میدان بیرون برود.
به گزارش ایســنا، تیم های ملی فوتبال ایران و 
سوریه در دور یک هشتم نهایی جام ملت های 
آســیا - ۲۰۲۳ از ســاعت ۱۹:۳۰ در ورزشگاه 

عبدالله بن خلیفه به مصاف هم رفتند.
ایران یک )۵( - سوریه یک )۳(

گل : مهدی طارمی بــرای ایران - عمر خربین 
برای سوریه

کارت زرد: شجاع خلیل زاده، علیرضا بیرانوند، 
ســعید عزت اللهی، محمد محبــی و مهدی 
طارمــی)۲ کارت( از ایران - محمو الاســود و 

ابراهیم هیسار از سوریه
کارت قرمز: مهدی طارمی از ایران

ترکیب ایران: علیرضا بیرانوند، روزبه چشــمی، 
شــجاع خلیل زاده، رامین رضاییان، احســان 
حاج صفی، سعید عزت اللهی، سامان قدوس)۶۳ 
- امید ابراهیمی(، علیرضا جهانبخش)۷۴ - علی 
قلی زاده(، مهدی قایدی)۶۳ - محمد محبی(، 
مهدی طارمی و ســردار آزمون)۸+۹۰ - کریم 

انصاری فرد(
ترکیب ســوریه: احمد مدنی، ثائر کروما، ایهم 
اوســو، موید العجان، عبدالرحمن ویس، خلیل 
الیاس، ایزاکیل العلم، محمود الاسود)۵۸ - پابلو 
صباغ(، عمار رمضان)۸۶ - فهد یوسف(، ابراهیم 

هیسار و عمر خربین)۸۷ - علا الدالی(

در آستانه دهه فجر و چهل وپنجمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی؛

پشت پرده دعوای فروشندگان سنتی 
و سرا های ایرانی چه می گذرد؟

دوئل نفسگیر
در قلمرو فروش اقساطی تجدید میثاق مسئولان  قوه قضائیه و دولت 

با آرمان های امام خمینی)س(؛

سید حسن خمینی: 
درد مردم داشتن را 

به یک فرهنگ 
تبدیل کنیم

ماجرای جوشیدن 
چشمه آب 

در دریاچه ارومیه 
چه بود؟
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دهه فجر انقلاب اسلامی مبارک باد

اخیر ســتاد خبری مبارزه با فســاد بازرسی ویژه 
رئیس جمهور درخصوص رشوه دادن و رشوه گرفتن 
اطلاعیه ای صادر کرد که براساس تبصره ماده ۵۹۲ 
قانون مجازات اسلامی، در صورتی که رشوه دهنده 
پرداخت رشــوه را گزارش دهــد، از مجازات قانونی 
معاف شــده و مال به وی باز می گردد. رشوه تبلور 
فساد اداری ناکارآمدی استخدام و گزینش نیروهای 
فاسد در یک فرایند نامطلوب محسوب می شود که 
فصلی از قانون مجازات اسلامی بخش تعزیرات را به 
خود اختصاص داد و همانند کلاهبرداری و تحصیل 
مال ازطریق نامشــروع که حقوق عمومی و نظم و 
 امنیت جامعه و آســایش عمومی را به هم زده و اثر 
عمیق و نامطلوب بر افکارعمومی و حیثت اجتماعی 
و دیوان ســالاری می گذارد و به نوعی ناکارآمدی و 
عدم شفافیت ســازمان اداری را برملا می کند و در 
همه کشورها و همه مکاتب اداری و سیاسی سعی 
براین اســت کــه از بروز و ظهور این پدیده شــوم 
پیشــگیری شود اگرچه همه شــهروندان براساس 
احساس مسئولیت مدنی و شهروندی و اجتماعی و 
اخلاقی و اسلامی تکلیف دارند امربه معروف و نهی 
از منکر کنند و رشوه گیران و مفسدین اداری رارسوا 
و گزارش دهند ولیکن این موضوع مشکل اداری و 
رشوه ستانی و ناکارآمدی اداری راحل نمی کند بلکه 
به نوعی مچگیری وتشویق جامعه به مشارکت دراین 
پدیده شوم تلقی میگردد و عذربدتر ازگناه بحساب 
می آید و مدیران و مســئولین اجرائــی وقضائی و 
انتظامی تکلیف دارند به سهم خویش از وقوع جرائم 
خصوصا رشاء و ارتشاء پیشگیری نمایند و با انتخاب 
افراد پاکدست و شــرافتمند و متخصص و متعهد 

زمینه ترویج این پدیده شــوم را ببندند و آموزش و 
توانمندسازی مالی و پشتیبانی و معنوی و حرفه ای 
و مالی از پرسنل از رشوه خواری پیشگیری کنند و 
تمسک به اضطرار مراجعین در تحقق جرم ارتشا و 
مشارکت در رشوه گیری به نوعی آلوده کردن جامعه 
به فســاد و ترویج و تشــویق به جرم است و نوعی 
ترغیب به تشکیل شبکه رشوه خواری و رشوه گیری 
و سوق دادن جامعه به فساد و آلوده کردن مراجعین 
محســوب می شــود ودریک نظام اداری قانون مند 
و منطبق بر موازین و معیارهای اداری و ســازمانی 
اینگونه حرکات و اقدامات ناشایست وجاهتی ندارد و 
اگر مردم و مراجعین ناچارا و از روی استیصال مجبور 
شوند برای احقاق حقوق حقه خویش رشوه ای بدهند 
هم بر احوال آن سازمان باید گریست وهم بر احوال 
مردم و مدیران چراکه تمسک به ماده ۵۹۱ و ۵۹۲ 
قانون مجازات اســلامی در بخش تعزیرات در موارد 
استثنایی و ناگزیر است و بنا نیست که عمومیت پیدا 
کند و قباحت آن شکسته شود. رشاء و ارتشاء یکی از 
آفتهای نظام اداری در هر کشوری محسوب می شود و 
نمادی از فساد اداری و ضعف و ناکارآمدی به حساب 
می آید و در هر کشــور و سازمانی ترویج یابد باعث 
ناامنی اجتماعی و فقدان اعتماد عمومی مردم و تزلزل 
نظام سیاسی اداری می گردد. طبیعتا برای ریشه کن 
کردن این جرم و همه جرائم مشــابه پیشــگیری 
مهمترین درمان به حساب می آید و مچ گیری روش 
صحیحی نیســت اینکه چرا افرادی از کارمندان و 
پرسنل اداری مرتکب ســتاندن رشوه می شوند به 
برخی عوامل بستگی دارد ازجمله عدم کفایت حقوق و 
مزایا و نیاز مالی و اقتصادی و ضعف بنیان های اخلاقی 
و دینی زیاده خواهی و طمع ورزی و ناشایسته سالاری 
چون اگر مدیران و پرسنل صادق و خدوم و  درستکار 
و شرافتمند و باوجدان و آبرومند و معتقدی در یک 

سازمانی استخدام شوند و قصدشان خدمت باشد... 

رشاء و ارتشاء؛ 
پیشگیری یا مچ گیری

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-2

قیمت گذاری دستوری یکی از بزرگترین آفات 
صنعت حمل و نقل ایران در تمام شقوق اعم از 
ریلی، هوایی، دریایی و جاده ای است و بررسی 
وضعیت اقتصادی تمام شقوق حمل و نقل در 
ایران به خوبی نشان می دهد که نتیجه دخالت 
گسترده دولت در صنعت حمل و نقل و در بازار 
این صنعت چیزی جز زیان انباشــته، توسعه 
نیافتگــی و عقب ماندگی صنعت حمل و نقل 

کشور نبوده است.
آن هــم در شــرایطی کــه ایران بــه لحاظ 
ژئوپلیتیکی بیشترین پتانسیل های حمل و نقل 
و ترانزیــت را در منطقه دارد اما می بینیم که 
این صنعت درگیر دخالت های بی حد و اندازه 
دولت است و این دخالت بی حد و اندازه سبب 
زمینگیری شمار زیادی از ناوگان هوایی شده 
است و از آنجا که شرکت های هواپیمایی کشور 
برخلاف شرکت های هواپیمایی منطقه، قدرت 
مالی و سودآوری بالایی ندارند، نه تنها امکان 
توسعه ناوگان و خرید به میزان کافی هواپیما 
را از دســت داده اند که هم اکنون برای تعمیر 
و نوســازی ناوگان خود نیز با مشکلات عدیده 

دست و پنجه نرم می کنند.
در اینجــا باید گفــت که تحریم هم فشــار 
زیادی به ایرلاین ها وارد کرده اســت اما عمده 
مشــکلات صنعت حمل و نقل ریشه دارتر از 
این حرفهاست و دخالت دولت در اقتصاد این 
صنعت مشکلات عدیده و زخم های عمیقی به 

دنبال داشته است.

آفت دخالت دولت 
در صنعت حمل و نقل

ابوالفضل بهره دار
رئیس انجمن مهندسی حمل و نقل ریلی ایران

یادداشت-1

ادامه در صفحه 8

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چه افرادی 
درگیر عارضه 

هیپرتروفی کمر 
هستند؟

4

ادامه در صفحه 2

بازتاب تصمیم دولت برای واگذاری زمین به چینی ها 
و اجرای طرح کلید به کلید

خودروی چینی 
و حالا  خانه چینی

صفحه 8

3

ایران به سختی از سد سوریه گذشت

مُردیم تا بردیم
1
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 1631- چش��م به راه ماندی��م که اصلاحات 
خصوصا اصلاحات اقتصادی در کش��ور انجام 
گیرد اما متأسفانه فقط شرایط روز به روز برای 
مردم بدتر و بدتر می ش��ود. مسئولان هم فقط 

شعار می دهند. 
1641- ب��ا تورم��ی ک��ه احتم��الا در س��ال 
آین��ده تجربه خواهیم ک��رد افزایش حقوق ها 
 تقریب��ا بی اث��ر خواهد بود. نمی ش��ود افزایش
  25 درص��دی حقوق داش��ت اما ت��ورم بالای

 45 درصدی باشد. مردم به مشکل می خورند. 
1520- به خاطر شرایط اقتصادی بد و قیمت 
بالای پوش��اک برخی از ما مردم مجبور شدیم 
پوش��اک تاناکورایی بخریم یا اصلا قید لباس 
خری��دن را بزنی��م. حقوق  م��ان کف��اف خرید 

پوشاک نمی دهد. 
1531- مشکل اقتصادی کشور که با تعطیلی 
روز ش��نبه ب��ه جای جمعه اگر حل می ش��ود 
ای��ن کار را بکنن��د. ام��ا یک مش��کل بزرگ 
دیگر هم این اس��ت بهره وری کارکنان باید به 
اندازه مناسب باش��د. باید کاری کرد که رونق 

اقتصادی و افزایش بهره وری ها شکل بگیرد. 
1541- برخ��ی از کارگ��ران ایران��ی به خاطر 
مشکلات مالی به کشورهایی مثل عراق رفتند 
و باید رنج مضاعف��ی را تحمل کنند. چرا باید 
ش��رایط اقتصادی کش��ور به گونه ای باشد که 
حتی کارگران هم مجبور به مهاجرت باشند؟ 
1505- چینی ها با سیس��تم کنترل هوشمند 
توانسته اند تا حدودی مش��کل بار ترافیکی را 
ح��ل کنند در کش��ور ما هم از این سیس��تم 

استفاده می شود یا قابلیت اجرایی دارد؟ 
1401- کس��انی ک��ه فق��ط دنب��ال حمایت 
صرف از دولت هس��تند فقط تمجید می کنند 
یا از مش��کلات مردم بی خبرند ی��ا خود را به 

بی خبری زدند! 
1431- انداختن مشکلات به گردن دولت قبل 
دیگر یک موضوع نخ نما شده است. بیش از 2 
س��ال و اندی از تشکیل دولت جدید می گذرد 

باید برخی از مسائل تا حالا حل شده بود! 
1445- در خبره��ا آم��ده رک��ورددار اختلال 
اینترن��ت در جه��ان اس��ت. آن وق��ت چ��ه 
وعده هایی که از وزی��ر ارتباطات برای ارتقای 
کیفیت و سرعت اینترنت به مردم داده نشد؟ 
1301- جالب است امام جمعه کرج به رئیس 
دولت می گوید ش��ما از حمای��ت ائمه جمعه 
سراس��ر کشور برخوردار هس��تید از ملامت ها 
نهراس��ید. ایش��ان اگر دوس��ت دارند حمایت 
از دولت کنند اش��کالی ن��دارد اما به انتقاداتی 
هم که به دولت می شود باید توجه کند. فقط 

حمایت صرف از دولت نکند. 
1321- آیا وزارت بهداش��ت فک��ر می کند با 
اخذ وثیقه سنگینی از دانشجوی پزشکی مانع 
مهاج��رت آنان می ش��ود؟ آیا این راه درس��ت 

جلوگیری از مهاجرت است؟ 
1345- اگر تیم پرسپولیس برانکو را به عنوان 
سرمربی انتخاب کند حداقل می توان امیدوار 
ب��ود که وی با اقبال هواداران هم روبرو ش��ود 
چ��ون برانکو نزد ه��واداران محبوب و کارنامه 

خوبی دارد. 
1201- آقای فلاحت پیش��ه نماینده س��ابق 
در توئیتی نوش��ته جنگی پیش روس��ت که از 
لح��اظ دامن��ه بعد از جنگ جهانی بی س��ابقه 
است! برخی افراد با حرف هایشان باعث نگرانی 

می شوند. 
1210- اگر امامان جمعه از مش��کلات مردم 
بیش��تر س��خن بگویند ب��ه ج��ای تمجید از 
مس��ئولان به آنها تذکر بدهند که به مس��ائل 

مردم رسیدگی کنند خیلی بهتر می بود. 
1241- آق��ای حمیدرض��ا ترق��ی عضو گروه 
موتلفه می گویند کس��انی که رأی ندهند حق 
اعت��راض ندارند. چرا برخی ب��رای خود قانون 
درس��ت می کنند؟ بر فرض یک شهروند رأی 

ندهد حق اعتراض به مشکلاتش را ندارد؟ 
1115- س��خنگوی اقتصادی دولت می گوید 
ده��ه 90 دهه از دس��ت رفته اقتصاد اس��ت. 
منظورشان کنایه به دولت های گذشته است؟ 

الان اقتصادمان چه شرایطی دارد؟ 
1121- ی��ک مقام ارش��د س��ازمان برنامه و 
بودجه ب��ا انتقاد از مجلس می گوید کس��ری 
بودجه تحمیل ش��ده را چگونه جبران کنیم؟ 
افزایش قیمت بنزین و مالیات یا افزایش ارز؟! 

در هر صورت فشار روی مردم خواهد بود. 
1131- آقای خاندوزی وزیر اقتصاد می گویند 
هیچ نهادی مجوز فروش خودرو با قیمت کمتر 
را ن��داده. دلیل افزای��ش قیمت دلار اقتصادی 
نیس��ت! هراز گاهی مس��ئولان م��ا اظهارات 

عجیبی می کنند! 
1145- قیم��ت گوش��ت چ��ه 600 ی��ا 700 
هزارتومان باش��د چه فرقی می کند؟ قائم مقام 
وزیر کش��اورزی می گویند فقط در بالای شهر 
700 تومان است. آیا بین 600 یا 620 تا 700 

تومان اختلاف فاحش وجود دارد؟! 
1021- در خبره��ا آم��ده در پ��ی حم��لات 
موش��کی ایران به مقر تروریس��ت ها در اربیل 
عراق. این کشور س��فیر خود را برای مشورت 

از تهران فراخوانده! 
1031- در یک آمار وحش��تناک آمده حدود 
14 درص��د از مرگ ه��ای طبیع��ی در ای��ران 
ب��ه خاطر آلودگی هواس��ت. متأس��فانه کمتر 
مس��ئولی آلودگی هوا و ع��وارض آن را جدی 

گرفته. 
1101- آق��ای زیدآب��ادی برعکس نظر برخی 
اف��راد می گوید معی��ن اگر به ای��ران بیاید نه 
دس��تگیر می ش��ود نه جل��وی کنس��رتش را 
می گیرن��د! حتما هم همین اس��ت وقتی وزیر 
می گوی��د می تواند بیاید پس مش��کلی برایش 

وجود نخواهد داشت! 
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مت��ن بیانات رهبر معظم انقلاب اس��لامی در دیدار دس��ت اندرکاران کنگره 24 هزار 
ش��هید تهران بزرگ که در تاریخ سه شنبه 3 بهمن 1402 برگزار شده بود، در محل 

برگزاری همایش در تهران منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، تهران را نماد همه خصوصیات بارز ملت ایران 
دانستند و با اشاره به نقش آفرینی مردم تهران در حوادث 150 سال اخیر و هم چنین 
الهام بخ��ش بودن تهران در حوادث انقلاب اس��لامی و بعد از پیروزی انقلاب گفتند: 
تهرانِ پیش��گام و انقلابی، شناسنامه واقعی این ش��هر بزرگ است که باید حوادث و 
جزئیات آن تدوین و برای نس��ل جوان تبیین ش��ود.رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به 
ش��جاعت، غیرت، دینداری، استقلال طلبی و دشمن ستیزی ملت ایران افزودند: همه 
این خصوصیات در تهران قابل مش��اهده اس��ت و مردم ته��ران حداقل از یک قرن و 
نیم اخیر در همه مبارزات سیاس��ی بر ضد ظلم و استبداد و استعمار، پیشرو بوده اند.

حضرت آیت الله خامنه ای با اش��اره به تلاش های گس��ترده ای که در دوران پهلوی ها 
برای تغییر هویت ملی و اس��لامی تهران انجام شد، گفتند: به رغم همه این تلاش ها، 
تهران در قضایای انقلاب اس��لامی و بع��د از پیروزی انقلاب نقش آفرین و الهام بخش 

برای همه کشور بود.
ایش��ان تاکید کردند: تهران و مردم آن باید با چنین شناس��نامه انقلابی برای نس��ل 
جوان معرفی ش��ود.حضرت آیت الله خامنه ای شهدای انقلاب اسلامی را برترین شهدا 
دانس��تند و افزودند: یکی از نکاتی که باید در مراس��م بزرگداشت شهدا به آن توجه 
ش��ود، جایگاه شهیدان انقلاب است زیرا این شهیدان در مسیری به شهادت رسیدند 
که مانع از هضم ش��دن ایران و دنیای اس��لام در فرهنگ کفر و استکبار شد و امروز 

شاهد تاثیرات شگرف آن در دنیای اسلام هستیم.ایشان با تاکید براینکه نظام اسلامی 
هیچ دستورالعملی برای صدور انقلاب ندارد، خاطرنشان کردند: انقلاب هم چون هوای 
خوش بهاری و هم چون بوی گل اس��ت که نمی توان جلوی آن را گرفت و به صورت 
طبیعی منتشر می ش��ود. رهبر انقلاب اسلامی خون شهیدان را تضمین کننده ثبات 
انقلاب دانستند و گفتند: امروز نیز شهیدان ما را در مسیر انقلاب نگه داشته اند و هر 
زمانی که مقداری احس��اس سستی می شود، نام و یا حرکت و یا شهادت یک شهید، 

موجب تجدید قوای ملت می ش��ود، همان گونه که شاهد حرکت سراسری ملت ایران 
در شهادت سردار س��لیمانی بودیم. حضرت آیت الله خامنه ای در پایان تاکید کردند: 

بزرگداشت شهدا تداوم راه آنان را برای نسل های جدید تضمین می کند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره 24 هزار شهید تهران بزرگ:

شناسنامه واقعی تهران؛ پیشگامی و انقلابی بودن 
در آستانه دهه فجر و چهل وپنجمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی؛

رهبر انقلاب اسلامی در مرقد امام خمینی)ره(
 و گلزار شهدا حضور یافتند

در آس��تانه دهه فجر پیروزی انقلاب اس��لامی حضرت آی��ت الله خامنه ای رهبر 
انقلاب اسلامی صبح دیروز در حرم امام خمینی)ره( و گلزار شهدا حضور یافتند.

رهب��ر انقلاب در مرقد امام خمینی)ره( با قرائت فاتح��ه یاد و خاطره بنیانگذار 
جمهوری اس��لامی ای��ران و یادگار ایش��ان را گرامی داش��تند.حضرت آیت الله 
خامن��ه ای هم چنین در مزار ش��هدای حادثه هفتم تیر و ش��هدای انفجار دفتر 
نخس��ت وزیری در هش��ت ش��هریور س��ال 1360 حضور یافتند و یاد شهیدان 
بهشتی، رجایی، باهنر و یاران شهیدشان را گرامی داشتند.رهبر انقلاب اسلامی 
بر مزار ش��هدای گرانقدر انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و دفاع از حرم نیز حضور 
پیدا کردند. از جمله شهدایی که حضرت آیت الله خامنه ای برسر مزار آنها حاضر 
ش��دند، شهید »محمد امین صمدی« بود که اخیرا در حمله رژیم صهیونیستی 

به دمشق به شهادت رسید.

 تکرار مجدد رتبه نخست بانک تجارت
 در مجموع عملیات ارزی شبکه بانکی کشور

بر اس��اس اع��لام بان��ک مرکزی 
بانک  ای��ران،  جمهوری اس��لامی 
تجارت در 10 ماهه س��ال 1402 
با سهم 17.59 درصدی از مجموع 
فعالیت های ارزی بابت واردات کالا 
و خدمات به کشور، ضمن تثبیت 
جایگاه نخس��ت در میان ش��بکه 
بانکی کش��ور، س��هم خ��ود را نیز 
افزایش داد. س��هم بانک تجارت از 

ابتدای سال 1402 تا پایان دی ماه، در بخش برات اسنادی نسبت به مدت مشابه با 
حدود سه درصد افزایش به 21.26 درصد از بازار شبکه بانکی کشور ارتقا یافت و رتبه 
نخست در شبکه بانکی کشور محقق شد. عملکرد بانک تجارت در صدور حواله های 
ارزی هم با افزایش بیش از 2.5 درصدی و دس��تیابی به س��هم 17.55 درصدی از 
بازار شبکه بانکی کشور منجر به دستیابی به رتبه نخست در شبکه بانک کشور شد.

تکرار ادعای کویت و عربستان درمورد میدان آرش؛ 
ثروتی مشترک تنها متعلق به ما دو کشور است

عربس��تان و کویت بار دیگر در بیانیه ای مش��ترک ادعاهایی درم��ورد میدان گازی 
الدره)آرش( مطرح کردند.  به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رسمی عربستان)واس(، 
ش��یخ مشعل الاحمد الجابر الصباح، امیر جدید کویت اخیرا به عربستان سفر کرد و 
با مقامات ارش��د این کشور از جمله سلمان بن عبدالعزیز، پادشاه این کشور دیدار و 
گفت وگو کرد.  در پایان این س��فر بیانیه مش��ترکی توس��ط دو کشور صادر شد.  در 
بخش��ی از این بیانیه مشترک آمده است: میدان گازی الدره)آرش( به طور کامل در 
مناطق دریایی کویت قرار دارد و این میدان ثروتی مش��ترک تنها میان عربس��تان و 
کویت است و ادعای وجود حقوق برای طرف دیگر را رد می کنیم.  دو طرف تاکید 
کردند که ایران را به مذاکره در مورد حق شرقی منطقه مذکور با عربستان و کویت 
به عنوان طرف واحد دعوت می کنیم.  بر اس��اس این گزارش، دو کشور عربستان و 
کویت پیش از این نیز چندین بار این ادعا را مطرح کرده بودند.  در بخش دیگری از 
بیانیه عربستان و کویت آمده است: بر ضرورت توقف عملیات نظامی در سرزمین های 
فلسطین و حمایت از غیرنظامیان تاکید می کنیم.  دو طرف همچنین بر اهمیت حفظ 
امنیت در دریای س��رخ و خویش��تن داری و دوری از تنش تاکید کردند.  عربستان و 
کویت در بیانیه خود همچنین از تصمیمات دیوان بین المللی دادگستری در راستای 

ممانعت از وقوع جنایت نسل کشی در غزه استقبال کردند.

رشاء و ارتشاء؛ پیشگیری یا مچ گیری
ادامه از صفحه اول 

... هیچگاه مرتکب جرم و جنایت نخواهد ش��د ولی برعکس چنانچه افراد نالایق و 
بی کفایت و غیرمتعهد و غیرمتخصص وفاسدی با رابطه و خارج از ضوابط بکار گرفته 
ش��وند دیریازود اون خوی ددمنشی وخیانتکاری عیان می گردد. ارتشاء در لغت به 
معنای رش��وه گرفتن و رشوه خواری اس��ت. قانونگذار برای پیشگیری از وقوع این 
جرم و برای برقراری و حفظ نظم و امنیت در جامعه ارتش��اء را جرم دانس��ته است 
و به موجب قانون تش��دید مجازات مرتکبین ارتشاء، اختلاس و کلاهبرداری، برای 
آن مجازات های س��نگینی را از جمله حبس و انفصال از خدمت تعیین کرده است. 
همه ما تا به حال، اصطلاح زیرمیزی دادن در ادارات دولتی را ش��نیده ایم. تعریف 
قانونی ارتشا نیز از این تعریف عرفی به دور نمی باشد. اما از آنجا که در کنار مفهوم 
ارتشا و رشوه گیرنده، همواره مفاهیم دیگری نظیر رشوه، رشا، راشی یا رشوه دهنده 
نیز مطرح می گردد، لازم است تا پیش از تعریف جرم ارتشا، کمی در مورد مفاهیم 

مرتبط با رشوه توضیح دهیم.
رشوه در حقوق کیفری، به معنی مالی است که توسط یک فرد به یکی از کارمندان 
دولت داده شده تا امری را که مربوط به سازمان دولتی مورد تبعیت او بوده، انجام 
داده یا از انجام آن امتناع نماید. بنابراین در جرم رش��وه، اولا، رشوه گیرنده کارمند 
دولت اس��ت. پس کارمندان بخش خصوصی مشمول این جرم نمی شوند. ثانیا، کار 
انجام ش��ده باید از وظایف آن کارمند رش��وه گیرنده یا یک کارمند دیگر باشد. در 
عمل مجرمانه رش��وه دادن، به کسی که رشوه می دهد، راشی یا رشوه دهنده گفته 
ش��ده و به این عمل مجرمانه رشوه دادن، رش��ا گفته می شود. در مقابل در رشوه، 
ارتشا به عمل گرفتن وجه یا هر نوع مال دیگر از سوی کارمند دولت گفته شده که 
به منظور انجام وظایف خود او یا وظایف کارمند دیگر در یک سازمان دولتی تحقق 
می یابد. بنابراین رشا و ارتشا در واقع دو روی سکه در تحقق رشوه می باشند. پس از 
اینکه به تعریف جرم ارتشا پرداخته و مفهوم این جرم و تفاوت آن را با رشا توضیح 
دادی��م، در این بخش در مورد مجازات جرم ارتش��ا صحبت خواهیم نمود. مجازات 
جرم ارتش��ا به موجب ماده 3 قانون تش��دید مجازات مرتکبین ارتش��اء، اختلاس و 
کلاهبرداری مش��خص شده است که به ش��رح زیر می باشد: اگر قیمت مال یا وجه 
اخذ شده بیش از بیست هزار ریال نباشد، کارمند مربوطه به انفصال موقت از شش 
ماه تا س��ه سال محکوم می گردد. اما اگر کارمندی که مرتکب جرم ارتشا شده، در 
مرتب��ه مدیر کل یا هم درجه مدیر کل یا بالاتر باش��د، مجازات وی انفصال دائم از 
مش��اغل دولتی خواهد بود. 2چنانچه قیمت مال یا وجه اخذ ش��ده، بیش از بیست 
هزار ریال تا دویست هزار ریال باشد، مجازات جرم ارتشا برای کارمند دولتی، از یک 
سال تا سه سال حبس و جزای نقدی معادل قیمت مال یا وجه اخذ شده و انفصال 
موقت از ش��ش ماه تا سه س��ال می باش��د. در این بخش نیز اگر مرتکب در مرتبه 
مدیر کل یا هم درجه مدیر کل یا بالاتر باش��د، مجازات وی انفصال دائم از مشاغل 

دولتی می باش��د. 3اگر قیمت مال یا وجه گرفته ش��ده توسط کارمند دولت، بیش 
از دویس��ت هزار ریال تا یک میلیون ریال باش��د، مجازات جرم ارتشا برای کارمند 
دولتی، دو تا پنج سال حبس به علاوه جزای نقدی معادل قیمت مال یا وجه گرفته 
ش��ده و انفصال دائم از خدمات دولتی و تا 74 ضربه شلاق می باشد. در صورتی که 
کارمندی که مرتکب جرم ارتش��ا شده اس��ت، در درجه پایین تر از مدیر کل باشد، 
مجازات وی انفصال موقت از ش��ش ماه تا س��ه سال می باشد. 4چنانچه قیمت مال 
یا وجه اخذ شده، بیش از یک میلیون ریال باشد، مجازات جرم ارتشا برای کارمند 
دولتی، پنج تا ده سال حبس به علاوه جزای نقدی معادل قیمت مال یا وجه گرفته 
شده و انفصال دائم از خدمات دولتی و تا 74 ضربه شلاق می باشد. در این مورد نیز 
اگر مرتکب در مرتبه پایین تر از مدیر کل باشد، مجازات وی انفصال موقت از شش 
ماه تا س��ه سال می باش��د. در کنار کلیه مجازات های تعیین شده برای ارتشا، مالی 
که در نتیجه ارتکاب ارتشا توسط کارمند دولت تحصیل گردیده، به عنوان مجازات 
تعزیری رشوه دهنده یا همان راشی، به نفع دولت ضبط می گردد. ممکن است پس 
از اینکه راشی اقدام به پرداخت رشوه نمود، از این عمل مجرمانه خود پشیمان شده 
و بخواهد با شکایت از ارتشا وقوع این جرم را به مقامات صلاحیت دار گزارش دهد. 
1اولین قدم در ش��کایت از ارتشا آن اس��ت که شاکی باید به یکی از دفاتر خدمات 
قضائی مراجعه نموده و شکواییه تنظیم شده خود را از طریق دفتر خدمات قضائی 
برای دادس��رای صلاحیت دار ارس��ال نماید. دفتر خدمات پس از ثبت ش��کایت و 
اطمینان از رعایت مقررات قانونی، ش��کواییه ارتش��ا را برای دادسرای صلاحیت دار 
ارسال می کند. 2با وصول شکایت از ارتشا به دادسرا، معاونت ارجاع دادسرا شکایت 
را به یکی از ش��عب دادس��را ارسال می نماید. در این زمان اس ام اس پرونده شما به 
ش��عبه ارجاع گردید، برای شاکی جرم ارتشا ارسال گردیده که لازم است وی با در 
دست داش��تن مدارک اثبات کننده مانند فیش واریز وجه به شعبه دادسرا مراجعه 
نماید. 3دادسرا موارد تحقیق را به شاکی اعلام نموده و شاکی موظف است تا نسبت 
به اجرای آن موارد، مطابق دستور مقام قضائی اقدام نماید. به عنوان مثال، چنانچه 
دلیل اثبات کننده جرم ارتشا شهادت شهود باشد، لازم است که شاکی طبق دستور 
دادس��را شهود خود را در زمان تعیین ش��ده حاضر نموده تا اقدام به ادای شهادت 
نماین��د. مطابق تبصره ماده 592 قانون مجازات اس��لامی، بخش تعزیرات، چنانچه 
راش��ی یا همان رشوه دهنده، برای پرداخت رشوه ش��کایت نماید، مجازات حبس 
شش ماه تا سه سال در مورد وی اجرا نشده و مال پرداخت شده نیز به وی مسترد 
می گردد. پس از توضیح مفهوم جرم ارتش��ا و مجازات قانونی آن، در این قسمت به 
این مسئله می پردازیم که در صورت طرح شکایت ارتشا پرونده به چه صورت مورد 
رسیدگی قرار گرفته تا به صدور رای میشود 5دادگاه کیفری با ارسال ابلاغیه وقت 
دادرس��ی برای شاکی و متهم جرم ارتشا و با تشکیل جلسه دادرسی به اتهام ارتشا 
رس��یدگی نموده و چنانچه نظر بر وقوع جرم ارتشا داشته باشد، رای بر محکومیت 
متهم ارتش��ا صادر می نمای��د. این رای ظرف 20 روز قاب��ل تجدید نظر خواهی در 

دادگاه تجدید نظر استان می باشد.

 پشت پرده دعوای فروشندگان سنتی و سرا های ایرانی چه می گذرد؟

دوئل نفسگیر در قلمرو فروش اقساطی 
فروش اقس��اطی لوازم خانگی، فرش، موبایل و هرآنچ��ه فکرش را بکنید برگ برنده 
فروش��گاه های عظیمی است که پست س��رهم مثل قارچ در گوشه کنار کشور سبز 

می شوند.
به گ��زارش ف��رارو؛ تبلیغات س��نگین تلویزیونی و محیطی، توجهات را س��مت این 
فروشگاه ها جلب کرده و مردم معمولا آن ها را با نام سرای ایرانی می شناسند. هرچند 
این نامگذاری دقیق نیست. سرا های ایرانی همه چیز می فروشند و توانسته اند ظرف 
مدتی کوتاه اعتماد به نفس بالایی کسب کنند. فروشند ه های سنتی و کسب وکار های 
خرد به طور طبیعی آن ها را رقیب خود می دانند و نمی خواهند سر به تنشان باشد. 
چون مثل هیولایی س��یری ناپذیر مشتریان را درو می کنند. دعوای روز های اخیر از 
همین جا سرچش��مه می گیرد، اما در پس این دعوا های صنفی چه حقیقتی پنهان 

شده و حق با چه کسی است؟

<سرا های ایرانی به روایت خودشان
س��را های ایرانی مولود پیش��رفت و مدرنیته هس��تند. فروش��گاه های بزرگ و حتی 
غول پیکر که در تقس��یم بندی های رایج دنیای مارکتینگ و فروش آن ها را با عنوان 
»مگام��ال« توصیف می کنند. خالقان این ایده در نظریه پردازی خود از کمبود وقت 

حرف می زنند و فکت هایی مثل دسترسی بهتر را به کار می برند.
سرا های ایرانی طیف وسیعی از محصولات مختلف را در یک نقطه گردآوری کرده اند 
و با این کار برگ دیگری رو می کنند. حتی ساعت کاری فعالیت شان را براساس نیاز 

مشتریان تغییر می دهند.
فروش بدون واس��طه به س��را های ایرانی کمک می کند در قیاس با فروش��گاه های 
س��نتی، قیمت محصول را پایی��ن بیاورند. همچنین، چون تعداد فروش بالاس��ت، 

فرصت دارند حاشیه سود را بدون دغدغه معمول فروشندگان خرد تعیین کنند.
فروش اقس��اطی مزیت بعدی س��را های ایرانی اس��ت. اگر مش��تری زیاد باشد، اگر 
فروش تضمین ش��ود و اگر حضور استمرار پیدا کند به اصطلاح کارتان رونق گرفته 
و می توانی��د با س��رعت تمام به پی��ش بروید و فرصت داری��د روی کمک بازیگران 
دیگری حساب باز کنید که حاضرند دست یاری به شما بدهند و برای خود سهمی 
از این س��فره پرنعمت بردارند. اینجاست که پای بانک ها به دعوای سرا های ایرانی و 

فروشگاه های سنتی باز می شود.

<سرا های ایرانی به روایت تولیدکننده ها
تورم و رکود هر دو به یک اندازه دش��من تولید محس��وب می ش��وند. در حالت اول 
قیمت ها به قدری بالا می رود که مشتریان قادر نباشند با خاطر آسوده و بدون دغدغه 
دس��ت به جیب شوند و آنچه نیاز دارند را خریداری کنند. تولیدکنندگان در شرایط 
تورم از دو جبهه مورد حمله قرار می گیرند. هم قیمت مواد اولیه و هزینه های تمام 

شده بالا می رود و هم کالایشان روی دستشان می ماند.
رکود پس از تورم رخ می دهد. شاید قیمت ها با سرعت سابق پله ها را بالا نروند، اما 

به خاطر تداوم حضور گرانی هنوز کس��ی توان خرید ندارد. رکود همچنین به نوعی 
س��ردردگمی لزج و س��مج دامن می زند. چون خریداران احتمال می دهند به زودی 

شرایط بازار تغییر خواهد کرد.
بازار تولید ایران در سال های اخیر ناچار بوده با هر دو عامل تورم و رکورد دست وپنچه 
ن��رم کند. در بعضی مقاطع این جنگ کام��لا نابرابر پیش رفته و تولیدکنندگان در 
اصطلاح آچمز ش��ده اند. حالا اگر فروشنده ای پیدا شود که از توان و زور کافی برای 
تضمین مقدار مشخصی فروش برخوردار است یا می تواند با تبلیغات گسترده آن ها 
را به صف کند، حتما نازش را می خرید. قیمت را برایش منعطف می کنید، حاش��یه 
س��ودتان را پایین می آورید، دس��تش را باز می گذارید و نمی گذارید انبارش خالی 

بماند. نه؟
س��را های ایرانی برای تولیدکنندگان ایرانی نعمت بزرگی هس��تند که سودآوری و 
فروش را تضمین می کنند. ظاهر و قیافه شان هم اعتبار برند های ایرانی را بالا ببرد، 
چون به هرحال از ویترین خوبی برخوردار هستند. حداقل در قیاس با فروشنده های 

سنتی آن ها را بیشتر تحویل می گیرند.
فروش اقساطی رابطه ای سه طرفه است؛ خریدار، فروشنده و کسی که پرداخت پول 
را تضمین کند. خریدار بدون اینکه مقداری پول را به صورت یکجا پرداخت کند به 
کالا یا خدمات مورد نیازش می رس��د. حتی در مواردی امکان دارد پولی در بس��اط 
نداش��ته باش��د یا از نعمت چک بانکی بی بهره نبرد، اما وقت��ی با تبلیغات رنگارنگ 
درباره خرید بدون نیاز به پیش پرداخت، چک و ضامن روبرو می ش��ود، عنان از کف 

می دهد.
فروش��نده و تولیدکننده به طور مش��ترک در ضلع دوم ق��رار می گیرند، چون قابل 
تفکیک نیستند. فروش هر محصولی در شرایط عادی زمان بر است. فروش اقساطی، 
نقش میان بر را بازی می کند و به مشتری اجازه می دهد بدون پرداخت کامل پول، 

چیزی را خریداری کند و هزینه  را به شکل مدت دار بپردازد.
بانک درس��ت وس��ط ماجرای فروش اقساطی ایستاده اس��ت و هزینه محصول را از 
طرف خریدار به فروش��نده می دهد. فروش��نده پول را برمی داند و سراغ کار خودش 
می رود. بانک می ماند و مشتری که باید در مدتی مشخص کار تسویه را انجام دهد. 
واقعا بانک ها فقط از سر خیرخواهی با سرا های ایرانی همکاری می کنند یا با توسل 
به مواردی مثل سود )در مواردی حتی بالاتر از نرخ مصوب( و کارمزد و... موقعیت را 

برای چرخش بیشتر پول و ایجاد درآمد برای خودشان فراهم می کنند؟

<سرا های ایرانی به روایت فروشنده های سنتی
س��را های ایرانی فروشنده های سنتی و کسب وکار های س��نتی را می ترساند. تصور 
کنی��د برای مدتی مدید پادش��اه ب��ازار بوده اید و برای س��اخت مح��دوده و قلمرو 
مخصوص خودتان زحمت کش��یده اید. بعد متوجه می شوید سروکله بازیگری بزرگ 
پیدا ش��ده و از همان اول مشخص اس��ت قرار است بدجوری پشت شما را به خاک 

بمالد. انصافا نگران نمی شوید؟

تبلیغات جذاب و دلفریب، امکانات رفاهی متعدد، تخفیف های وسوسه کننده، محیط 
دلباز و مشتری پس��ند و از همه مهمتر تاکید روی فروش اقساطی، آن هم با شرایط 
س��اده که گاهی حتی از چک و ضامن بی نیاز است، سرا های ایرانی را در مقایسه با 

فروشندگان سنتی جلو می اندازد.
فروش��گاه های لوازم خانگی، فرش، موبایل و... که به ش��کل سنتی فعالیت می کنند، 
متوجه ش��ده اند رقیب تازه ظهورشان قرار است به زودی همه چیز را مثل سیاهچاله 

ببلعند. از دید آن ها شرایط و ضوابط این مبارزه کاملا نابرابر است.
س��را های ایرانی گروه کثیری از مش��تریان را به سمت خود جلب می کنند. به آن ها 
وع��ده عرضه محصول ب��ا قیمت پایین و بدون واس��طه را می دهن��د و در کنارش 
می گویند اگر مش��تری مایل باش��د، با کمال میل امکان فروش اقس��اطی را فراهم 
می کند. همچنین از این س��مت سراغ بانک ها می روند و به پشتوانه کثرت مشتری، 

رضایتشان را برای پرداخت وام خرد جلب می کنند.
فروشند گان سنتی می گویند پول دست بانک هاست و سرا های ایرانی به واسطه پول 
و رابطه، مش��تری ها را درو می کنند. تولیدکننده ها هم از خدایش��ان است محصول 
خود را بفروش��ند. پس تخفیف می دهند و حتی قیمت را پایین می آورند تا هر طور 
شده محصولاتشان را بفروشند. فروشندگان سنتی به همین دلیل احساس می کنند 
در رقابتی نابرابر حضور دارند و الس��اعه صدای خرد ش��دن استخوان هایش��ان بلند 

خواهد شد.

<سرا های ایرانی به روایت خریداران
خری��د اقس��اطی ل��وازم خانگی، ف��رش، موبایل، مب��ل و... در ش��رایط فعلی کاملا 
وسوس��ه کننده اس��ت. قیمت ها در اغلب مواقع بالاس��ت و نمی توان بدون داش��تن 

احساس نامطبوع سراغشان رفت.
تورم در س��ال های اخیر با س��رعتی بی��ن 30 تا 40 درصد چهارنع��ل تاخته و اگر 
بتوانی��د چیزی را به صورت اقس��اطی با نرخ س��ود حدود 20 درص��د بخرید، باز در 
پایان قرارداد س��ود کرده اید. آن هایی که صاحب چک و دسته چک هستند، مشکلی 
نخواهند داش��ت و فروش اقس��اطی کالا بدون نیاز به چک و ضامن، س��ایر اقشار را 

هم وسوسه می کند.
فروش اقساطی سرا های ایرانی اگرچه با تاکید روی »بدون چک« و »بدون ضامن« 
تبلیغ می ش��ود، اما نهایتا به اعتبار و آبروی ش��ما نزد سیس��تم بانکی وابسته است. 
خیالتان راحت، چون دست آخر از شما فیش حقوقی، حساب بانکی، سپرده ریالی، 
س��فته الکترونیک طلب می کنند.فروش��نده همان اول با دریافت پول از بانک، پای 
خودش را از بازی بیرون می کش��د و اگر عیب و نقصی در کالا وجود نداش��ته باشد، 
هرگز دوباره با ش��ما روبرو نخواهد ش��د. بان��ک تا پایان ق��رارداد مثل عقاب بالای 
سرشماس��ت و اگر در مورد پرداخت اقساط اهمال کنید، مستوجب عقوبت شناخته 
می ش��وید. همچنین برخلاف آنچه به نظر می آید امکان دارد هیجان و ذوق ناشی از 
خرید اقساطی باعث شود، پای قراردادی را امضا کنید که بازپرداخت آن به بهانه هایی 

مثل کارمزد دریافت وام و سایر هزینه ها بیش از نرخ مصوب محاسبه شده است. 
می ماند موضوع اصلی یعنی دعوای فروش��نده های س��نتی و س��را های ایرانی. قطعا 
تا حالا قضیه لحاف ملانصرالدین و دعوایی که س��رآن اتفاق افتاد را ش��نیده اید. اگر 

جوابتان منفی است، می توانید از گوگل کمک بگیرید. خلاصه که این طور!
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آفتاب یزد: روز گذش��ته مس��ئولان قوه قضاییه و دولت با آرمان های انقلاب اسلامی و 
حضرت امام تجدید میثاق کردند. حجت الاس��لام و المس��لمین سید حسن خمینی در 
مراس��م تجدید میثاق قوه قضائیه با اشاره به آیه 30 سوره فصلت، گفت: امام بزرگوار از 
مصادیق این آیه است. هم شنیده ایم و هم دیده ایم که ایشان به چه میزان  از گناه مبرا 
بود؛ اگر در حضور ایش��ان کسی غیبت می کرد، مجلس را ترک و اگر طعنه ای بود، نهی 

از منکر می کرد.
ُ« بود و در این مسیر استقامت به خرج داد و اگر  ُّنَاللَّه یادگار امام یادآور شد: امام »قَالوُاْ رَب
همرهان سس��ت عنصری بودند، او پا پس نکشید. این استقامت امام عرفان منفی، زهد 
گوش��ه گیر و تحجد همراه با تزرع صرف نبود و در میانه میدان بود؛ خدا را در چکاوک 
ش��میرها می جس��ت. مثل جدّ بزرگوارش امیرالمؤمنین)ع( که عرفان علی)ع( در احد، 
خندق و صفین است. فرزند بزرگوارش مرحوم حاج آقا مصطفی از دست رفت استقامت 
ورزید، تبعیدش کردند استقامت ورزید و روزی که امام گفتند نجف را ترک می کنند هیچ 

کورسوی پیروزی نیست.
وی تصریح کرد: مرحوم ابوی ما نامه ای از پاریس دارند و می گویند این پیرمرد تمام توشه 
مرجعیتش را کنار گذاشت و برای مردمش وارد مبارزه شد. یعنی امام وارد چه مسیری 
شد و کجا رفت؟ قرار نبود بعد از سه ماه به ایران بیاید و کسی احتمال نمی داد که چند 
ماه بعد از نوفل لوشاتو رفتن امام، انقلاب پیروز می شود؛ خوشبین ترین انسان ها چندین 

ساله فکر می کردند.
سید حسن خمینی تأکید کرد: یک روحانی مرجعی که در حوزه دارای کرسی درس است 
به پاریس رفته، اس��تقامت است. خدا آیت الل شیخ حسن صانعی را رحمت کند. گفت، 
والل  وقتی امام در مدرسه فیضیه شروع به صحبت کرد، برگ های درختان فیضیه ایستاد. 
وقتی گفت »آقای شاه می دهم بیرونت کنند«، یکی از بستگان ما می گفت من در میدان 

آستانه ایستاده بودم، ما از ترس قالب تهی کردیم.
وی با اشاره به اینکه خداوند محبت امام را در دل مردم گذاشت، اظهار داشت: امام گفت 
»مردم ایران که جان من فدای یکایک آنها باد«، با هم حرکتی را ش��روع کردند. یعنی 
یک نگاه به کثرت و عیال الل و یک نگاه به وحدت؛ با توحیدی که ایش��ان داش��ت. خدا 
رحمت کند همس��ر امام گفتند آقا سال آخر به من گفت ساعت را نیم ساعت زودتر به 
اذان صبح کوک کن؛ من پیر شده ام و اعمالم کند شده و می خواهم فرصتم برای انجام 

اعمال بیشتر شود.
یادگار امام ادامه داد: همین آدم، راه را از مسیر دل های مردم پیش می برد؛ دل های مردم 
را که تغییر داد، گفت خون بر شمشیر پیروز است. در مقابل سربازان رژیم ستمشاهی، 
گل در لوله تفنگ آنها گذاشت و گفت اینها فرزندان من و شما هستند. کسانی که مدعی 
هستند چرا ارتش شاه کودتا نکرد، ارتش شاه نمی توانست کودتا کند؛ غیر از چند تیمسار، 
کس��ی باقی نمانده بود، اینها بچه های مردم ایران بودند و دل هایشان در خانه هایشان با 

پدران و مادرانشان گره خورده بود.
وی با اشاره به اینکه امام در هیچ موضعی نترسید، گفت: این یکی از بزرگ ترین ویژگی های 
امام اس��ت و کمتر به آن توجه می کنند. وجه تمایز امام از معاصرینش سواد نیست؛ در 
معاصرین امام بعضا آدم های باسوادی هم هستند. البته حجاب معاصریت طوری بر امام 
سایه انداخته که متأسفانه همین امروز هم حوزه ها بعُد علمی امام را نمی شناسند. امام 
نابغه فقه و اصول و به خصوص اصول است. اگر سیطره وجهه سیاسی امام نبود، امام در 

دو حوزه »اصول فقه« و »عرفان نظری« سرآمد روزگار خودش است.
سید حسن خمینی تأکید کرد: تمایز بزرگ امام این است که نترسید. ابوالزوجه ما نقل 
کرد که وقتی امام به نجف رفت، پدرشان آیت الل العظمی میرزا حسن بجنوردی به دیدار 
امام رفت و از ایشان پرسید، شما نترسیدید؟ امام پاسخ داد سال 43 که به خانه ما در قم  
آمدند تا من را تبعید کنند، من را گرفتند و سوار ماشین کردند تا به تهران بیاورند. بین 
راه ماشین از جاده اصلی به طرف دریاچه حوض سلطان رفته بود تا ببینند کسی تعقیب 
می کند یا نه. امام گفته بود وقتی ماش��ین به سمت دریاچه حوض سلطان پیچید، من 

تقریبا یقین کردم که می خواهند من را بکشند؛ به خودم نگاه کردم که ببنیم می ترسم، 
دیدم نمی ترسم.

وی افزود: رهبر معظم انقلاب تعبیر بسیار لطیفی دارند که »فلز وجودی امام با بقیه تفاوت 
داشت«. این فلز وجودی »نترسیدن« بود. البته بعضی وقت ها انسان از دشمن نمی ترسد 
و از شماتت می ترسد؛ بعضی وقت ها از دوست یا مرید می ترسد. بدترین نوع ترس، ترس 
از مرید و دوست است. اینکه امام می گفتند دین برای تحجرزدایی احتیاج به قربانی دارد 
و من می خواهم قربانی او ش��وم، با نترسیدن مقابل شماتت مقدس نماها است؛ این هم 

شجاعت می خواهد.
یادگار امام اظهار داش��ت: مسیر س��ه گانه »توکل به خدا«، »استقامت« و »نترسیدن«، 
در مسیر زندگی امام، در پیوند با مردم بود. اگر مردم هستند، این مسیر به راحتی طی 
می ش��ود و مشکلات برداش��ته می شود. هرکسی در هر جایی هست باید تلاش کند که 
دل های مردم بیشتر با اصل جامعه به مهر در بیاید و طردها، نقدها، دشمنی ها و حقدها 

را بردارد.

<اظهارات رئیس قوه قضاییه
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی ضمن تبریک ایام و اعیاد رجبیه و 
ایام الل دهه فجر اظهار کرد: خداوند به ما توفیق دهد برای اسلام و مردم یار باشیم نه بار؛ 
و آنگونه نباشد که مردم به  خاطر اعمال و منش و روش ما، به اسلام و نظام بدبین شوند.

رئیس عدلیه با تبیین و تش��ریح ش��رایطی که در آن امام عظیم الش��أن، نهضت را آغاز 
فرمودند، گفت: امام بزرگوار ما در ش��رایطی نهضت را آغاز کردند که رژیم ستمش��اهی 
در مقابل بیگانگان نوکری می کرد و در برابر مردم خودمان سرکش بود و آن ها را تحقیر 
می کرد و منافع و مصالح ملی را در نظر نمی گرفت؛ در چنین شرایطی امام )ره( با ایمان 

و اتکال به خدا و اعتماد به مردم، نهضت را آغاز کردند.
رئیس قوه قضاییه با اش��اره به عمق دوراندیشی حضرت امام خمینی )ره( گفت: امام در 
همان آغاز نهضت تاکید فرمودند که غده سرطانی رژیم غاصب صهیونیستی باید از بین 
برود و تمامی مفاس��د زیر سر شیطان بزرگ آمریکا اس��ت؛ امروز برای همگان تعابیر و 
فرمایشات امام راحل که در آن سال ها بیان فرمودند آشکار شده است؛ اگر امروز بالاترین 
تنفر نسبت به رژیم صهیونیستی و آمریکا وجود دارد و این دو رژیم در نهایت استیصال 
هستند و آوازه ایران اسلامی در جهان طنین انداز است، از آثار قیام امام و همراهی امت 

است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: امام راحل به سبب صداقت و اخلاص و 
دوری از جاه طلبی و دنیادوستی، قلب های مردم را تصرف کرد و بر دل ها نفوذ کرد؛ امام 
عظیم الشأن ما با مردم صادق بودند و امروز نیز ما نیاز داریم که با ما مردم صادق باشیم.

رئیس دستگاه قضا بیان داشت: امام راحل نسبت به دشمنان و ظالمان و پایمال کنندگان 
حق مردم، بسیار سخت بودند و در مقابل نسبت به مردم، این تعبیر را به کار می بردند 
که جانم فدای یکایک آنها.حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بیان داشت: یکی از 
اهداف بزرگ امام راحل، تحقق عدالت در همه شئون و ساحت ها بود؛ از همین رو ما در 
ق��وه قضاییه برای تحقق عدالت اع��م از عدالت فردی و عدالت در حکمرانی و عدالت در 
سایر شئون، مسئولیت سنگین و خطیری داریم.رئیس قوه قضاییه گفت: امروز در راستای 
احیا و ارتقای حقوق عامه، استیفای حقوق آحاد مردم، دفاع از مظلومین، تقویت فضائل و 

مبارزه با تمامی مظاهر فساد، وظیفه سنگین و خطیری داریم.
رئیس عدلیه گفت: اگر بخواهیم به صورت کامل و جامع به مسئولیت ها و وظایف خود 
عمل کنیم و عدالت گستر باشیم، باید از خود شروع کنیم و عدالت برای ما به ملکه تبدیل 
ش��ود و به فکر جاه و دنیا نباش��یم و به مردم خوشبین باشیم و به آن ها تفاخر نورزیم و 
مردم را یاری کنیم و در برابر متعدیان به بیت المال و جان و مال و نوامیس مردم، قاطعانه 

برخورد کنیم.

<»درد مردم داشتن« را به یک فرهنگ تبدیل کنیم
به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در مراسم تجدید میثاق 
هیأت دولت با آرمان های امام خمینی)س( نیز گفت: در تقابل بین خیر و ش��رّ در قرآن 
نهادی به نام بهشت و نهادی به نام جهنم تصویر شده است. بهشت با زیبایی های بسیار 
در قرآن مانند یک کارت پس��تال برای مؤمنین ترسیم می شود و در مقابل تصویری که 
صادر می کند از گروهی اس��ت که سرهای آنها پایین است و شرمنده هستند. کسی که 

نامه اعمالش را به دست چپش می دهند، می گوید هیچ مال و قدرت به درد من نخورد.
یادگار امام در خصوص خوب و بد از نگاه قرآن، تصریح کرد: در سوره فجر وقتی دوباره 
این دوگانه انسان را تصویر می کند، می فرماید وقتی خداوند گروهی را نعمت می دهد 
و اکرام می کند، انس��ان خوشحال می ش��ود و می گوید خدا من را اکرام می کند و اما 
وقتی رزقش کم شد، می گوید خدا به من اهانت کرده است. بعد می فرماید این طوری 
نیست؛ نه تنها اکرام مساکین نمی کنند، بلکه تشویق به اکرام هم نمی کنند و فرهنگ 

اکرام و پاسداشت از محرومین را در جامعه برقرار نمی کنند.
وی با تأکید بر اینکه تقابل بین خیر و شرّ در قرآن به »ایمان« و »داشتن درد مردم« 
بر می گردد، افزود: مهم این اس��ت که در کنار ایمان به خدا، به درد مردم رس��یدگی 
شود. دوستان در دولت بسیار به این فرصت و وظیفه توجه دارند، حالا که کار دست 
مؤمنان هس��ت و در رأی دولت هم یکی از مؤمنان وجود دارد، همت و توجه بیش از 

حد به بحث معیشت مردم و طعام مسکین بحث بسیار مهمی است.
سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه »وای به حال کسی که ظلم کند«، اظهار داشت: 
امروز نماد ظلم در جامعه ما رژیم منحوس صهیونیس��تی است. واقعا ملاک انسانیت 
در جهان تبدیل شده به اینکه ما ببینیم افراد نسبت به این رژیم و این غده سرطانی 
چگونه موضع می گیرند. البته کش��ته شدن هیچ کسی در دنیا مطلوب کسی نیست؛ 
در کشته شدن سه نفر آمریکایی دنیا باید به عزا بنشیند و 26 هزار نفر جلوی چشم 
دنیا در غزه پاره پاره شدند، تبدیل به حقی می شود و بقیه هم سکوت می کنند؛ و این 
روزگار ما است. وی ادامه داد: امروز هر مسأله ای که بخواهد داستان رژیم صهیونیستی 
را به حاش��یه ببرد و مسأله دیگری را جانش��ین توجه به غزه کند، یک انحراف است. 
هیچ چیزی در ذهن جامعه جهانی نباید بتواند جای این جنایت عجیب و به تعبیری 
»نسل کش��ی« را بگیرد؛ که ان ش��اء الل در دادگاه بین المللی ثابت شود و مقدماتش 
فراهم شده است. خطوط دیگری که ولو در قالب های دیگری شکل می گیرند، انحراف 
از این مسأله مهم است. یادگار امام با اشاره به اینکه یکی از جلوه های مهم ظلم رژیم 
ستمش��اهی بوده، گفت: اصل انقلاب برای تقابل با این س��تم بوده که حقوق را پاس 
نمی داشتند. البته »ایمان به خدا« هم نداشتند؛ یعنی نه ایمان به خدا داشتند و نه از 
عدالت بهره ای برده بودند. اگر ملت ایران 45 س��ال قبل این کار مهم را کرد، وجدان 

عمومی بر این بود که رژیم بر سر کار کمترین بهره ای از عدالت و انسانیت ندارد.

< اظهارات رئیسی
س��ید ابراهی��م رئیس��ی در مراس��م تجدی��د میث��اق دول��ت  ب��ا آرمان ه��ای ام��ام 
خمین��ی)س( در ح��رم ام��ام: احس��اس جامع��ه م��ا و م��ردم  دنی��ا ای��ن اس��ت 
 ک��ه ام��ام همچن��ان حی��ات دارد. ام��روز می��راث ام��ام زنده اس��ت و روز ب��ه روز

 جلوه اش بیش��تر می ش��ود.  امام آموخت که باید اخلاص داشت و برای  خدا حرکت  
ک��رد. ام��ام خداباور و مردم باور بود.نفرتی که امروز نس��بت به رژیم صهیونیس��تی و 
استکبار وجود دارد، در جهان  سابقه ندارد.توجه  به محرومین و مظلومین آموخته های 
امام اس��ت . تأکید رهبری به دولتمردان این اس��ت که باید میراث و اهداف امام حفظ 
شود. امام  به ما آموخت هم می توان به مبانی معتقد بود و هم کشور را پیشرفته قرار 
داد و جلوه هایی از پیش��رفت را در کشور می بینیم و جوانان  کارهای باشکوهی انجام  

داده اند.

درحالی که سال هاست به علت طرح هادی روستایی اجازه ساخت و ساز و ترمیم بنا 
در حریم ۱50 متری رودخانه وجود ندارد و روس��تاییان به دلیل  عدم به روزرسانی 
طرح هادی با مش��کلات بس��یاری درخصوص س��اخت و س��از مواجه هستند، اما 
غیربومی��ان مرفه با خرید زمین های کش��اورزی و باغ ها به صورت مجاز و غیرمجاز 
سال هاست که در مناطق خوش آب و هوای روستایی شمال تهران اقدام به ساخت و 
ساز ویلاهای لاکچری کرده و علاوه بر تخریب محیط زیست و مشکلات فرهنگی و 
اجتماعی که برای روستاییان ایجاد می کنند، باعث ایجاد حس تبعیض و عدم برابری 

در بین بومیان و غیربومیان روستا می شوند.
»مجید باباخانی« دهیار روس��تای علایین در گفت وگو با ایلنا درباره مش��کلات این 
روس��تا با توجه به احداث ویلاهای لاکچ��ری و تفاوت ها و تبعیض ها در این منطقه 
گف��ت: ما از لحاظ قانون حق نداریم به خارج از محدوده س��رویس دهیم. این افراد 
گاهی اوقات با اس��تفاده از دوس��ت و آشنا جواز ساخت و س��از می گیرند و با اینکه 
بدون جواز اقدام به ساخت و ساز می کنند، ما مجبور به خدمات رسانی به این افراد 
می ش��ویم. وی ادامه داد: در واقع وقتی یک باغی تبدیل به ویلا و منطقه مس��کونی 
می ش��ود هم نیاز به راه دارد و هم باید پسماند آن جمع آوری شود و هم نیاز به آب 
و برق و گاز دارد و ما مجبور هس��تیم خدمات دهی به این ها داشته باشیم و باید از 
منابع روس��تا کاهش دهیم و به این ها خدمات دهیم. به طور مثال ما اگر یک منبع 
آب داریم که 40 هزار لیتر جای می گیرد و برای روس��تا اس��ت، باید به این ویلاها 
نیز خدمات رس��انی دهیم و باید س��همیه بندی کنیم. اگر پسماند جمع آوری نشود، 

وضعیت بدی ایجاد می شود و بنابراین باید جمع آوری کنیم.
دهیار روس��تای علایین با بیان اینکه این ویلاس��ازی ها باعث از بین رفتن باغات ما 
می ش��ود، تصریح کرد: هیچ کدام از این ها حاضر نیس��تند در داخل بافت روستایی 
ویلاس��ازی کنن��د و تمایل دارند در باغات و زمین های ه��زار متری و 5 هزار متری 

زمین بخرند و ویلاسازی کنند که این امر باعث از بین رفتن باغات می شود.
باباخانی با اش��اره به مشکلات فرهنگی که به دلیل حضور افراد غیربومی در روستا 
ایجاد می ش��ود، تصریح کرد: از لحاظ فرهنگی نیز با مشکلاتی مواجه هستیم. الان 
روس��تاهای لواس��ان با تهران فاصله ای ندارد و فرهنگ شان مانند تهران شده است، 
اما ما گزارش های زیادی داریم که صدای ضبط و موس��یقی این ویلاها اجازه نداده 
است مردم تا صبح بخوابند. البته بالاخره ویلاداران هم هزینه کرده اند و می خواهند 
لذت ببرند اما کشاورز می خواهد صبح زود به سر زمین برود و صدای موسیقی و… 
اجازه استراحت به کشاورز را نمی دهد. گاهی اوقات هم متاسفانه یک باغ را تبدیل 
به سالن عروسی کرده اند و این واقعا برای اهالی مشکلات زیادی را ایجاد کرده است 
و هر هفته پنجشنبه و جمعه معمولا تا نزدیک صبح سر و صدای زیادی دارند و ما 

به هرجا می گوییم توجهی نمی شود.
وی ادامه داد: این هایی که به لواس��انات می آیند زمین را خیلی گران نمی خرند در 
واقع یکی از مشکلاتی که ما داریم این است که زمین های کشاورزی ما بزرگ نیست 

یعنی زمینی که از طریق ارث از پدر به پس��ر رس��یده است از 5 هزار متر، هزار متر 
ارث برده اس��ت و آن هزار متر الان به س��یصد متر رسیده است.بنابراین زمین های 
کش��اورزی آنقدر بزرگ نیست که بتوان در آن ها کشاورزی کرد و از همین رو اهالی 
این زمین ها را می فروش��ند، چراکه خاصیتی برای کش��اورز ندارد چون نمی توانند 
کش��اورزی داش��ته باشند و خارج از بافت اس��ت و برای بومیان اجازه ساخت و ساز 
در خارج از بافت صادر نمی ش��ود و مقاومت های زیادی با س��اخت و ساز بومیان در 
خارج از بافت می شود. این غیربومی ها هستند که می توانند با هزینه هایی که انجام 
می دهند در خارج از بافت بس��ازند و زندگی کنند. در واقع قانون اجازه ساخت وساز 
در خ��ارج از بافت را نمی دهند، اما این افراد مجوز می گیرند. این زمین ها به قیمت 
بالا هم خریداری نمی شود و بعد از ساخت و ساز چندین برابر قیمت پیدا می کند.

باباخانی خاطرنش��ان کرد: بیکاری متاس��فانه زیاد است و اکثر افرادی که در روستا 
اقدام به ساخت و ساز می کنند از افراد بومی استفاده نمی کنند، بلکه از اتباع استفاده 
می کنند غیرمجاز و مجاز هم اصلا مهم نیس��ت و به این افراد کار می دهند و آن ها 
را س��رایدار می کنند و اینگونه نیس��ت که یک آورده ای برای روس��تا داشته باشد و 
روس��تایی هم سودی ببرد. روستایی هیچ س��ودی که بابت فروش نمی برند، املاک 
ض��رر هم می کنند و از روی ناچاری برخ��ی از افراد اقدام به فروش زمین می کنند، 
چراکه زمین های کش��اورزی الان دیگر خرد ش��ده اس��ت و وقتی به خود ما اجازه 
س��اخت و س��از نمی دهند بنابراین برخ��ی مجبور به فروش می ش��وند و از این جا 

می روند.
وی با اش��اره به ضررهایی که این نوع س��اخت و سازها به محیط زیست روستا وارد 
می کند، گفت: براس��اس قانون باید ۱50 متر حریم رودخانه در س��اخت و س��ازها 
م��ورد توجه ق��رار بگیرد، حال اگر یک بومی، دیواری را در این حریم بس��ازند، فورا 
دس��تگاه های مربوطه می آیند و دی��وار را تخریب می کنند، اما وی��لا را بر رودخانه 

می سازند و جلوی آنها را نمی گیرند.
باباخانی با بیان اینکه مجوز س��اخت و س��از در خارج از بافت از سوی بخشداری و 
شهرداری ارائه می شد، گفت: البته در حال حاضر سخت گیری های بسیاری در ارائه 
مجوز می ش��ود و همه این س��اخت و سازها در گذشته بوده است، البته من می دانم 
الان در بخش��داری اصلا مجوز نمی دهند شهرداری هم مجوزی نمی دهد، اما وقتی 
می خواهیم جلوی کار آن ها را بگیریم می بینیم که مجوز دارند اما اگرخارج از بافت 
اشکال دارد و نباید باغات از بین برود دیگر نباید بین بومی و غیربومی تفاوتی قائل 
ش��د. این که به هر شخصی یک نوع نگاه می شود برای ما مشکل ایجاد کرده است. 
بومی زمین خود را می فروشد تا بتواند با پول آن برای خود کاری را ایجاد کند، در 

واقع از سر نیاز این کار را می کند.
ب��ه گفت��ه وی 44 الی 45 خان��وار در روس��تای علایین زندگی می کنند و ش��غل 
روستاییان این روستا باغداری بود که در حال حاضر بخش کمی از باغات باقی مانده 
و از بین رفته است. به گفته دهیاران روستاهای شمال تهران با توجه به بافت سنتی 

و مذهبی روس��تاها حضور غیربومیان در این روس��تاها بیشتر باعث ایجاد مشکلات 
فرهنگی شده است.

»احس��ان برهانی« دهیار روستای ایرا درباره مشکلات فرهنگی ایجاد شده به دلیل 
 ویلاس��ازی ها در این روس��تا گفت: در یک روس��تا اکثر افراد با هم فامیل هستند و 
خل��ق و خوی همدیگر را می شناس��ند، اما وقتی یک قطعه زمین از این روس��تا به 
فروش می رس��د و یک ش��خص غیر وارد روستا می ش��ود به ویژه سمت ما که افراد 
وابستگی فرهنگی ش��ان را همچنان از قدیم دارند، حضور افراد غیر بومی در روستا 
باعث ناسازگاری می شود. به طور مثال در روستا مراسم عزاداری برپاست، اما در یک 

ویلا مراسم جشن و سرور برپاست.
وی با اشاره به تغییر کاربری باغات به دلیل ویلاسازی ها گفت: در روستای ما باغ ها 
پشت سرهم قرار دارد و این باغ ها بدون اینکه دیواری و فنسی باشد در کنار هم قرار 
دارد و اتوماتیک وار باغداران می دانند که چه زمانی باید باغ را آبیاری کنند. مس��یر 
جوی آب از کجاس��ت. این موضوعاتی اس��ت که سال ها باغداران به صورت روزانه و 
روتین انجام می دادند و هیچ مشکلی ایجاد نمی شده است، اما وقتی یک غریبه وارد 
روستا می شود و یک باغ تبدیل به ویلا می شود، یک روز می بینیم که دیوار بین باغ 
کش��یده شده است و این چالشی را در روس��تا ایجاد می کند و کلی شکایت در پی 

دارد. در واقع یک سری از مشکلات ما در روستا بر این موضوعات است.
برهانی با اشاره به صدماتی که ساخت و ساز ویلاها به باغ ها وارد می شود، گفت: به 
طور مثال وقتی می خواهند سیمان یا مصالح ساختمانی را بیاورند به طبیعت روستا 
صدمه وارد می کند. اهالی روس��تا توقع دارند اگر کس��ی در روستا ویلایی می سازد 
یک آورده هم برای روس��تا داش��ته باشد، یک چراغی در روستا روشن شود، اما این 
موضوعات هم وجود ندارد و ویلادار فقط پنجش��نبه و جمعه برای تفریح به روس��تا 
می آید و بعد می رود در حالی که اگر س��یلی اتفاق بیفتد تا جهاد کش��اورزی بیاید 
و کمکی بکند یک فصل کش��اورزی تمام ش��ده اس��ت و خود اهالی و کشاورزان به 
هم کمک می کنند و خیری پیدا می کنند و مسیرها را درست می کنند و مشکلات 
را حل می کنند، اما از غیربومیان نمی توان چنین چیزی را انتظار داش��ت. البته در 
منطقه لواس��ان که بدنه مذهبی وجود دارد، بیش��تر مشکلات فرهنگی ایجاد شده 
است. این دهیار خاطرنشان کرد: آب در روستای ما در محدوده بافت روستا است و 
متفاوت است از روستای نیکنام ده و مابقی روستاها و آن ها روستاهای بزرگ هستند 
و ممکن است از این موضوع استقبال کنند، اما ما چون آب دست خودمان است و 
همه افراد هم بومی هس��تند این اتفاقا برای ما معضل می ش��ود و مواردی داشته ایم 
که خیلی اوقات یک فردی ش��بانه لوله ای را کنده و یک انش��عاب آب برای خودش 
کشیده است و ما چند ماه بعد فهمیده ایم. یا انشعابات برق را می گیرد و ترانس برق 
پر می شود و بعد اگر بومی بخواهد یک انشعاب بگیرد، شرکت برق می گوید ظرفیت 
پر شده و باید بابت یک ترانس جدید پول پرداخت کنید. مثلا جاده بسته شده و ما 

هیچ کمکی از سوی این افراد نمی بینیم.

 تجدید میثاق مسئولان  قوه قضائیه و دولت با آرمان های امام خمینی)س(؛

سید حسن خمینی: »درد مردم داشتن« را به یک فرهنگ تبدیل کنیم
 محسنی اژه ای:

 اگر امروز آوازه ایران در جهان پیچیده است
 آثار اخلاص و قیام امام)ره( با همراهی امت بود

رئیسی: 
توجه  به محرومین و مظلومین

 آموخته های امام است 

 چالش های روستاییان لواسانات با ویلانشینان؛ از حس تبعیض تا مشکلات چندپارگی فرهنگی

فرمانده سپاه : 

تهدید مقامات آمریکایی را 
بدون پاسخ نمی گذاریم

فرمان��ده کل س��پاه گفت: گاه دش��منان 
تهدی��د می کنند و این روز ه��ا هم از میان 
کلمات مقامات آمریکایی برخی تهدیدات 
را می ش��نویم، ما به آن ها می گوییم ش��ما 
ما را آزموده اید و همدیگر را می شناس��یم، 
هیچ تهدیدی را بدون پاس��خ نمی گذاریم. 
به گزارش تسنیم، سردار سرلشکر حسین 
س��لامی فرمانده کل س��پاه در کنگره 24 
هزار ش��هید تهران که ام��روز در مجموعه 
ورزش��ی آزادی برگزار ش��د، طی سخنانی 
اظهار داش��ت: 45 س��ال پی��ش در چنین 
ایامی امام بزرگوار ب��ر تهران، قلب انقلاب 
اسلامی وارد شد و بنای احیای مجدد مجد 
و عظم��ت اس��لام و ایران را بن��ا نهاد. وی 
افزود: رهبر انقلاب عل��م این انقلاب را در 
34 سال گذشته بردوش گرفت و در عصر 
پیچیده ترین فتنه ها با تدبیر الهی، شجاعانه 
در قلب همه مس��ائل س��همگین ایستاد تا 
مکتب مقاومت را در قلب امت اسلام زنده 

نگهدارد.
ته��ران  داد:  ادام��ه  س��لامی  س��ردار    
یک کهکش��ان پر از س��تاره درخشان دارد 
که تعابیر س��تایش برانگیز رهبر عزیزمان 
از تهران را در پی داش��ت. تهران واقعا یک 
جهان شهر اس��ت. نقطه برخورد سیاست 
همه قدرت های جهانی است و نقطه تلاقی 
نگاه ش��یاطین عالم و در عین حال مدفن 
سیاست های اس��تکبار و شهر انقلاب و در 
حقیقت قلب انقلاب ما اس��ت. فرمانده کل 
سپاه گفت: تهران شهر کور کننده چشمان 
دشمنان و شهر ایستادگی و شکوه و عظمت 
و تمدن است. تهران با شهیدانش یک آسمان 
پرستاره روی زمین اس��ت. وی عنوان کرد: 
تهران شهر لش��کر محمد رسول الل )ص( 
اس��ت که بیشترین فرمانده لشکر شهید را 
تقدیم کرده است. همچنین تهران شهیدان 
بزرگ��ی از ام��رای ارتش اس��لام همچون 
ش��هیدان قرن��ی و س��تاری تقدی��م کرده 
است. س��لامی گفت: بقا و پیشرفت اسلام 
به ش��هادت اس��ت. جهاد و شهادت منطق 
ما برای دفاع از منزلت و کرامت ما اس��ت. 
اگر شهیدان نبودند اسلام و ایران هم نبود. 
کسانی که باعث شدند ایران بزرگ در پرتو 
اس��لام عزیز در صفحه جغرافیای سیاسی 
عال��م به عن��وان یک ش��خصیت و هویتی 
محب��وب در دل آزادگان عالم بدرخش��د، 
همین ش��هیدان بودند. فرمانده کل س��پاه 
گف��ت: هم��ه توطئه های��ی که بر کش��ور 
تحمیل شد همه مقیاسی جهانی و ترکیب 
نامقدسی از همه قدرت های شیطانی عالم 
را داش��تند. هرچه دشمنی علیه این ملت 
می بینید همه آرزو هایی س��رکوب شده و 
بحر هایی باطل ش��ده هس��تند که توسط 

شهیدان ما باشکست بدرقه شده اند.
 سردار سلامی تصریح کرد: شکوه عظمت 
شهیدان را ما نمی توانیم بیان کنیم. این ها 
افتخارات جاودانه ما هس��تند و باید مکتب 

شهادت را تجلیل کنیم.
 وی تاکید کرد: شمشیر جهاد ضامن عزت 
ما است، ما جنگ طلب نیستیم، اما از خود 
و شکوهمان دفاع می کنیم. ما اذن دخالت 
بیگانه در سرزمین مان را نمی دهیم. این را 
هم بدانید آن ها که ش��هید شدند برگزیده 
خداوند بودند. خانواده شهدای مایه شکوه و 

چشم و چراغ این ملت هستند.
 سردار س��لامی با بیان اینکه ما در آستانه 
ورود امام راحل در 45 سال پیش هستیم، 
ادام��ه داد: وقتی امام پا به این س��رزمین 
گذاش��ت جهان اسلام در ناامیدی سیاسی 
به س��ر می ب��رد. فرهنگ ما تاراج ش��ده و 
ارزش های ما محو ش��ده بود و بخش��ی از 
جغرافیای آمریکا بودیم. امام روح آزادی و 
نفس اسلام را در این سرزمین جاری کرد. 
این انقلاب برای مستبدان عالم قابل تحمل 
نبود برای همین قدرت های ش��یطانی در 
مقابل آرمان امام ایستادند تا ملت ایران را 

از انتخاب یک مسیر نورانی خارج کنند.
 وی افزود: ارزش و عظمت شهیدان به این 
بود که رویای ش��یطانی دش��منان را نابود 
کردند نتیجه مجاهدت شهیدان این است 
که می ت��وان در مقاب��ل قدرت های بزرگ 
ایس��تاد و این درس همیش��گی ب��رای ما 
است. تاریخ کربلا تکرار نخواهد شد و آنچه 
تکرار می ش��ود این است که امت امام خود 
را همچون نگین حفظ می کند بر دشمنان 

می تازد و آن ها را شکست می دهند.
 فرمانده کل س��پاه عنوان کرد: دش��منان 
برای مل��ت ایران جن��گ اقتصادی جنگ 
روان��ی و امنیتی س��اختند، ام��ا در مقابل 
فرزندان این امت قدرت س��اختند و شکوه 
و عظم��ت بدس��ت آمده را قدر دانس��تند. 
اکن��ون ایران با عظمت و قوی و پیش��رفته 
اس��ت. گاه دش��منان تهدی��د می کنند و 
ای��ن روز ها ه��م از میان کلم��ات مقامات 
آمریکای��ی برخی تهدیدات را می ش��نویم، 
ما به آن ها می گوییم ش��ما ما را آزموده اید 
و فصل مش��ترک ما با ش��ما این است که 
همدیگر را می شناس��یم و هیچ تهدیدی را 
بدون پاس��خ نمی گذاریم، به دنبال جنگ 
نیس��تیم، ولی از جنگ نمی هراسیم و این 
حقیقتی اس��ت ک��ه در جامعه م��ا جریان 
دارد. سلامی تاکید کرد: فلسطین در مسیر 
پیروزی اس��ت و صهیونیست ها نمی توانند 
ماه ها یک س��رزمین کوچ��ک را در جنگ 
 نگهدارن��د و آن ها قطعا شکس��ت خواهند 

خورد.

 نظامی 

سال هاست به علت طرح هادی روستایی اجازه ساخت وساز و ترمیم بنا در حریم ۱۵۰ متری رودخانه وجود ندارد، اما غیر بومیان مرفه با خرید زمین های کشاورزی و باغ ها به صورت مجاز و غیرمجاز سال هاست، اقدام به ساخت وساز می کنند
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آفتاب یزد-  منیرس�ادات ذوالفقاری اجلال منش : س��تون فقرات ما برای اینکه بتوانیم خم و 
راس��ت ش��ویم و در جهات مختلف حرکت کنیم، یکپارچه درست نشده اس��ت بلکه مانند دانه های 
تس��بیح تکه تکه درس��ت شده و سپس به هم متصل شده اس��ت. هر مهره با مهره بالایی توسط سه 
ساختمان به هم متصل می شود. یکی در جلو که دیسک نام دارد و دو ساختمان در عقب که فاست 
یا مفاصل مهره ها نام دارد. هیپرتروفی کمر یا تنگی کانال نخاعی کمر یکی از مش��کلات رایج ستون 
فقرات زنان و مردان مخصوصاً در س��نین بالا می باشد. در حالی که هیپرتروفی کمر در مراحل اولیه 
یک بیماری جدی نیس��ت اما در صورت پیش��رفت یا درمان نشدن می تواند منجر به آسیب جدی و 
دائمی شود لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر محمد صمدیان، جراح مغز و 
اعصاب و ستون فقرات و دکتر رضا سنجری، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفتگو کرده است.
دکتر صمدیان در این باره می گوید: تنگی کانال نخاعی کمر یا هیپرتروفی کمر ناش��ی از دژنراسیون 
یک بیماری بسیار شایع در افراد مسن است که منجر به باریک شدن کانال نخاعی در ستون فقرات 

کمری می شود. 
وی بی��ان ک��رد: این بیم��اران در برخی موارد به دلیل درد و احس��اس س��نگینی در پاها به کاهش 
قاب��ل توجه کیفی��ت زندگی منجر می ش��وند و کم��ردرد نیز ب��روز می کند. اگر اقدام��ات محافظه 
 کاران��ه دیگ��ر موفقی��ت آمیز نباش��د، رفع فش��ار توس��ط جراحی یک��ی از موفق تری��ن عمل ها در

 ارتوپدی است.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات متذکر ش��د: تنگی دژنراتیو س��تون فقرات شایع ترین دلیل 
جراحی س��تون فقرات در سراسر جهان است. این بیماری بیش��تر از ۶۰ سالگی با افزایش سن بروز 

می کند.
وی اش��اره کرد: تغییرات در دیس��ک  های بین مهره ای، رباط ها و مفاصل مهره ای عرض کانال نخاعی 
توس��ط دیسک های بین مهره ای، س��اختارهای رباط و مفاصل مهره در هر دو طرف تعیین می شود. 
تغییر در این س��اختارها به دلیل س��ایش و پارگی )فتق دیسک، آرتروز، ضخیم شدن رباط( می تواند 

باعث باریک شدن کانال نخاعی به صورت جداگانه یا ترکیبی شود.
دکتر صمدیان مطرح کرد: س��اییدگی بخشی از س��تون فقرات معمولاً از دیسک بین مهره ای شروع 
می ش��ود که امکان دارد در طول س��ال ها خشک شده و قد خود را از دس��ت بدهد. در برخی موارد 
دیس��ک بین مهره ای در جهت کانال نخاعی بیرون زده اس��ت که این برآمدگی در حال حاضر منجر 

به باریک شدن کانال نخاعی می شود. 
وی ادام��ه داد: از دس��ت دادن ارتفاع دیس��ک بین مهره ای منجر به بارگ��ذاری بیش از حد مفاصل 
مهره های کوچک متعلق به همان بخش می ش��ود که باعث ایجاد آرتروز می ش��ود. یکی از نشانه های 
معمول آرتروز، تش��کیل خارهای اس��تخوانی در مفصل آسیب دیده اس��ت. این خارهای استخوانی 

می توانند کانال نخاعی را باریک کنند.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات تصریح کرد: در کانال نخاعی، رباط های زرد وجود دارد که 
در ص��ورت تنگی کانال، ضخیم تر )هیپرتروفیک( نیز می ش��وند. از آنجای��ی که آنها در کانال نخاعی 
استخوانی قرار دارند، وقتی ضخیم تر می شوند نمی توانند به سمت بیرون حرکت کنند. ضخیم شدن 

این رباط ها منجر به باریک شدن کانال نخاعی به سمت داخل می شود. 
وی مط��رح کرد: به طور معمول، همه بیماران با کانال نخاعی باریک، دچار ضخیم ش��دن رباط های 
زرد می ش��وند. گاهی اوقات خارهای اس��تخوانی روی مفاصل و بیرون زدگی دیسک بین مهره ای نیز 

رخ می دهد.
دکتر صمدیان متذکر ش��د: در کانال نخاعی، ناحیه س��تون فقرات کمری که اغلب تحت تأثیر تنگی 
قرار می گیرد، به  ویژه اعصابی که مس��ئول تغذیه پاها هس��تند، در یک کیسه مننژیال )لوله دورال( 

محافظت می شوند. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اضافه کرد: رگ های خونی متعددی بین این کیسه مننژیال از 
یک سو و مرز استخوانی کانال نخاعی و رباط های زرد ضخیم شده، خارهای استخوانی و دیسک های 
بی��رون زده از س��وی دیگر قرار دارند.هنگام راه رفتن، افزایش قاب��ل توجهی در جریان خون در این 
رگ ها وجود دارد. این جریان خون باعث می ش��ود آنها متورم شوند و به لوله دورال فشار وارد کنند. 
درنتیجه منجر به درد در هر دو پا هنگام راه رفتن می شود که برای تنگی کانال نخاعی معمول است. 
وی ادامه داد: در این افراد هنگام ایس��تادن، در حالت استراحت یا دراز کشیدن، فشار عروقی دوباره 
کاه��ش می یاب��د و درد پا کاهش می یابد. علاوه بر مش��کلات پا در هر دو ط��رف، اعصاب فردی این 
بیماران می توانند به دلیل فش��ار )به اصطلاح درد رادیکولار( مش��کلاتی ایج��اد کنند.علاوه بر این، 
برآمدگی در کپسول مفصلی )کیست سینوویال( مفاصل کوچک مهره ای یا تجمع بیش از حد بافت 

چربی )لیپوماتوز اپیدورال( می تواند کانال نخاعی را باریک کند. 
دکت��ر صمدیان افزود: موقعی��ت بدن همچنین می تواند بر اندازه کانال نخاع��ی تأثیر بگذارد. از نظر 
آناتومیک، وقتی به جلو خم می شوید، کانال نخاعی کمی منبسط می گردد که منجر به بهبود علائم 

می شود بنابراین راه رفتن با تکیه رو به جلو، مثلًا روی واکر، راه رفتن را برای بیمار آسان می کند.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات ابراز داش��ت: علائم تنگی کانال نخاعی یا هیپرتروفی کمر 
می توان��د خود را در دو تصویر بالینی مش��خص با درجات مختلف نش��ان دهد. علامت اصلی درد پا 

هنگام راه رفتن است. 

<تنگیکانالمرکزینخاعاغلبباعثایجادکمردردعمیقمیشود
وی اذعان داش��ت: تنگی کانال مرکزی نخاع اغلب باعث ایجاد کمردرد عمیق می ش��ود که ناش��ی از 
فرآیندهای سایش و پارگی مرتبط با این بیماری است )تخریب دیسک بین مهره ای، آرتروز مفاصل 
مهره های کوچک و غیره(. تشعش��ع درد از طریق نش��یمنگاه در یک یا هر دو طرف به داخل ران و 

ساق پا معمولی است. 
دکتر صمدیان یادآور ش��د: در مورد تنگی کانال مرکزی نخاع، باریک ش��دن دایره ای )فشرده شدن( 
لوله دورال تمایل به ایجاد علائم در هر دو طرف دارد، اگرچه رادیکولار که در طرفین بارزتر هستند 

نیز می توانند رخ دهند.
ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات تصریح ک��رد: در صورت ابتلا ب��ه هیپرتروفی کمر هنگام 
 ایس��تادن، دراز کش��یدن و هن��گام خم ش��دن ب��ه جلو، علائ��م معمولا بهب��ود می یابن��د بنابراین

 دوچرخه سواری اغلب بهتر از پیاده روی طولانی است. 
وی اظهار کرد: بس��ته به شدت هیپرتروفی کمر، در هنگام اس��تراحت نیز درد وجود خواهد داشت. 
درد پشت و پا و همچنین احساس سنگینی در پاها در ۹۰ درصد موارد دیده می شود. فقط یک سوم 
از بیماران ناهنجاری های حرکتی یا حس��ی در پاها )مانند بی حس��ی یا ناراحتی( را نشان می دهند. 
ناهنجاری های عصبی )تا اختلالات عملکردی تخلیه مثانه یا روده( و همچنین فلج حاد عضلانی نیز 

در این بیماران نادر هستند.
دکتر صمدیان مطرح کرد: تشخیص بیماری هیپرتروفی کمر شامل بررسی بیمار )تاریخچه(، اسکن ام 
آرآی، س��ی تی اس��کن، اس��ت. در بررس��ی بیمار پزش��ک اطلاعات اولیه بیمار و علائمی که دارد را 

می گیرد و توصیف رابطه بین کمردرد و پا درد بسیار مهم است.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات اضافه کرد: تشخیص هیپرتروفی کمر با اسکن ام آر ای تایید 
می شود. اینجاست که می توان بهترین اظهار نظر را در مورد میزان و علت باریک شدن کانال نخاعی 
و فرورفتگی جانبی بیان کرد. دیس��ک های بین مهره ای، س��اختارهای رباط و مفاصل را نیز می توان 

درست مانند اعصاب متمایز کرد.
وی ادامه داد که معاینه س��ی تی اس��کن تنها زمانی معنا دارد که ام آر ای انجام نش��ود یا اگر هدف 
ارزیابی دقیق ساختارهای استخوانی باشد )مانند خار استخوان(. میلوگرافی فقط در موارد استثنایی 

)مثلًا در بیماران دارای ایمپلنت که قبلًا جراحی شده اند( ضروری است.
دکتر صمدیان عنوان کرد: روش های درمان به میزان تنگی کانال نخاعی یا هیپرتروفی کمر بستگی 
دارد. ب��ه طور کلی روش های درمان هیپرتروفی کمر عبارتند از درم��ان محافظه کارانه، درمان های 

جراحی است.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات می گوید که اول از همه، هر بیمار مبتلا به هیپرتروفی کمر 

باید به طور محافظه کارانه درمان شود )به جز در مورد فلج تازه، واقعی و روزمره(. 
وی افزود: درمان محافظه کارانه ش��امل آموزش و اطلاع رس��انی برای بیمار، راهنمایی در مورد شیوه 
زندگ��ی فعال، فیزیوتراپ��ی، اقدامات فیزیوتراپی همراه و درمان داروی��ی و در موارد فردی، تزریق با 

هدایت اشعه ایکس در ستون فقرات است.
دکت��ر صمدیان اضافه کرد: اگر اقدامات محافظه کارانه منجر ب��ه بهبودی رضایت بخش برای بیمار 
نش��د، درمان های جراحی باید مورد بحث قرار گی��رد. دلایل انجام عمل می تواند علاوه بر دوره ای از 
علائم مقاوم به درمان، درد ش��دید، کاهش فاصله راه رفتن و زمان ایس��تادن و البته نقایص عصبی 
باش��د. هدف از این عمل در درجه اول گس��ترش کانال نخاعی در ناحیه انقباض و در نتیجه ایجاد 

فضای کافی برای اعصاب است.

<هیپرتروفیکمرمیتوانددراثرعلتهایمختلفیایجادشود
در ادامه نیز دکتر سنجری در اینباره خاطرنشان کرد: تنگی کانال نخاعی کمری یا هیپرتروفی کمر 
مش��کلی است که بسیاری از قشر سالمند و پیر جمعیت را در جهان آزار می دهد و باعث محدودیت 

در حرکت و کاهش کیفیت زندگی آنها می شود. 
وی بیان کرد: هیپرتروفی کمر زمانی اتفاق می افتد که یک یا دو فضای اس��تخوانی در ستون فقرات 

ش��روع به تنگ ش��دن می کنند و فضا را برای اعصاب کم می کنند. این مشکل در کانال نخاعی یا در 
محل خروج اعصاب از ستون مهره ها ممکن است، رخ دهد.

این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات اش��اره کرد: بس��ته به محلی که تنگی کانال نخاعی اتفاق 
می افت��د و میزان تنگی آن در مدت زمانی که گذش��ته یک عصب نخاعی تحت فش��ار ش��دید قرار 

می گیرد. در نتیجه آن درد، حس سوزش و کرختی، بی حسی و ضعف ایجاد می شود.
وی مطرح کرد: هیپرتروفی کمر می تواند در اثر علت های مختلفی ایجاد ش��ود . وقتی غضروف های 
پوشاننده مفاصل شروع به نشست می کنند، استخوان ها روی یکدیگر ساییده می شوند و ممکن است 
منجر به رش��د ناهنجار زوائد استخوانی شوند. التهاب ایجاد شده منجر به باریک شدن فضای ستون 

مهره ها برای نخاع می شود.
دکتر س��نجری اضافه کرد: وقتی دیسک شروع به دست دادن مایع درونی می کند ارتفاع آن کاهش 

یافته و تخت می شود. بیرون زدگی نخاع نیز وارد کانال نخاع می شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: رباط های کانال نخاعی می توانند ضخیم شده و تبدیل 
به بافت سفت و استخوانی شوند یا به داخل فضای کانال نفوذ کنند. ناهنجاری ستون مهره ها یا رشد 

تومور نیز منجر به تنگی کانال نخاعی می شود. 
وی می گوید: علایم هیپرتروفی کمر می تواند فرد به فرد تفاوت داش��ته باش��د. نش��انه های شایع آن 
می تواند ش��امل درد، بی حس��ی، ضعف و بی اختیاری ادرار است. درد در این افراد ممکن است مزمن 
و ملال آور باش��د و از گردن تا کمر تیر بکش��د و یا ممکن اس��ت دردی تیرکشنده در دست ها و پاها 
باش��د که بس��ته به زمان و فعالیت متغیر اس��ت. گاهی اوقات درد کمر به شکل حس سوزن سوزن 
شدن در کمر خود را نشان می دهد.که در صورت بروز این درد ها بهتر است هرچه سریع تر به پزشک 

مراجعه نمایید.
دکتر س��نجری ادامه داد: کاهش حس یا از دس��ت رفتن کلی آن در پا یا دس��ت یا سایر نقاط بدن 
ممکن اس��ت از علائم تنگی کانال نخاعی باش��د. فشار شدید کانال نخاعی اعصابی که از نخاع خارج 
می شوند می تواند باعث از دست دادن کنترل مثانه نیز شود که در واقع می توان گفت که یکی دیگر 

از علایم تنگی کانال نخاع همان بی اختیاری ادرار است که ممکن است در برخی از افراد باشد.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات ابراز داش��ت: دقت داش��ته باش��ید که تنگی کانال نخاعی 
)هیپرتروفی کمر ( در همه موارد باعث ایجاد درد نمی ش��ود. گاهی اوقات بی حس��ی و ضعف بدنی با 

کمی درد می تواند وجود داشته باشد.
وی تشریح کرد: تنگی کانال نخاعی کمر انواع مختلفی دارد. تنگی کانال جانبی در محلی رخ می دهد 
که اعصاب از نخاع به س��مت اعضای بدن می روند. و در نتیجه فشاری که به اعصاب محیطی می آید 
باعث ایجاد درد می ش��ود.این نوع از تنگی کانال جانبی ممکن اس��ت در هر محلی رخ دهد ولی در 

بیشتر موارد در ناحیه کمری یا گردن ایجاد می شود و به ندرت در ناحیه سینه ای اتفاق می افتد.
دکتر سنجری ادامه داد: تنگی کانال مرکزی در بخش فورامن ایجاد می شود که وظیفه محافظت از 
نخاع را بر عهده دارد. وقتی این بخش نخاعی تنگ می ش��ود فضای نخاع کاهش یافته و به آن فش��ار 
وارد می ش��ود. در نتیجه این فشار با توجه به محل آن در اعضای پایینی بدن عملکردی و مشکلاتی 

احساس خواهد شد.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات مطرح کرد: تنگی مرکزی کانال نخاعی نیز در هر بخشی از 
نخاع ممکن اس��ت ایجاد شود. اما شایع ترین محل ها در بخش کمری و گردنی هستند. علاوه بر این 

هر دو نوع تنگی کانال مرکزی و جانبی همزمان نیز ممکن است رخ دهند.
 وی توضیح داد: تنگی کانال نخاع یا هیپرتروفی کمر به معنای تضییق یا انقباض کانال نخاع اس��ت 
که می تواند در هر قس��متی از نخاع رخ دهد و ممکن اس��ت علائم مختلفی داش��ته باش��دکه شامل 
کاهش قدرت عضلات، درد، احس��اس ضعف، اختلالات حرکتی، اختلالات کانتیننس، تضعیف حس، 
اخت��لالات عصبی و عقلی، اختلالات جهت گیری و موقعیتی، اختلالات در سیس��تم عصبی خودکار، 

اختلالات ادراکی است.
دکتر س��نجری افزود: تنگی کانال نخاع می تواند با کاهش قدرت عضلات همراه باش��د، به خصوص 
در مناطقی که کانال نخاع تنگ ش��ده اس��ت این می تواند به صورت کاهش قوه  ضربان قلب، کاهش 
توانای��ی حرکت کمر و پاها، کاهش حس در پوس��ت و کاهش عملکرد عصبی و عضلانی در مواردی 
مانند تنگی کانال نخاع گردن )میلنژیومیلوسل( یا تنگی کانال نخاع لگنی )استنگی( دیده می شود.

این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اشاره کرد: درد در منطقه  تنگی کانال نخاع می تواند از جمله 
علائم تنگی کانال نخاع اس��ت. این درد ممکن است به صورت درد عصبی یا درد عضلانی باشد و در 

مناطق مربوط به تنگی کانال نخاع، مثل عقب گردن یا کمر و پاها رخ دهد 
وی یادآور ش��د: تنگی کانال نخاع می تواند با احس��اس ضعف در مناطقی که کانال نخاع تنگ ش��ده 
است، همراه باشدکه ممکن است به صورت سوزش در انگشتان دست و پاها، و یا احساس بی حسی 

در بخش هایی از پوست مربوطه رخ دهد.
دکت��ر س��نجری تصریح کرد: تنگ��ی کانال نخاع می تواند ب��ا اختلالات حرکتی همراه باش��د، مانند 
مشکلات در راه رفتن، تعادل و کنترل حرکتی که ممکن است به صورت ناتوانی در حرکت، تعریق، 

مشکلات در حفظ تعادل و کوتاهی در قدم ها رخ دهد.
ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات گفت: تنگی کانال نخاع می توان��د با اختلالات کانتیننس 

مرب��وط ب��ه کوچک ش��دن قدرت کنت��رل ادرار و مدفوع همراه باش��د. این ممکن اس��ت به صورت 
ادرارسازی ناکامل، ادرارریزی ناخواسته، یا مشکلات در کنترل مدفوع و تخلیه رخ دهد.

 وی بیان کرد: تنگی کانال نخاع می تواند با کاهش حس در مناطقی که کانال نخاع تنگ شده است، 
همراه باش��دکه ممکن اس��ت به صورت کاهش حس لمس، درد، حرارت و س��رما در مناطق مربوطه 

رخ دهد.
دکتر س��نجری خاطرنش��ان کرد: تنگی کانال نخاع ممکن اس��ت با اختلالات عصبی و عقلی همراه 
باشد، مانند سردرد، درد عصبی، اختلالات خواب، افزایش تحرکات ناخواسته، اختلالات روانشناختی 

و افزایش احتمال افسردگی و اضطراب.
 ای��ن ج��راح مغز و اعصاب و س��تون فقرات اضافه کرد: تنگی کانال نخاع ممکن اس��ت با مش��کلات

 در جهت گیری و موقعیت یابی همراه باشد، مانند اختلالات در تشخیص موقعیت بدن، مشکلات در 
حرکت های دقیق، و عدم توانایی در حفظ تعادل و کنترل حرکتی.

 وی متذک��ر ش��د: تنگی کانال نخاع ممکن اس��ت با اختلالات در سیس��تم عصبی خ��ودکار، مانند 
اختلالات در کنترل فشار خون، ضربان قلب، تنظیم دمای بدن و گردش خون همراه باشد.

دکتر سنجری ابراز کرد: تنگی کانال نخاع ممکن است با اختلالات ادراکی همراه باشد، مانند کاهش 
توانایی در پردازش اطلاعات حسی، اختلالات در حافظه، مشکلات در تمرکز و توجه و اختلالات در 

تفسیر و فهم اطلاعات.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفت: به طور کلی علائم تنگی کانال نخاع به صورت دقیق، 
ممکن است بسته به محل و شدت تنگی کانال نخاع متفاوت باشد. بعضی از علائم بیشتر در مناطق 
بالای تنگی کانال نخاع )س��طح بالای تنگی( و برخی در مناطق پایین تر )س��طح پایین تنگی( ظاهر 

می شوند.
وی مطرح کرد: با افزایش س��ن افراد خطر تنگی کان��ال نخاعی برای همه افراد افزایش پیدا می کند 
و هر کسی ممکن است در معرض آن باشد و بخشی از روند پیر شدن و کهولت سن در افراد است. 
تقریبا ۹5 درصد مردم در س��نین بالا از درجاتی از تنگ ش��دگی کانال نخاعی رنج می برند. هرچند 
بی تحرکی در سنین جوانی، فشار بیش از حد به نخاع و نشستن و خوابیدن به شیوه نادرست شدت 

آن را بیشتر می کند.
دکتر س��نجری تشریح کرد: بعد از معاینه کامل جس��مانی پزشک تشخیص می دهد که بیمار دچار 
تنگی کانال نخاعی اس��ت.روش های دیگر تش��خیص تنگی کانال نخاعی ش��امل اس��تفاده از اش��عه 
ایکس، ام آرآی، س��ی تی اسکن می باشد. درمان دارویی برای این مشکل وجود ندارداما برای کاهش 

درد راهکارهایی وجود دارد. داروهای ضد التهاب، باعث کاهش درد و ورم می شوند. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: پزشک ممکن است تزریق کورتیزون را توصیه کند که 
دقیقا به ناحیه تنگی کانال نخاعی تزریق می ش��ود. کورتیزون می تواند التهاب و درد را به ش��دت کم 

کند هر چند تاثیر آن موقتی است و بیش از سه بار تزریق نباید انجام شود.
وی تصریح کرد: روش های درمانی جراحی نیز جزو گزینه های درمانی در این زمینه هستند. جراحی 
لامینکتومی در این زمینه وجود دارد که در واقع جراح در ناحیه آسیب دیده شکافی ایجاد می کند 

و هر چیزی که به نخاع فشار می آورد مثل استخوان و رباط و… را خارج می کند.
دکتر س��نجری ادامه داد: در مواردی که بخش��ی از دیسک بین مهره ها به نخاع فشار وارد می کند با 
جراحی همان بخش دیس��ک را خارج می کنند. تکنیک جراحی دیگری نیز در این زمینه اس��تفاده 
می شود که به آن الحاق نخاعی گفته می شود و جراح دو مهره را به وسیله فلز و پلاتین به هم وصل 

می کند تا حرکت نداشته باشند. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اظهار کرد: بعد از جراحی ممکن است با خود فکر کنید بیش 
از حد درد دارید و امکان ورزش ندارید اما حرکت کردن برای حفظ سلامتی کلی بدن حیاتی و مهم 
اس��ت بنابراین باید سعی کنید ورزش های کششی چند بار در طول روز انجام دهید. اگر مدتی است 
ورزش نکرده اید آهس��ته ش��روع کنید و به خود فشار نیاورید برای مثال از چند دقیقه در روز شروع 

کنید و به سی دقیقه در روز که ایده آل است، برسانید.
 وی افزود: ورزش منظم باعث بهبود تعادل و انعطاف ش��ما می ش��ود و نه تنها س��لامت کلی شما را 

بهبود می بخشد، بلکه حس بهتری را به شما منتقل می کند.
دکتر س��نجری تش��ریح کرد: پزشک یا فیزیوتراپیس��ت پس از انجام جراحی، ورزش های خاصی که 
برای تقویت عضلات کمر و ش��کم طراحی ش��ده را به شما توصیه می کند و شیوه اجرای اصولی آنها 
را نیز به ش��ما آموزش می دهد. در صورتی که تنگی نخاعی فرد بس��یار شدید باشد ممکن است نیاز 

به کمربند طبی داشته باشد.
ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات افزود: در کنار این ورزش ها و تمرینات ماس��اژ درمانی نیز 
می تواند ش��رایط کلی را برای شما بهبود ببخش��د و عضلات کمر را که دچار انقباض شده شل کند. 

قبل از انجام ماساژ درمانی محدودیت های حرکتی را از پزشک خود بپرسید.
وی ادام��ه داد: یکی از ورزش های بس��یار مناس��ب برای بیماران با عارضه تنگ��ی کانال نخاعی، آب 
درمانی می باش��د. برای این منظور می توانید به اس��تخر اب رفته و عرض استخر با سرعت ثابت قدم 

بزنید این روش به شما کمک می کند تا عضلات خود را تقویت کنید.
دکتر سنجری گفت: تنگی کانال نخاعی یا به اصطلاح نازک شدن فضای مابین ستون فقرات معمولاً 
در اثر بیماری همچون آرتروز یا سایش و پارگی ستون فقرات رخ می دهد، این بیماری می تواند سبب 
شود تا به اعصابی که از طریق ستون فقرات حرکت می کنند فشار وارد شود به گونه ای که در موارد 

حاد آن راهی جز جراحی برای بیمار باقی نمی ماند.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات عنوان کرد: تنگی کانال نخاعی کمر بخش��ی از روند پیری 
س��تون فقرات محس��وب می شود و ممکن است عوارض آن پس از ۶۰ س��الگی در افراد نمایان شود 
البته روند پیری ستون فقرات معمولاً با درد در ناحیه کمر همراه بوده و این درد ممکن است با انجام 

برخی از فعالیت های روزانه و پیاده روی تشدید گردد.
وی تش��ریح کرد: افراد مبتلا به تنگی کانال نخاعی معمولاً با علائمی همچون لنگش همراه هستند، 
این افراد زمانی که مس��افتی طولانی را طی می کنند در پاهای خود احس��اس درد، بی حسی، گزگز 
می کنند، به طوری که گاها نمی توانند به راه رفتن خود ادامه دهند مگر اینکه مدت معینی بنشیند 

و استراحت کنند تا بتوانند دوباره به راه رفتن خود ادامه دهند. 
دکتر س��نجری افزود: همچنین این دس��ته از افراد معمولاً تمایل دارند پس از یک پیاده روی کوتاه 
بایس��تند و یا به جلو خم ش��وند، زیرا گاهی اوقات خم ش��دن به جلو باعث تس��کین درد پا در آنها 
می ش��ود همچنین لازم است بدانید که اینچنین علائم هایی با گذشت زمان در اکثر بیماران تشدید 
می شود و به همین دلیل شما باید به منظور درمان یا پیشگیری از تشدید این بیماری به موقع و از 

طریق روش صحیح درمانی اقدام کنید.
ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات توصیه کرد: انج��ام صحیح و منظم ورزش های طبی مانند 
راه رفتن روی س��طوح صاف، آب درمانی و پیاده روی در آب و حتی ش��نا می تواند در افزایش قدرت 

ستون فقرات به افراد کمک کرده و از ایجاد آسیب های بعدی جلوگیری کند.
وی بی��ان ک��رد: به طور کلی مقید بودن به انجام تمرینات مربوط به س��تون فق��رات و رعایت رژیم 
غذایی مناس��ب یکی از مهمترین مواردی اس��ت که می تواند به درمان تنگی کانال نخاع کمک کند. 

آب درمانی نیز تاثیر شگرفی در درمان این مشکل دارد.
دکتر س��نجری تش��ریح کرد: به این نکته توجه داشته باشید که همواره بیماران مبتلا به هیپرتروفی 
کم��ر غالبا به درمان های غیرجراحی پاس��خ مثبت نمی دهند و جراحی تنه��ا راه نجات آنها برای به 

دست آوردن توانایی حرکتی است. 
ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات اضاف��ه کرد: به طور کلی دو مورد وج��ود دارد که نیاز به 
جراحی اورژانس��ی در اس��رع وقت دارد که یکی از آنها ضعف پاها اس��ت. در این موارد بیمار توانایی 
حرک��ت خ��ود را از دس��ت می دهد نه به دلیل درد بلک��ه به دلیل ضعیفی دید و ق��درت پاها. مورد 
دیگر بروز بی اختیاری ادرار و مدفوع اس��ت و در هر دو مورد باید تا حد امکان جراحی س��ریعا انجام 
 ش��ود زیرا از دس��ت دادن زمان در این بیماران به معنای غیر قابل برگش��ت بودن علائم ظاهر شده 

در آنها می باشد.
 وی اظهار کرد: بیماران تنگی کانال نخاعی بهتر اس��ت طرز خوابیدنشان متفاوت باشد و یکسری از 

نکات را رعایت نمایند تا بتوانند درد ناشی از تنگی کانال نخاعشان را کنترل نمایند.
دکتر سنجری عنوان کرد: یکی از مواردی که باید افراد مبتلا به هیپرتروفی کمر به آن توجه نمایند.

اس��تفاده از تش��ک های نرم میباشد اگر تشک س��فت و سختی دارید بهتر اس��ت از آن تشک دیگر 
استفاده نکنید. 

این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات افزود: سعی کنید از بالش های طبی برای خوابیدن استفاده 
نمایید.بالش هایی که ارتفاع بس��یار زیادی دارند یا ارتفاع کمی دارند می توانند درد ش��ما را تش��دید 

کنند.
وی اش��اره کرد: خواب در وضعیت خم ش��ده ممکن است باعث شود که فضای کانال نخاعی باز شود 
و فشار بر آن کاهش یابد. برای این کار، بیمار می تواند در وضعیت خم شده با زانوهای خمیده و سر 

در همان ارتفاع با جسم بخوابد.
دکتر سنجری در پایان گفت: امروزه بسیار از افراد سودجو با تبلیغات گسترده این ادعا را میکنند که 
تنگی کانال نخاع را با دارو های گیاهی می توانند درمان کنند. این افراد نه تنها به ش��ما هیچ کمکی 

نخواهند کرد بلکه ممکن است وضعیت شما را بدتر بکنند.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

چه افرادی درگیر عارضه هیپرتروفی کمر هستند؟ 
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دکتر صمدیان: بسته به شدت هیپرتروفی کمر، در هنگام استراحت نیز 
درد وجود خواهد داشت. درد پشت و پا و همچنین احساس سنگینی 
بیماران  از  سوم  یک  فقط  می شود.  دیده  موارد  درصد  در ۹۰  پاها  در 
ناهنجاری های حرکتی یا حسی در پاها )مانند بی حسی یا ناراحتی( را نشان 
می دهند. ناهنجاری های عصبی )تا اختلالات عملکردی تخلیه مثانه یا روده( 

و همچنین فلج حاد عضلانی نیز نادر هستند

تشخیص هیپرتروفی کمر با اسکن ام آرآی تایید می شود. اینجا است 
که می توان بهترین اظهار نظر را در مورد میزان و علت باریک شدن 
بین مهره ای،  بیان کرد. دیسک های  نخاعی و فرورفتگی جانبی  کانال 
ساختارهای رباط و مفاصل را می توان درست مانند اعصاب متمایز کرد

دکتر سنجری: تنگی کانال نخاعی کمر بخشی از روند پیری ستون فقرات 
محسوب می شود و ممکن است عوارض آن پس از ۶۰ سالگی در افراد 
نمایان شود البته روند پیری ستون فقرات معمولاً با درد در ناحیه کمر 
همراه بوده و این درد ممکن است با انجام برخی از فعالیت های روزانه و 

پیاده روی، تشدید گردد

 افراد مبتلا به تنگی کانال نخاعی معمولاً با علائمی همچون لنگش همراه 
هستند. این افراد زمانی که مسافتی طولانی را طی می کنند در پاهای 
خود احساس درد، بی حسی، گزگز می کنند، به طوری که گاها نمی توانند 
به راه رفتن خود ادامه دهند مگر اینکه مدت معینی بنشیند و استراحت 

کنند تا بتوانند دوباره به راه رفتن خود ادامه دهند
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<  پیشگفتار
- فکت اول: نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه نوبت صبح اولین روز هفته ای که در انتهای آن هستیم 
)ش��نبه هفتم بهمن( در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق )چی هست اصلا؟ »از قول نگارنده«( 
لایحه بودجه سال 1403 در بخش هزینه ای، دولت را مکلف کردند که اعتبارات سازمان صداوسیما را معادل 
دویست و چهل هزار میلیارد )240/000/000/000/000( ریال در جداول بخش دوم بودجه ارائه نماید. )این 

یعنی بودجه رسانه ملی در سال آینده نسبت به سال جاری 58 درصد افزایش یافته است.( 
- فکت دوم: داوود منظور رئیس س��ازمان برنامه و بودجه در جلسه علنی شنبه هفتم بهمن مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررسی بخش هزینه ای تبصره 13 لایحه بودجه سال 1403 گفت: رشد بودجه صداوسیما 
نس��بت به س��ال 1402 حدود 58 درصد اس��ت. در حالی که برای سایر دستگاه ها رش��د بودجه 12 درصد 

پیش بینی شده است. این افزایش بودجه صداوسیما بار مالی سنگینی را به دولت تحمیل کرده است.
- فکت سوم: روز دوشنبه نهم بهمن، روابط عمومی سازمان صداوسیما در اطلاعیه ای درباره افزایش بودجه سال 
آینده رسانه ملی توضیحاتی ارائه کرد. در بخشی از این اطلاعیه آمده بود: »افزایش نسبی بودجه صدا و سیما 
در برنامه هفتم با توجه به وظایف و تکالیف جدید و فراوانی است که برای صدا و سیما در بند الف ماده ۷۷ 
در نظر گرفته شده است که افزایش تعهد چند برابری برخی تولیدات همچون پویانمایی، تولید هزاران قسمت 
مجموعه تلویزیونی، ده ها قسمت مجموعه الف ویژه، صد ها قسمت مستند فاخر و تولید مجموعه های تلویزیونی 
اس��تانی و افزایش قابل توجه تولید برنامه های حوزه کودک و نوجوان، جوان، خانواده، سبک زندگی اسلامی 

ایرانی و برنامه هایی با هدف امید آفرینی و تقویت انسجام ملی و... از آن جمله است.
- فکت چهارم: روز سه شنبه دهم بهمن، حسینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1403 با اشاره 
به افزایش چشمگیر تکالیف سازمان صداوسیما در برنامه هفتم گفت: مجلس سازمان صداوسیما را مکلف کرده 
است تا پایان برنامه هفتم، تولیدات رسانه ای خود را در 11 بخش از جمله تولید مستند، پویانمایی، سریال، 
تله فیلم و مجموعه های تلویزیونی افزایش دهد. یکی از مطالبات مردم در دیدار با نمایندگان، افزایش تنوع و 
غنای برنامه های تولیدی صداوسیماست که این مهم نیازمند تامین اعتبارات مورد نیاز برنامه سازی و فنی است.

<  ورود به بحث اصلی 
1- با خودم می گویم فایده این نوش��تن ها چیس��ت؟ فایده این همه انتقادی که به عملکرد مسئولان انجام 
می دهی، چیست؟ نتیجه ای دارد؟ نه، نتیجه ای ندارد، هرچقدر بیشتر درباره این مسائل بنویسی کمتر اهمیت 
می دهد، اوج واکنش��ی که ش��اید نشان بدهند این است که بروند از تو شکایت کنند که به ما گفتی: »بالای 
چشمت ابروست.« اگرنه غیر از این هیچ واکنشی صورت نمی گیرد، انگار که این عزیزان در این مملکت زندگی 
نمی کنند، انگار که اصلا مایی وجود نداریم که بخواهند به حرفهایمان گوش دهند، ببینند ما چه می گوییم؟ 
چه می خواهیم؟ حرف حسابمان چیست؟ آنها احساس دانای کل بودن می کنند و به همین دلیل فکر می کنند 
که هرچه خودشان انجام می دهند درست است، این وَهم تا جایی فرا رفته که آنها فکر می کنند حتی اگر هیچ 
کاری انجام ندهند باز هم بهترین عملکرد را داش��ته اند، مَنِ روزنامه نگار س��الهای سال است در حوزه رسانه 
مشغول فعالیت هستم، گزارش می نویسم، یادداشت می نویسم، نقد می نویسم، اما بعد از اینهمه سال نمی دانم 
چرا باز به نوشتن ادامه می دهم؟ علی همت محمودنژاد رئیس انجمن دفاع از حقوق معلولان یک بار در پاسخ 
به پرسشی که مطرح کردم، گفت: »چرا فکر می کنی نباید بنویسی؟« گفتم: »چون اون کسانی که من این 
متن ها رو براشون می نویسم، اونا رو نمی خونن.« گفت: »اشتباه نکن، اونا خط به خط چیزهایی که می نویسی 
رو می خونن.« گفتم: »پس چرا تغییری ایجاد نمی شه؟« گفت: »تغییر رو تو باید ایجاد کنی.« گفتم: »یعنی 

چی؟« گفت: »یعنی اونقدر بنویسی، بنویسی و بنویسی تا طرفت مجبور بشه دست به اقدام و عمل بزنه.« 
2- تبریک عرض می کنم به جناب پیمان خان جبلی، رئیس محترم سازمان صداوسیما، همچنین تبریک 
عرض می کنم خدمت معاونان و مدیران کل ایشان و بقیه برو بچه های سازمان عریض و طویل صداوسیما، باید 
به شما صدآفرین گفت، باید به احترامتان ایستاد و برایتان دست زد، یه دستِ دسته جمعی طولانی و بدون 
توقف.............. »الکی مثلا مردم دارن دست می زنند.« بسیار خب آقای جبلی، لطفا پشت میکروفن قرار بگیرید 

و چند کلامی برای ما حرف بزنید؛ خواهش می کنم، بفرمایید، میکروفن روشنه... 
»سلام عرض می کنم خدمت همه حضار، فقط می تونم بگم ما برای مردم کار می کنیم، همین.« 

چقدر قشنگ همه چیز را در یک جمله کوتاه بیان کردند، »ما برای مردم کار می کنیم.« از این رساتر و واضح تر 
نمی ش��د حرف زد، کوتاه و مختصر و مفید. اما یک بغضی ته گلوی من مانده که اگر نگویم خفه ام می کند؛ 
»ببخشید آقای جبلی، من جسارت می کنم اما میشه بگید مردم یعنی کیا؟« مَحَلمَ نمی گذارد و از روی سن 

پایین می آید، مثل تمام مطالبی که برای آقای جبلی نوشتم و ایشان هیچ واکنشی نسبت به هیچکدام از آنها 
نشان نداد، اینبار نیز از کنار پرسشم ساده و بی تکلف عبور می کند و هیچ نمی گوید؛ هرچقدر هم صدایشان 
می کنم فایده ای ندارد، همانند رئیسی که به حرفهای مرئوس خودش اعتنا نمی کند و می رود دنبال کارش، 
اما اگر او رئیس است و ما مرئوس چرا مدام از جمله ی »ما برای مردم کار می کنیم« استفاده می کند، نه فقط 
پیمان جبلی، بلکه بسیاری از مسئولان محترم این مملکت از این جمله استفاده می کنند، اما هیچکدامشان 
جوابمان را نمی دهند، خیلی شاهکار کنند در حین نخودچی خوردن نگاهمان می کنند و می گویند: »ما کی 

گفتیم این کار رو می کنیم؟ ما کی گفتیم اون کار رو می کنیم.« 
3- تلویزیونی ها که جواب ما را نمی دهند، مثل نوبه های قبل که جوابمان را ندادند، ما هم که حرفمان درباره 
افزایش فوق نجومی بودجه سازمان صداوسیماست و خب این بودجه را هم که مجلسی ها تصویب کرده و دولت 
را مکلف به اجرای آن نموده اند، پس چاره ای نیست که برویم به سراغ ایشان و ماجرای این پول هنگفت که به 
صداوسیما اختصاص داده اند را از خودشان بپرسیم، بهتر نیست؟ بسیار خب! جنابان نمایندگان محترم مجلس 
که چند روز بعد نوبت انتخاب شما در »انتخابات مجلس شورای اسلامی« فرا می رسد، می شود بگویید بودجه ای 
که برای صداوسیما در نظر گرفته اید )همان 58 درصد یا به عبارت بهتر همان دویست و چهل هزار میلیارد 
ریال( را کیلویی چند حساب کرده اید؟ منِ بی سواد را ببخشید، من به غیر از مقیاس »کیلو« مقیاس دیگری را 
نمی شناسم، آخر نه که همه چیز را بر وزن کیلو می فروشند، این است که این واژه شده ملکه ی ذهنم، البته الان 
به لطف تصمیم گیری های خرد و کلانی که مسئولان محترم تمام بخش ها)خود شما آقایان و خانم ها هم جزو 
همین مسئولان به حساب می آیید( گرفته و می گیرند، مردم بیچاره دیگر از مقیاس کیلو برای خرید مایحتاجشان 
استفاده نمی کنند، به جای خرید کیلویی مواد مورد نیازشان دیگر نمی گویند »یک کیلو موز«، »یک کیلو گوجه 
فرنگی«، »یک کیلو پرتقال«، »یک کیلو هویج« و... در دنیای معاصر »دانه« جای »کیلو« را گرفته است، یعنی 
طرف می رود میوه فروشی، بعد زل می زند به میوه ها، میوه ها هم از دور برایش چشمک می زنند، هی این پا آن 
پا می کند، مدام برَِم نرََم می کند و کمی برآورد هزینه می نماید که با پولی  که در جیبش یا در کارت عابر بانکش 

هست چقدر می تواند میوه بخرد، دست آخر دل را به دریا می زند و پای در مغازه می گذارد؛ 
- »ببخشید آقا این پرتقالا چنده؟« 

»روش قیمتشو زدیم.« 
- »من انقدر پول ندارم می خواستم ببینم که دونه ای هم می فروشین؟«

»بله دونه ای هم می فروشیم.« 
- »دونه ای چند میشه؟«

»وزن می کنیم، وزنش هرچقدر شد پولشو می گیریم از شما.« 
- »چقدر خوب؟ مرسی ازتون...«

و ادامه ماجرا... 
حالا حکایت ماس��ت، بنده کمترین می خواس��تم از شما عزیزان )مجلس��ی های محترم( بپرسم که بودجه 
صداوسیما را دانه ای چند حساب کردید؟ بعد با خودم گفتم: »بودجه که دانه ای نیست، شاید کیلویی باشد اما 
دانه ای نیست« به همین دلیل تصمیم گرفتم از مقیاس کیلو استفاده کنم، ما که هر چه خودمان را به در و 
دیوار زدیم، رئیس سازمان صداوسیما جوابمان را نداد، این است که آمدیم خدمت شما، می شود بگویید چرا 
بودجه صداوسیما برای سال آینده این همه افزایش پیدا کرده؟ عنوان کرده اید که بابت این افزایش بودجه، 
وظایف جدیدی بر عهده سازمان صداوسیما قرار گرفته و برای اینکه سازمان بتواند به این وظایف عمل کند 
نیاز به افزایش بودجه داش��ته، چند مورد از این م��وارد جدید را هم بیان کرده اید؛ مثلا تولیدات پویانمایی، 
تولید هزاران قسمت مجموعه تلویزیونی، ده ها قسمت مجموعه الف ویژه، صد ها قسمت مستند فاخر و تولید 
مجموعه های تلویزیونی استانی و افزایش قابل توجه تولید برنامه های حوزه کودک و نوجوان، جوان، خانواده، 
سبک زندگی اسلامی ایرانی و برنامه هایی با هدف امید آفرینی و تقویت انسجام ملی و.... این موارد را اتفاقا 
روابط عمومی صداوسیما هم عنوان کرده، بسیار خب، قبول. اما حال که اینطور است لطفا بفرمایید افزایش 
بودجه هایی که در سالهای گذشته برای سازمان صداوسیما صورت می گرفت برای چه بود؟ اینطور که شما 
گفته اید و رسانه ملی تایید کرده، از سال آینده یک عالمه کار بر دوش سازمان صداوسیما گذاشته می شود که 
باید آنها را انجام دهد تا شما متوجه شوید که پولی که بابت بودجه به این ارگان داده اید درست مصرف شده، 
با این استدلال که اتفاقا کاملا هم منطقی است این پرسش ایجاد می شود که بودجه سالهای گذشته به چه 
منظور برای تلویزیون در نظر گرفته می شده؟ اینکه شما گفته اید بابت این بودجه، صداوسیما موظف است 

اینهمه کار را از سال آینده انجام دهد، معنایش این است که تلویزیون تا قبل از این اینهمه کار را انجام نمی داده 
چرا که شما در سخنانتان از عبارت »وظایف و تکالیف جدید« استفاده کرده اید، وقتی می گوییم »جدید« یعنی 
قبلا نبوده و تازه ایجاد شده، خب با این تفسیر سازمان صداوسیما قبل از این چه می کرده که هر سال کلی 
رقم به بودجه اش افزوده می شده؟ در ثانی سازمان صداوسیما یک سازمان هزینه محور نیست، اگر هم باشد در 
کنار این هزینه محوری، درآمد محور هم هست و ای بسا بیش از آنکه هزینه کند، درآمد کسب می کند؟ اینهمه 
آگهی بازرگانی که در طول 24 ساعت شبانه روز از شبکه های مختلف تلویزیونی پخش می شود در راه رضای 
خدا که نیست، تلویزیون برای پخش هرکدام از این آگهی ها به صورت ثانیه ای پول می گیرد، نمی دانستید؟ 
تلویزیون می گوید »من یک بنگاه هزینه ای هستم نه یک بنگاه درآمدی« اما ما می گوییم دقیقا برعکس است، 
صداوسیما یک بنگاه درآمدی است، برای این ادعایمان دلیل هم داریم، اگر تلویزیون یک بنگاه هزینه ای است، 
قاعدتا باید نیروهایش کم باشند دیگر، تا دخلش با خرجش بخواند، اینطور نیست؟ اما می بینیم که صداوسیما 
یک سازمان پر کارمند است، کارمندها از سر و کولش بالا می روند! اگر درآمدی ندارد حقوق اینهمه کارمند را 
از کجا می آورد پرداخت می کند؟ جدا از این، صداوسیما در طول شبانه روز اقدام به پخش مسابقات تلفنی و 
حضوری مختلف می کند که برای هر کدام از این مسابقات برندگانی هم دارد که برای هر کدام از این برنده ها 
جوایزی هم در نظر گرفته می شود، جایزه هایی که کمترین آنها مبلغ پانصد هزار تومان است، به فرض که این 
جایزه ها را اسپانسر برنامه می دهد، به نظر شما وقتی آن اسپانسر به برندگان مسابقه اینهمه پول می دهد به خود 
تلویزیون چقدر پرداخت می کند که اجازه دهد مسابقه ای که آن اسپانسر ترتیب داده روی آنتن شبکه اش برود؟ 
جدا از این مسئله، مهمانانی که برای برنامه های مختلف دعوت می شوند، مجانی که نمی آیند، هر کدامشان برای 
حضور در هر برنامه ای هدایایی را دریافت می کنند، هدایایی که بعضا میلیونی )بخوانید بعضا سکه( هم هستند، 

حال سوال اینجاست که پول این هدایا از کجا تامین می شود؟ 
و اما بعد... 

4- روابط عمومی سازمان صداوسیما مدعی شده که »بودجه ای که برای سال آینده این رسانه در نظر گرفته شده 
یک افزایش نسبی داشته و مبلغش عددی نبوده که برخی افراد این همه برایش جنجال و حاشیه درست کرده اند، 
یک مبلغ جزئی بوده که چندان به چشم هم نمی آمده، حال اینکه این انتقادات از روی بی اطلاعی بوده یا غرض 
ورزی خدا می داند و بس.« بعضی وقتها آدم بعضی حرفها را می شنود بعد با خودش می گوید: »گوینده این حرف واقعا 
پیش خودش ما رو چی فرض کرده؟ یعنی چطوری وراندازمون کرده که این سخن رو گفته؟« هرچند که تلویزیون 
خودش را ملزم به پاسخگویی به هیچکسی نمی داند، اما ما سوالمان را مطرح می کنیم؛ »آقای روابط عمومی! توی 
ولایت شما دویست و چهل هزار میلیارد ریال یه رقم نسبیه؟ 58 درصد به بودجه سال آینده شما اضافه شده برادر 
من، چطوری به زندگی نگاه می کنی که به این رقم سرسام آور می گی نسبی  و به چشمت نمیاد؟ تو شهر شما 
رقم بالا یعنی چقدر؟ یه عدد بگو فقط، اصلا مراعات قلب ما رو هم نکن، اگر با شنیدن عددی که مد نظر شماست 
و به عنوان یه رقم متوسط و به بالا حسابش می کنی، قلب ما گیرپاچ کرد و از کار افتاد و ما افتادیم مردیم، گردن 
خودمون، شما فقط بگو چه رقمی راضیت می کنه که اونو نسبی ندونی و متوسط رو به بالا به حسابش بیاری، اون 

عدد رو من می خوام بدونم چنده لاکردار؟« 
5- چند روز پیش شنیدم که پیمان جبلی گفته ما 8۷ میلیون نفر مخاطب داریم، چه خوب، این یعنی همه 
تلویزیون می بینند، بعد عنوان شده بود که جمعیت ایران 90 میلیون نفر است، با یک دو دوتا چهارتای ساده 
می توان فهمید که فقط سه میلیون نفر تلویزیون نگاه نمی کنند، آن سه میلیون نفر هم را می توان در زمره 
کودکانی که تازه به دنیا آمده اند و هنوز شیرخواره هستند و هنوز از مای بی بی استفاده می کنند به حساب 
آورد، با این تفسیر باید قبول کنیم که تمام مردم ایران تلویزیون می بینند و وقتی تلویزیون می بینند یعنی 
از عملکردش راضی اند، برنامه هایش را دوست دارند و علاقمندند که صداوسیما با همین فرمان پیش براند، 
)دقت کنید داریم از حرفهای خودتان برای خودتان استدلال می آوریم(، با توجه به میزان مخاطبی که پیمان 
جبلی اعلام کرده، می خوام بپرسم پس آن مردمی که در دیدار با نمایندگان مجلس خواستار افزایش تنوع 
و غنای برنامه های تولیدی صداوسیما شده اند، واقعا چه کسانی هستند؟ کیستند این افراد؟ طبق فرمایشات 
پیم��ان جبلی همه م��ردم ایران بجز این نوزادان گوگولی مگولی تلویزیون نگاه می کنند و بیننده برنامه های 
مختلف هستند، با این حساب واقعا چه کسی در دیدار با نمایندگان خواستار تغییر برنامه های تلویزیون شده 
که نمایندگان را وادار نموده که دست به افزایش دویست و چهل هزار میلیارد ریالی بودجه صداوسیما بزنند؟ 

<  پس از تحریر
داوود منظور گفته »افزایش بودجه صداوس��یما بار مالی سنگینی را بر دوش دولت گذاشته است«، خواستم 
بگویم جناب منظور، منظورتان از »دولت«، »مردم« هس��تند دیگر، نه؟ رویتان نشد بگویید »مردم«، گفتید 

»دولت«، با تشکر.

 واکنشی متفاوت به بودجه دویست و چهل هزار میلیارد ریالی سازمان پرطمطراقِ صداوسیما

آقایان مجلسی کیلویی چند حساب کردید؟ 

سینمای ایران در شیکاگو
سی و پنجمین جش��نواره فیلم های ایرانی ش��یکاگو، آثار 11 فیلم از 
سینماگران ایرانی را در برنامه نمایش خود قرار داد. این جشنواره از اول 
تا هشتم فوریه )12 تا 19 بهمن( در مرکز فیلم جین سیسکل شیکاگو 
برگزار خواهد شد  فیلم های »گاو« ساخته داریوش مهرجویی، »داریوش 
مهرجویی: ساختن گاو« ساخته بهمن مقصودلو، »رُکسانا« به کارگردانی 
پرویز شهبازی، »عروس��ک« از اصغر یوسفی نژاد، »مرزهای بی پایان« 
به کارگردانی عباس امینی، »آیه های زمینی« به کارگردانی مش��ترک 
علی عسگری و علیرضا خاتمی، »عزیز« ساخته مجید توکلی، »تورهای 
خال��ی« ب��ه کارگردانی بهروز کرمی زاده، »آش��یل« از فره��اد دلارام، 
»سلولوئید زیرزمینی« ساخته احسان خوش��بخت و »دروازه رویاها« 
ب��ه کارگردانی نگین احمدی در این رویداد به نمایش در خواهند آمد. 
جشنواره فیلم های ایرانی شیکاگو قدیمی ترین رویداد فیلم های ایرانی در 

سراسر جهان است./ ایسنا

اسکار انیمیشن دور از دسترس نیست
مسعود صفری کارگردان انیمیشن کوتاه »همیشه گمشده ای هست« 
با بیان اینکه انیمیشن های ایرانی در سال های اخیر جهش فوق العاده ای 
داشته اند و نمود این موضوع در جشنواره های خارجی مشخص است، 
توضی��ح داد: »جایزه هایی که تا چند وقت پیش به نظر بس��یار دور از 
دسترس به نظر می آمدند، در حال حاضر نصیب کارگردانان خوش فکر 
و اغلب جوان کش��ورمان می شود. حتی دیگر گرفتن جایزه اسکار هم 

رویابافی و دور از دسترس نیست.«/پانا 

»کلوزآپ« در موزه هنر های معاصر 
فیلم »کلوز آپ« به کارگردانی عباس کیارس��تمی   یکشنبه 15 بهمن 
ماه در سینماتک موزه هنرهای معاصر تهران به نمایش در می آید. این 
برنامه در ادامه مروری بر آثار کیارستمی است که با همکاری بنیاد عباس 
کیارستمی اجرا می شود. داستان فیلم درباره زندگی فردی است به اسم 
حسین سبزیان که به دلیل ش��باهتش به یکی از کارگردانان معروف 
سینمای ایران به خانواده آهن خواه خود را به جای او معرفی می کند و 
به بهانه ی ساختن فیلمی وارد زندگی خصوصی آن ها می شود و.../میزان 

»آبجی« و داستانی که تاریخ مصرف ندارد
فیلم س��ینمایی »آبجی« به کارگردانی مرجان اشرفی زاده در ایوان 
ربط اکران ش��د. »آبجی« به روایت یک زندگی متوس��ط پرداخته 
ک��ه با فراز و فرودهایی همراه اس��ت. گلاب آدینه، بازیگر »آبجی« 
در مراس��م اکران این فیلم با اش��اره به اختلاف هفت ساله ساخت 
و اکران این اثر به تحس��ین مرجان اش��رفی زاده پرداخت و افزود: 
س��اخت فیلمی که دغدغه اصلی کارگردان است، اقدامی جسورانه 
اس��ت که اش��رفی زاده به خوبی از انجام آن برآمده اس��ت. وی در 
ادامه با داس��تان فیلم هم ذات پنداری کرد و گفت: پس از خواندن 
فیلم نامه، متوجه شباهت زیاد مامان طلا و آبجی با خودم و خواهرم 
ش��دم و این موضوع موجب ش��د با اس��تقبال زیادی بازی در این 
نقش را بپذیرم. »آبجی« ش��رح زندگی من و خواهرم، من و مادرم 
و حاصل رنج هایمان نس��بت به این موضوع است و سوته دلانی که 
توانستند با این فیلم ارتباط برقرار کنند، به جمع ما اضافه خواهند 
ش��د. آدینه در ادامه خاطرنش��ان کرد: داستان »آبجی« همیشگی 
ا س��ت، تاریخ مصرف ندارد و حتی پنجاه س��ال بعد نیز تماش��ایی 

است./ایلنا  

آگهی مفقودی مدرک تحصیلی
)) نوبت دوم((

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب ابراهیم رنجینه ی خجسته فرزند عزیزآقا 
به شماره شناس�نامه 6359 صادره از تهران در مقطع کارشناسی، رشته 
مهندسی مکانیک در طراحی جامدات، صادره از واحد دانشگاهی تهران 
مرکزی با شماره 80101067884 و تاریخ 1381/4/2 مفقود گردیده است، 
از یابن�ده تقاضا می گردد اصل مدرک را به دانش�گاه آزاد اس�لامی واحد 
ته�ران مرکزی به نش�انی: تهران، س�وهانک، بلوار ارتش، می�دان قائم، 

خیابان خندان، خیابان سلماس ارسال نماید.

مفقودی
برگ سبز خودرو کاربری : سواری هاچ بک  سیستم : پژو  تیپ :  207I-MT رنگ: 
سفید  مدل: 1401  به شماره شاسی:NAAR03FE9NJ487057وشماره 
موتور :178B0094751وش�ماره انتظامی ای�ران54 -  983 ن 32به نام: 
س�ارا ش�اکری حس�ین آباد به کد ملی : 4420473304 مفقود گردیده و 

فاقد اعتبار است.

مفقودی
برگ کمپانی سواری ام وی ام X33 مدل 1390 رنگ نوک مدادی - متالیک به 
شماره پلاک 991 ط 49 - ایران 19 و شماره موتور MVM484FAFA000836و 
ش�ماره شاس�ی NATGBAXK09000794 بنام ش�ادی جوهریان مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

 یوسف خاکیان  =خبرنگار
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جعل الاشعار

مرادِ دل ز که پرســم؟ که نیســت دلداری
زبانم لال بین مســئولین نیســت غمخواری

****
دارم امیــد عاطفتــی از جنــاب دوســت
کتکــش زدم و امیــدم بــه عفو اوســت!
دانــم که بگُــذرد ز ســرِ جرمِ مــن که او
»دیه ســتان« نیســت و خیلی نرم خوست

****
راهیست راهِ عشــق که هیچش کناره نیست
بعد عقــد ز مهریه هیچ راه گریزی نیســت

****
بــاد یــاد  دوســتداران  وصــلِ  روز 
دور هــم بودن هــای آن قدیمــا یــاد باد

****
بــه ناامیــدی از ایــن در مرو، بــزن فالی
که بــا فالم یقینا تــو بیابی حــس و حالی
به شیراز و ســر قبرم بیایی خیلی نیکوست
اگرچــه پول شــیراز آمدن هم تــو نداری!

فوق العاده

کنسرت اودیت نارایان با صادق بوقی
اخیرا صادق بوقی ما آهنگی به هندی خوانده خیلی هم با همان سیک و سیاق و ناز هندی ها خوانده که بسیار مورد توجه کاربران قرار گرفته تا جایی 
که احتمالا خوانندگان هندی هم از وی استقبال کنند چه بسا »اودیت نارایان« خواننده سرشناس هندی هم از اجرای او به ذوق آمده باشد و پیشنهاد 

اجرای یک کنسرت مشترک با وی را بدهد! شاید پوستر این کنسرت هم بزودی منتشر شود. مثل تصویر هنری که گذاشته ایم!

گپ نیوز 

خبر: رئیس کمیســیون قضائی مجلس درباره بازگشــت هنرمندان 
خارج نشین به ایران گفتند: جرم هم مرتکب شده باشند می توانند بیایند؛ 

نهایتا محاکمه می شوند
ما: حتما با این چیزی که ایشان گفتند مشوق هنرمندان مجرم و غیرمجرم 

برای بازگشت خواهند بود!
****

خبر: یکی از تریبون داران: اگر قرار است مشکلات معیشتی حل شود باید 
به خواست مردم باشد.

ما: پس لابد از اینکه تا به حال مشکلات معیشتی مردم حل نشده چون 
مردم درخواستی نداشتند وگرنه حل شده بود؟!

****
خبر: تا چند سال آینده نرخ جمعیت صفر و کاهشی خواهد شد

ما: امکان دارد بین صفر شدن جمعیت و افزایش صفرهای بیشمار جلوی پول ها 
که ناشی از تورم است رابطه ای وجود داشته باشد؟! یا بین صفر شدن جمعیت 

با صفر شدن اقتصاد برخی خانوارها رابطه ای باشد؟ گمان نمی کنیم!
****

خبر: یکی از تریبون داران: رد صلاحیت برخی افراد هم باعث ایجاد امید 
می شود هم باعث افزایش مشارکت.

ما: پس رد صلاحیت ها برای ایجاد امید آفرینی و افزایش مشارکت است 
ما خبر نداشتیم؟ یعنی رد صلاحیت شده ها هم امیدوار شدند؟ ولی چرا 

آنقدر دمق اند؟!
****

خبر: فرونشست های زمین در برخی مناطق نگران کننده است
ما: بخاطر مشکلات اقتصادی هم حس می کنیم زیر پایمان خالی شده 
لااقل مسئولین شهری فکری کنند زمین و آسفالت ها لااقل زیر پایمان 

خالی نشود. از این لحاظ زیرپای این مردم خالی نشود!

آگهی همدردی و تبریک توامان!

بدینوسیله به کســانی که توانستند از هفت خان نظارت ها رد شده و 
صلاحیت شان برای کاندیداتوری انتخابات تایید شود تبریک و تهنیت 
عرض می کنیم امیدواریم همیشه خوش و خرم باشند لبخند از اتفاقات 
قشنگ روی چهره و لبانشان بشیند. همچنین با افرادی که رد صلاحیت 
شده اند ابراز همدردی می کنیم و در غم آنان خود را شریک می دانیم. 
برای آنان صبر و بردباری عظیم مسئلت داریم، زندگی همین است مثل 
فوتبال سراسر از اشک ها و لبخند هاست. رسم روزگار این است! البته 
درد رد صلاحیت شدن از آنجا دردناک تر می شود که طرف هنوز وارد 
رقابت نشده حذف میشــود. یعنی قبل از شروع دور مقدماتی حذف 
می شود نه در مرحله حذفی! واقعا با ردصلاحیت شدگان ابراز همدردی 

می کنیم غم آخرشان باشد!

با توجه به فرونشست های زمین در برخی مناطق مثل اخیرا در خیابان کارگر

زیر پای این مردم 
گردآورنده: امیرحسین ذاکریخالی شده!

طنز

دیش های ماهواره ای جمع می شوند
طبق جدیدترین اخبار حاصله یک آنتن که حالت بافته شده دارد و 
سبک وزن است، می تواند جایگزین دیش ها یا بشقاب های دریافت 
سیگنال ماهواره های ارتباطی شود. بزودی روی پشت بام ها به جای 
دیش فلزی شــاهد آنتن بافتنی خواهیم بود. عجب از فناوری های 
نوین که چه می کند؟ واقعا آن دیش های سنگین فلزی خسته کننده 
شــده بود. با این روش جدید دیش های بشقابی هم از پشت بام ها 

اتوماسیون جمع می شوند!

خبر ویژه

تورم و یخچال های خالی!

رسم های عجیب دیگر کشورها

نبرد خشن با تخم مرغ
اخیرا جشنواره نبرد خیابانی با آرد و تخم مرغ که یکی از جشنواره های 
سنتی در اسپانیا است در شهر ایبی در جنوب شرقی این کشور برگزار 
شد. در این جشنواره شرکت کنندگان لباس های نظامی می پوشند و 
به ســمت یکدیگر آرد و تخم مرغ پرتاب می کنند. تصاویر این جنگ 
)البته جشــن( را آدم می بیند فکر می کند تصویری از جنگ اوکراین 
است اما جنگ در اسپانیاســت آن هم با آرد و تخم مرغ، آنوقت در 
کشور خودمان قیمت آرد و تخم مرغ چقدر است؟ کسی دلش می آید 

آرد یا تخم مرغ به کسی پرتاب کند؟
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بازتوانــی ریه یک برنامه جامع و مدون اســت که طیف وســیعی از 
اقدامات آموزشــی، درمانی و توانبخشی را شامل می شود. این برنامه 
برای مدیریت بهتر بیماری در زندگی روزمره است و در نهایت با هدف 
بهبود وضعیت فیزیکی و افزایش فعالیت بیمار و نیز بهبود ســامت 

روحی روانی بیمار و اصاح رفتارهای او انجام می شود.
افرادی که باید بازتوانی ریه دریافت کنند شامل:

- تمام افرادی که مبتا به بیماری های مزمن تنفسی هستند مانند COPD )بیماری 
انسدادی ریوی(، فیبروز ریه، آسم مزمن، ILD )بیماری بینابینی ریه(، فیبروز کیستیک 

)CF(، برونشکتازی
- بیمارانی که به هردلیلی نیاز به عمل جراحی دارند ولی وضعیت جســمانی و تنفسی 
آن ها مناسب نیست چون احتمال خطر عمل جراحی برای آن ها بالااست، قبل از عمل 

کاندیدای بازتوانی ریه می باشند.
- بیمارانی که کاندید پیوند ریه هستند نیز از بازتوانی ریه قبل و بعد از عمل سود می برند.

درنهایت هر بیماری که دچار تنگی نفس و به دنبال آن احســاس خستگی و ضعف در 
زمینه بیماری تنفســی مزمن می باشد این عارضه که باعث کاهش تحمل و توانایی در 

انجام فعالیتهای او شده است می تواند از بازتوانی ریه سود ببرد.
بازتوانی ریه اهداف مختلفی را دنبال می کند که عبارتند از بهبود آمادگی جســمانی و 
استقامت فرد، بهبود کیفیت زندگی، بهبود وضعیت تغذیه بیمار، کمک به ترک سیگار، 
کاهش تعداد دفعات تشدید بیماری و کاهش تعداد دفعات بستری بیمار در بیمارستان 

است.
بیماری مزمــن ریوی باعث ایجاد اختال کارکرد عضات اســکلتی و همچنین ایجاد 
آتروفی عضات می شود. از طرفی التهاب مزمن باعث اختال در سیستم تنفسی و ایجاد 

تنگی نفس و به دنبال آن کاهش فعالیت در این زمینه می شود. به همین دلیل آموزش و 
ورزش درمانی، هسته مرکزی بازتوانی ریه است و این ورزش ها عمدتا عضات محیطی و 
اندام ها را هدف قرار می دهند تا در نهایت به افزایش ظرفیت ورزشی و فعالیت جسمانی 

که هدف اصلی می باشد، دستیابی پیدا شود.
برنامه بازتوانی ریه شــامل آموزش به بیمار، انجام تمرین های تنفســی، ورزش درمانی، 
تجویز اکســیژن مکمل )درصورت نیاز( می باشــد. آموزش به بیمار شامل نحوه صحیح 
استفاده از انواع اسپری ها و داروهای مصرفی و روش های بهداشت برونش ها و همچنین 
اســتفاده از اکسیژن یا دستگاه های فشــار مثبت )مانند BiPap و CPAP( می باشد. 

ورزش درمانی شامل طیف وســیعی از ورزش های هوازی )ایروبیک( و قدرتی می باشد 
که برای انجام ورزش ها از دســتگاه های ورزشی مانند تردمیل، دوچرخه و غیره استفاده 
می شود. همچنین تنفس صحیح و تمرینات تنفسی حین ورزش و غیر آن آموزش داده 
می شود. برنامه بازتوانی ریه توسط یک تیم ارائه می شود که شامل پزشک فوق تخصص 
ریه، پرستار، فیزیوتراپیست، متخصص فیزیولوژی ورزشی، روانشناس مددکار اجتماعی، 
متخصص تغذیه، متخصص جهت ترک سیگار می باشد. این برنامه باید به صورت جلسات 
متعدد حدود ۳ جلســه در هفته به مدت ۸ الی ۱۲ هفته انجام شود تا در نهایت نتایج 

مطلوب حاصل شود.
بیمارســتان مسیح دانشــوری به عنوان اولین مرکز بازتوانی ریه سرپایی در کشور از 
حدود ۱۰ سال قبل کار خود را آغاز کرده است. مرکز بازتوانی ریه سرپایی همه روزه 
در حال فعالیت و انجام خدمات به بیمارانی اســت که به این مرکز مراجعه می نمایند. 
ما از سال ۱۴۰۰ بخش بازتوانی ریه بستری را در بیمارستان راه اندازی و افتتاح کردیم 
که به عنوان اولین بخش بازتوانی ریه در کشــور و حتی میتوان گفت خاورمیانه ثبت 
شده اســت. در بخش بازتوانی ریه بیماران ارجاع شــده از کلینیک و مطب پزشکان 
فــوق تخصص ریه یا بیماران ارجاعی از اورژانس بیمارســتان، همچنین بیمارانی که 
در بخش های دیگری بســتری می شــوند و تحت درمان دارویی به عاوه بازتوانی ریه 
که شــامل تمام اقدامات وســیعی که در بالا ذکر شــد، قرار می گیرند. در این بخش 
بیمار تحت نظارت دقیق پزشــک و فیزیوتراپیست هر روز تمرینات ورزشی هوازی و 
اســتقامتی که شامل استفاده از دستگاه های مختلف می شود را انجام میدهد. آموزش 
در زمینه بیماری و اســتفاده از داروها توسط پرستارها انجام می شود. در صورت لزوم، 
مشــاوره با پزشک متخصص روانپزشــک و یا تغذیه و همچنین اقداماتی جهت ترک 

سیگار برای بیمار انجام می شود.

گزارش

جوابیه

پاسخ مترو به یک پیام مردمی 
احتراماً خواهشمند است در خصوص مطلب 
منــدرج در آن روزنامــه، چهارشــنبه مورخ 
۴بهمن ۱۴۰۲ صفحه۷ با مضمون: انتقاد به 
حضور دستفروشــان آقا به واگن ویژه بانوان، 

پاسخ زیر در همان صفحه به چاپ برسد:
با سام، احتراما ضمن تشــکر از این مسافر 
گرامی به اطاع می رساند: شرکت بهره برداری 
متــروی تهران با تمــام امکانات در خصوص 
پیشــگیری از حضور دستفروشان بخصوص 
آقایان به واگن بانوان و حل این مشکل اقدام 
کرده، ولی بــرای کاهش حضــور این افراد 
در ایســتگاهها و قطارهــا نیازمند همکاری 
و همراهی همه مســافران گرانقدر و فهیم و 
همچنین فرهنگ سازی توسط مراکز فرهنگی 
و اجتماعی و ارباب جراید و ســایر رسانه های 
جمعی اســت و اقدامــات این شــرکت به 
تنهایی نمی تواند مانع از حضور و فعالیت و یا 
ساماندهی دستفروشان باشد. شایان ذکر است 
این شرکت در راستای رسالت خود در جهت 
تامین امنیت و آرامش مســافران محترم در 
طول ســفر اقدام به پخش پیام های بازدارنده 
از طریق پیج ایســتگاهها و پخش فیلم های 
آموزشــی مضرات خرید از دستفروشــان در 
مانیتورهای داخل ایستگاهها و قطارها و نصب 
بنرهای آموزش شــهروندی در ایســتگاهها 

نموده است.
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? چرا درباره مشــکات مردم چیزی 
نمی نویســید؟ هوای ســرد زمســتان 
مسافران در ایستگاه های اتوبوس چشم 
انتظــار رســیدن اتوبوس هســتند، اما 
اتوبوس در دسترس نیســت. به عنوان 
نمونــه صبــح روز چهارشــنبه مورخ 
۱۱بهمن در خیابان شــکوفه منطقه۱۴ 
منتظر اتوبوس شرکت واحد مبدا: پاسدار 
گمنام، مقصد: میــدان هفتم تیر بودم. 
دقایق طولانی معطل شــدم، از اتوبوس 
خبری نشد! خوشبختانه وحید ابوفاضلی؛ 
از دوستان قدیمی ملقب به فامیل دور با 
موتورســیکلت به محل رسید و پس از 
احوالپرسی، سوارم کرد و من را به مقصد 
رســاند. در طول مســیر گفت: »درباره 
گرانی، مشــکات اقتصادی هم مطلب 
بنویسید.« به ایشان گفتم بارها در مورد 
مشکات اقتصادی و کاهش قدرت خرید 
مردم، نوشتم. پرسید: »آیا نوشته های تان 
تاثیری هــم دارد؟« گفتــم وظیفه ما 
نوشــتن مشــکات جامعه است. قطعا 
مسئولان مطالعه می کنند و اگر فرصت 
باشند، روابط عمومی ها مطالب  نداشته 
روزنامه هــا را می خوانند. او در پاســخ 
اظهار داشت: »وقتی به مطالبی که چاپ 
می شود، ترتیب اثر نمی دهند و پاسخگو 
نیستند، فایده ای ندارد. به عنوان نمونه 
خودت یک پسر ۲۹ساله و مجرد داری 
اما به علــت گرانی و معضل اقتصادی تا 
به حال نتوانسته ازدواج کند.« ایشان و 
بقیه هموطنان از مسئولان انتظار دارند 
بیشــتر به فکر خانواده هــای کم درآمد 
باشند. وظیفه ما انعکاس مشکات و درد 
مردم است، اما متاسفانه گوش شنوایی 

وجود ندارد! /علی - خبرنگار اجتماعی
۱۴۴۱- قرار بود مجلس مقابل افزایش 
تعرفه قیمت اینترنت بایستد و مخالفت 
کند. چه شد مجلس چه کار کردند؟ در 
نهایت تعرفه اینترنت هم گران شد. یک 

فشار مضاعف به مردم تحمیل شد. 
۱5۰۱- آقــای قالیبــاف رئیس مجلس 
برای وزارت بهداشت ضرب الاجل تعیین 
کرده که قیمت دارو و مشــکل درمان و 
دارو را حل کند. حالا وزارت بهداشــت 
هم حتما این مشکل را برطرف می کند! 
۱۴۲۱- زمانی که گوشت کیلویی ۳۰۰ 
هزارتومان بود قدرت خرید نداشتیم وای 
به حال الان که گوشــت کیلویی 5۰۰ 

تومان است. چه بر سرمان آمد؟ 
معتقدند  مسکن  کارشناســان   -۱۴۳۱
حداقل تا ۱۰ سال آینده قیمت مسکن 
کاهش نخواهد داشــت. به نظر من هم 
کاهش کــه ندارد افزایــش هم خواهد 
داشــت. قیمت مســکن نهایتا به ثبات 

می رسد. کاهشی ندارد. 
۱۴۰5- چرا در کشور ما زود زمینه بروز 
فســاد و بازار ســیاه مهیا می شود. مثا 
اعام شده بازار سیاه فروش امتیاز خرید 

خودروهای وارداتی هم شکل گرفته! 
۱۴۱5- این جریان فســاد ۲۲ میلیون 
دلاری در واردات لاســتیک چه حکایت 
جدیدی دارد؟ چرا باید مدام از این اخبار 
ناراحت کننده به گوش برسد؟ چه زمانی 

فسادها ریشه کن می شوند؟ 
۱۳۴5- تا چه زمانی کشــور ما باید یک 
اقتصاد تحریمی را تجربه کند؟ چرا نباید 
به شرایطی برسیم که تحریم ها برداشته 
شود اقتصاد روی ریل درست و منطقی 

خود بیفتد؟ 
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تغذیه بعد از آندوسکوپی معده می تواند بهبود سریع تر و موثرتری را 
برای فرد فراهم کند و بازگشت شما به وضعیت طبیعی را تسریع 
نماید. اهمیت دقیق تغذیه بعد از این روش، با توجه به وضعیت هر 
فرد و توصیه های پزشک معالج، ممکن است متفاوت باشد. زمان 
برای شروع تغذیه بعد از آندوسکوپی معده به توصیه های پزشک 
شما بستگی دارد. اما به طور کلی، بعد از انجام آندوسکوپی معده 
ممکن است در چند ساعت اول اجازه خوردن غذا داده نشود. در 
این دوره، توصیه می شود که مایعات خاص و سبک مصرف شود 
تا به معده کمتر فشار آید. در روند بهبودی، توصیه می شود که از 
مصرف غذاهای نرم و خرد شده آغاز شود. مثاً، پوره ها، سوپ ها، 
پودینه ها و غذاهای پخته و نرم می توانند گزینه های مناسب باشند. 
به تدریج، با اطمینان از میزان تحمل معده، می توان به ســمت 
غذاهای متنوع تر رفت. اهمیت رعایت دقیق توصیه های پزشک 
و تدریجی بودن در این فرآیند، سامتی و کاهش هرگونه ناراحتی 
را برای شخص تضمین می کند. تغذیه بعد از آندوسکوپی معده 

اهمیت بسیاری دارد به دلایل مختلفی که عبارتند از:

۱- بازسازی معده
این روش یک روش تشــخیصی اســت که ممکن است باعث 
تحریک بافت های داخلی معده شود. تغذیه مناسب پس از این 
روش می تواند به بازسازی و بهبود این بافت ها کمک کند و زمان 

بازگشت به وضعیت طبیعی را کاهش دهد.

۲- حفظ ترمیم بافت
رژیم غذایی پس از آندوســکوپی معــده می تواند به بافت های 

آســیب دیده کمک کند و فرآیند ترمیم و بهبود آن ها را تسریع 
کند. مواد مغذی مورد نیاز برای بازسازی و ترمیم بافت ها از طریق 

تغذیه دریافت می شود.

۳- کاهش عوارض و علائم ناشی از روش تشخیصی
پس از انجام این روش، ممکن است عوارضی مانند درد، تحریک 
و سوء هضم را تجربه کنید. تغذیه مناسب می تواند به کاهش این 

عوارض کمک کند و راحتی شما را افزایش دهد.

۴- حفظ تعادل و وضعیت عمومی
تغذیه بعد از آندوسکوپی معده می تواند به حفظ تعادل وضعیت 
عمومی شــما کمک کند. مصرف غذاهای مناسب باعث تامین 
انرژی، مواد مغذی و ویتأمین های لازم برای شــما می شود و به 

حفظ سامتی و قدرت دفاعی بدن کمک می کند.
پس از انجام روش تشخیصی آندوسکوپی معده، معده شما نیاز 
به استراحت و غذاهایی با قدرت تحریک کمتر نیاز دارد. در ادامه، 
چند نوع غذای مناســب برای داشتن تغذیه بعد از آندوسکوپی 

معده عبارتند از:
۱- سوپ ها

ســوپ های نرم و آبدار مانند سوپ لوبیا، سوپ گوشت یا سوپ 

سبزیجات می توانند گزینه خوبی برای شروع باشند. بهتر است 
از ســوپ های بدون مواد تحریک کننده مانند تندی و اسپایس 

استفاده کنید.
۲- پوره

پوره های نــرم و مایم مانند پوره ســیب زمینی، پوره کدو، یا 
 پوره هویج می توانند به عنوان یک وعده غذایی اولیه مناســب 

باشند.
۳- ماست

مصرف ماست به عنوان یک منبع پروتئین نرم و آسان هضم برای 
تغذیه بعد از آندوسکوپی معده مناسب است. می توانید ماست را 
به تنهایی یا با اضافه کردن میوه های نرم مانند موز مصرف کنید.

۴- موز
موز غنی از پتاســیم اســت و می تواند یک گزینه سبک و قابل 
هضم برای شروع باشد. موزها آسان هضم می شوند و می توانند به 

عنوان یک منبع انرژی سریع عمل کنند.
5- آب میوه

میوه هایــی مانند آب هندوانه، آب پرتقال یــا آب هلو می توانند 
گزینه های خوبی برای مصرف پس از آندوسکوپی معده باشند. 
آب میوه ها حاوی مواد مغذی و آب هســتند و می توانند بهترین 

مکمل برای رفع نیاز به آب بدن باشند.
۶- ماهی و مرغ پخته

اگر میل به مصــرف پروتئین دارید، می توانید از ماهی یا مرغ 
پخته اســتفاده کنید. اما بهتر است از قسمت های نرم و بدون 
پوســت این مواد اســتفاده کنید و از اضافه کــردن ادویه ها 

خودداری کنید.
افراد پس از انجام روش آندوسکوپی معده نیازمند رعایت دقیق 
رژیم غذایی مناسب هستند که به تعدادی از نکات مهمی که باید 

رعایت کنید اشاره می کنیم که عبارتند از:
- مصرف غذاهای نرم و آسان هضم

در روزهای ابتدایی، تمرکز خود را بر مصرف غذاهای نرم و آسان 
هضم قرار دهید. این شامل سوپ ها، پوره ها، ماست، موسیر، تره ها 

و غذاهای پخته مانند ماهی سفید، مرغ پخته و سبزیجات پخته 
است.

- اجتناب از غذاهای تند و اسیدی
در ابتدا، بهتر اســت از مصرف غذاهای تند و اسیدی خودداری 
کنیــد. فلفل قرمز، ســس های تنــد، نمک، لیمــو، نارگیل و 
مرکبات مثال هایی از این غذاها هستند. این غذاها ممکن است 
تحریک کننده برای معده شما باشند و بهبودی معده را به تاخیر 

بیندازند.
- تقسیم وعده های غذایی

تقسیم مقدار غذای خود به چند وعده کوچک به جای سه وعده 
بزرگ در روز می تواند به فشار روی معده و هضم غذا کمک کند. 

این روش باعث کاهش عوارض و بهبود هضم می شود.
- اجتناب از الکل و نوشیدنی های گازدار

بهتر است از مصرف الکل و نوشیدنی های گازدار خودداری کنید. 
نوشابه ها، آب میوه های گازدار و الکل ممکن است معده را تحریک 

کنند و مشکات هضمی را تشدید کنند.
- مصرف غذاهای دارای پروتئین

مصرف غذاهای پر از پروتئین مانند ماهی، مرغ، گوشت سفید، 
تخم مرغ و لبنیات با پروتئین بالا می تواند به بازسازی بافت معده 
کمک کند. پروتئین ها برای بازسازی سلول ها و جذب مواد مغذی 
در معده ضروری هستند. اما بهتر است مصرف گوشت های قرمز 
و چربی بالا را محدود کنید، زیرا ممکن است هضم آن ها نیازمند 

زمان بیشتری باشد.
به طور کلی تغذیه بعد از آندوســکوپی معده باید متناسب با 
نیازهای شما و پیشنهادات پزشک شما باشد. در ابتدا، غذاهای 
نرم و آســان هضم را مصرف کنید و از غذاهای تند و اسیدی 
خودداری کنید. تقســیم غذا به وعده های کوچک، اجتناب از 
الکل و نوشیدنی های گازدار، و مصرف غذاهای پرپروتئین نیز 
توصیه می شــود. همچنین، مهم است به عائم و واکنش های 
بدن خود توجه داشــته باشید و در صورت نیاز با پزشک خود 

مشورت کنید.

نکات مهم تغذیه 
بعد از انجام آندوسکوپی معده

دکتر مسعود صدر الدینی
فوق تخصص گوارش و کبد
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بر اساس آمار های به دست آمده، هیچ طاق و جدایی به یک 
باره و بدون نشــانه های قبلی، اتفاق نمی افتد. در واقع زمانی 
که زن و شــوهر در رابطه خود دچار مشکل می شوند و برای 
حل چالش ها و درگیری ها به موقع اقدام نمی کنند، با احتمال 
بیشــتری در آینده از یکدیگر جدا می شوند. طاق عاطفی، 
یکی از عواقب رفتارها و یا دعواهایی است که یه صورت حل 
نشده در ذهن هر دو طرف باقی مانده است. طاق عاطفی در 
واقع برزخی اســت که در آن یکی از طرفین یا هر دو بیشتر 
تعاماتی را که شــامل هرگونه بحــث در مورد حل و فصل 
مسائل زناشویی، انتظارات یا موضوعات اصلی است، به حالت 
تعلیق درآورده اســت. طاق عاطفی ممکن است هم قبل از 
طاق و هم بعد از طاق بــرای افراد اتفاق بیفتد و به دلیل 
فشار روانی که به فرد وارد می کند، شناسایی به موقع و تاش 
برای رفع عوارض آن اهمیت زیادی دارد. طاق عاطفی قبل 
از طاق رســمی و قانونی، به نوعی مقدمه ای اجتناب ناپذیر 
برای پایان دادن به ازدواج اســت. معمولاً جدا شدن از نظر 
عاطفی از همســر راهی اســت که به فرد اجــازه می دهد تا 
زمانی که احساس می کند آسیب دیده است یا ازدواج برایش 
ناامن شده اســت، از طریق مرزبندی، سامت روانی خود را 
حفظ کند. معمولاً اکثر طاق ها، یک طرفه رخ می دهند. در 
واقــع خیلی به ندرت یک زوج می نشــینند و با هم تصمیم 
بــه طاق می گیرند. به طور معمول، فــردی که قباً از نظر 
عاطفی خود را از ازدواج خارج کرده است، درخواست طاق 
می کند. در این شــرایط، به احتمال زیاد فرد دوران »طاق 
عاطفی« را پشت سر گذاشته و حالا قصد دارد به طور قانونی 
از همسرش طاق بگیرد. تعهداتی که هنگام برگزاری مراسم 
ازدواج به صورت رسمی یا کامی اعام می کنید، شاید شرط 
لازم برای شــروع زندگی باشند، اما قطعاً شرط لازم نیستند. 
تفاوت های شخصیتی، دیدگاه های فرزندپروری، مسائل مالی 
و مجموعه ای از متغیرهای دیگر، می توانند شرایط زندگی را 
تغییر داده و در کیفیت ارتباط زن و شوهر و در نتیجه ازدواج 
آن هــا تاثیر منفی بگذارد. تعارضــات و اختافات پایدار حل 
نشده که در طول زمان روی هم انباشته می شوند، می توانند 
به مرور زمان بزرگ تر و جدی تر شــوند، روابط زناشــویی را 
دچار تنش کرده و در نهایت منجر به فرآیند فروپاشی ازدواج 
می شــود. اگر این اتفاق بیفتد، ارتباط موثر، اعتماد و احترام 
احتمالاً بین زن و شــوهر از بین می رود. هیچ جدول زمانی 

برای پیش بینی این که ازدواج تا کجا می تواند در این بحران 
فروپاشــی باقی بماند وجود ندارد، اما بســیاری از زوج ها در 
نهایت به دوراهی می رسند که نمی دانند باید ادامه دهند، یا 
اقدامــات لازم برای جدایی را انجام دهند. اگر گزینه جدایی 
انتخاب شــود، یکی از طرفین یا هر دو از تاش برای کار بر 
روی رابطه منصرف شــده و این واقعیــت را پذیرفته اند که 
ازدواجشان به پایان رســیده است. نشانه های طاق عاطفی 
عبارتند از ناامید شــده و عاقه ای برای رفع و حل مشکات 
ندارد، برای فرار از احســاس ناخوشــایندی که بابت ازدواج 
دارد، ســاعات زیادی را بیرون از خانه ســپری می کند و به 
تاش های طرف مقابل برای حل مســائل مربوط به رابطه و 
ازدواج، واکنش منفی نشان می دهد. همه ازدواج ها از فراز و 
نشــیب های متعددی عبور می کنند، زیرا صرف نظر از اینکه 
چقدر همدیگر را دوســت دارید، زندگی با یک شخص دیگر 
و تلفیق زندگی شــما با هم، همیشه آسان نیست. مخصوصاً 
وقتی بچه دار می شــوید، آنقدر مشغول فعالیت های مرتبط با 
کودکتان می شــوید که ممکن اســت عائمی را که به شما 
می گوید همســرتان نه تنها در آرامش نیســت، بلکه تعهد 
و عاقه اش را به ازدواج هم از دســت داده اســت را نادیده 
بگیرید. در واقع، به گفته بســیاری از مشاوران ازدواج، زمانی 
که یک زوج به زوج درمانگر مراجعه می کنند، یکی از آن ها، 
معمولاً شوهر، از قبل دچار طاق عاطفی شده است. اگر فکر 
می کنید شــریک عاطفی تان از رابطه عاطفیش با شما خارج 
شده است، به برخی عائم نگاه کنید و ببینید که او در چند 
ماه گذشــته چه تعداد از این نشــانه ها را از خود نشان داده 

است که عبارتند از:

< رفتار انتقادگرایانه
معمــولاً در شــروع رابطه، همــه چیز زیبــا و رنگی به نظر 
می رســد! اما با پیشرفت رابطه، عینک های رنگی از چشمان 
ما به کنار می رود و برخی از رفتارهای شــریک عاطفی مان، 
بــه مرور زمان ما را می رنجاند. گاهــی اوقات این رنجش به 

حدی زیاد می شود که ما نسبت به رفتارهایی که قباً هرگز 
با آن ها مشکل نداشــتیم، واکنش های سخت و انتقادگرایانه 

نشان می دهیم.

< رفتار سرد با شریک عاطفی
وقتی فردی آنقدر عصبانی، ناامید و ناراحت می شــود که از 
هر نوع مکالمه معناداری اجتناب می کند، احتمالاً وارد دوره 

طاق عاطفی شده است.

< عصبانی شدن با انجام نشدن یک درخواست
در طاق عاطفی، افراد به یک اندازه مسئولیت انجام کارها را 
به عهده نمی گیرند، همین مسئله باعث رنجش های دیگری 
می شــود که به نوبه خود موجب جدایی عاطفی می شــود. 
هر دو شــریک عاطفی باید به طور مساوی در قبال رابطه و 
همچنین لیست به ظاهر بی پایان وظایف، به ویژه زمانی که 

فرزند دارند، مسئول باشند.

< لذت نبردن از وقت گذرانی باهم
اوایل رابطه، اکثر زوج ها به ســختی می توانند از یکدیگر جدا 
باشــند. با این حال، حتی پس از گذشت سال ها، باز هم باید 
از گذرانــدن وقت بــا یکدیگر، خندیدن بــا یکدیگر و انجام 

رفتارهای بازیگوشانه، لذت ببرید.

< بی حوصلگی برای حرف زدن
اگــر زبان کامی در رابطه شــما از مهربانی به بی حوصلگی 
تغییر کرده اســت، باید نگران رابطه خود باشــید. به عنوان 
مثال، زمانــی که می خواهید در خصوص مســائل مختلف، 
بــه ویــژه در رابطه عاطفــی، بهترین چیزی که به دســت 
می آورید این اســت که »نمی خواهــم در مورد آن صحبت 
کنــم.« در حالی که مشــاجره ممکن اســت چندان جذاب 
نباشــد، زوج هایی که بحث می کنند هنــوز آنقدر به رابطه 
 خــود اهمیت می دهند که بخواهند آن را تغییر داده و آن را 

بهتر کنند.

< اعتماد به هرکس به غیر از شریک عاطفی
حتی در شرایطی که رابطه عاطفی ناسالم دارید، باید نسبت 
به به اشتراک گذاشــتن جزئیات رابطه تان با دیگران، بسیار 
حساس باشید. متاسفانه، بسیاری از افراد ممکن است متوجه 
نشوند که همسرشــان از نظر عاطفی درگیر شخص دیگری 
شــده اند. معمولاً زمانی که فرد در رابطه نادیده گرفته شود، 
به مرور زمان احساس سرخوردگی می کند و ممکن است به 

فرد دیگری تمایل پیدا کند.
دیگر نشانه هایی باید به آن ها توجه داشته باشید:

وقتی تنها مســئله ای که او با شــما صحبت می کند درباره 
بچه ها یا شــرایط کلی خانه است، ممکن است دیگر ارتباط 
واقعی بین شما دو نفر وجود نداشته باشد. البته والدین باید 
در مورد بچه ها صحبت کنند و متأسفانه قبض ها و وعده های 
غذایی و خرید مواد غذایی نیز باید از موضوعات گفتگو باشد. 
اما اگر همه چیزهایی که در مــورد آن ها صحبت می کنید، 
اینها هستند، ممکن است پیوند بین شما دو نفر از بین رفته 
باشــد. وقتی مطلقاً هیچ زمانی برای اوقات دو نفره بودن در 
نظر گرفته نشــده است، رابطه شما با مشکل مواجه می شود. 
زوج هایی که واقعاً به یکدیگر اهمیت می دهند، ممکن است 
گاهی چیزهایی بگویند که پشــیمان شوند، اما در مجموع، 
کلمات خود را با دقت انتخاب می کنند. وقتی همســرتان به 
دنبال هر فرصتی برای اشاره به اشتباهات شما، صحبت های 
طعنه آمیز یا تحقیر شــما است، ازدواج شما با مشکل مواجه 
خواهد شــد. با ظهور گوشی های هوشمند، دیدن یک زوج با 
هم، در حالی که کاماً در گوشــی های خود غرق شــده اند، 
چیز غیر معمولی نیست. اگر این شرایط یک سناریوی رایج 
با همســرتان اســت احتمالاً زمان با کیفیتی را با هم سپری 
نمی کنیــد. ۷5 درصد از زنان در روابط متعهدانه احســاس 
می کنند گوشی های هوشــمند مدت زمانی را که با شریک 
زندگــی خود می گذرانند کاهــش می دهد و به طور کلی در 
زندگی عاشــقانه آن ها اختال ایجاد می کند. خطرات طاق 
عاطفــی عبارتنــد از اینکه معمولاً زمانی کــه زوجین دچار 
طاق عاطفی می شــوند، به تعهدات رابطه پایدار نیستند و 
ممکن است به روابط خارج از ازدواج روی آورند. اگر ارتباط 
عاطفی بین زن و شوهر وجود نداشته باشد، شرایط روحی و 
روانــی کودک هم تحت تاثیر قرار گرفته می گیرد. زمانی که 
صحبت از طاق می شــود، اکثر مردم بــه روند قانونی پایان 
دادن بــه ازدواج فکر می کنند. با ایــن حال، طاق می تواند 
به جدایی عاطفی بین دو نفر اشــاره داشته باشد که هنوز به 
صورت رسمی و قانونی از هم جدا نشده اند. این شرایط همان 
چیزی اســت که به عنوان طاق عاطفی شــناخته می شود 
و می توانــد به اندازه طاق قانونی دردناک و پیچیده باشــد. 
طاق عاطفــی زمانی اتفاق می افتد که زن و شــوهر آنقدر 
از یکدیگر جدا و دور می شــوند که دیگر احســاس نزدیکی 
نمی کنند و برای ســرمایه گذاری در رابطه انگیزه ای ندارند. 
اگر شما یا همسرتان نیز نشــانه های طاق عاطفی را دارید 
و با اختافات زناشــویی روبرو هســتید، به شــدت توصیه 
می شــود که به دنبــال راه حل ی برای حل آن باشــید و از 
متخصصان حرفه ای، مشــاوره ازدواج بگیرید. در این مسیر، 
مشاوران کلینیک مکث می توانند شما را در بهبود روابطتان 
 راهنمایی کــرده تا بهترین تصمیمات را برای آینده ی رابطه 

خود بگیرید.

همه چیز 
درباره طلاق عاطفی 

دکتر بهزاد متین
روانشناس بالینی
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آفتاب یزد: دیــروز تصاویری در فضــای مجازی و 
رســانه های محلی آذربایجان شــرقی و غربی منتشر 
شــده اســت، مبنی بر این که تعدادی از چشمه های 
بســتر دریاچه ارومیه که در ســال های اخیر نســبتا 
خشــک شــده بودند، به لطف بارش های اخیر از دل 
زمیــن جوشــیده و بخش هایی از دریاچــه ارومیه را 
در حوالی شهرســتان ســلماس پر از آب کرده اند. اما 
پیگیری های ایلنا از منابع رسمی ستاد احیای دریاچه 
ارومیه از این حکایت دارد که جوشــیدن چشمه های 
بستر دریاچه ارومیه اگرچه در سال های اخیر به دلیل 
کاهش بارندگی ها کمتر شــده بــود، اتفاق جدیدی 
نیست و حتی در سه ســال خشک گذشته نیز بارها 
شاهد جوشیدن چشــمه ها پس از بارش های سنگین 
از جملــه بارش های اخیر برف و باران در حوضه آبریز 

دریاچه بوده ایم. در واقع با توجه به بارندگی های بهمن ماه ۱۴۰۲ 
در حوضه آبریز دریاچه ارومیه که خوشــبختانه بخش زیادی از 
آن به صورت برف بوده اســت، زمینه برای جوشیدن تعدادی از 
چشــمه های واقع شده در حاشــیه دریاچه در اطراف شهرستان 

سلماس فراهم شده و آب های حاصل از این چشمه ها روانه بستر 
دریاچه ارومیه در قسمت شمالی آن شده است؛ اگرچه باید توجه 
داشت که حجم آب های حاصل از جوشیدن چشمه ها به هیچ وجه 
 به اندازه ای نیســت کــه بتواند نقش مهمــی در احیای دریاچه 

داشته باشــد. به عبارت دیگر، جوشیدن چشمه های 
واقع شده در حاشــیه یا بســتر دریاچه ارومیه بر اثر 
بارندگی اتفاقی طبیعی اســت کــه در روزهای اخیر 
تکرار شــده و اظهارات مقامات رســمی ستاد احیای 
دریاچه حاکی از آن اســت که همه ساله کمتر از ۱۰ 
درصد سهم آب دریاچه از طریق منابع زیرزمینی و با 
جوشیدن این چشمه ها تامین می شود، اما با توجه به 
این که در سه سال اخیر، حوضه آبریز دریاچه ارومیه 
به شدت درگیر خشکسالی بود، بارش های فراگیر اخیر 
سبب شده اســت که این رخداد طبیعی بیشتر مورد 
توجه قرار گیرد. در این میــان نباید از خاطر برد که 
در چند ماه گذشته، حجم برداشت نمک های صنعتی 
از دریاچه ارومیه در شهرســتان ســلماس به حدی 
افزایش پیدا کرده اســت که باعــث ایجاد چاله هایی 
در بســتر دریاچه شده که این مســئله باعث شده است که آب 
حاصل از جوشیدن چشمه ها بیش از پیش دیده شود، چراکه این 
آب بیشتر از گذشــته قابلیت جمع شدن در بخش هایی از بستر 

دریاچه ارومیه را پیدا کرده است.

آفتاب یزد - گروه شبکه: مناطق ۹ تا ۱۶ 
برای واگذاری زمیــن به چینی ها انتخاب 
شده اند و قرار اســت در مقیاس ۱۰۰۰ تا 
۲۰۰۰واحد مســکونی در هــر واگذاری، 
آپارتمان ساخته شــود. در طرح کلید به 
کلید یا همان واگذاری زمین های ذخیره به 
چینی ها؛ مالک کلنگی، خانه کلنگی اش را 
تحویل می دهد و آپارتمان نو چینی تحویل 
می گیرد. در همین رابطه حمیدرضا صارمی، 
شهرداری  معماری  و  شهرســازی  معاون 
تهران در مورد واگذاری زمین های ذخیره 
به چینی ها و توافق برای ساخت مسکن در 
تهران گفت: »فرآیند مذاکره با شرکت های 
ساختمانی چینی، صرفا با سازندگان بخش 
خصوصی این کشــور است و همچنان هم 
با سفر شهردار تهران به چین ادامه دارد. 
اصل برنامه شهرداری »واگذاری زمین های 
ذخیــره« به چینی ها بــرای اجرای طرح 
»کلید به کلید« در مناطق پایین شهر است. 
بر اساس این طرح، اراضی قهوه ای یا همان 
بزرگ متراژ  )قطعــات  ذخیره  زمین های 
بالای یک هکتار( در بافت فرسوده تهران، 
کلیدبه کلید  روش  به  »محله سازی«  برای 
بــه چینی ها واگذار می شــود آن هم در 
چارچوب یوزانس. مناطــق ۹ تا ۱۶ برای 
واگذاری زمین به چینی ها انتخاب شده اند 
و قرار اســت در مقیاس ۱۰۰۰ تا ۲۰۰۰واحد 
مسکونی در هر واگذاری، آپارتمان ساخته 
شــود. کلید به کلید یعنی مالک کلنگی، 

خانه کلنگی اش را تحویل دهد و آپارتمان 
نو چینی تحویل بگیرد. «

< واکنش کاربران
حالا ایــن موضوع مورد توجــه کاربران 
شــبکه های اجتماعــی قــرار گرفته و 

واکنش های آن ها را در پی داشته است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»مــردم ملک ویلایی را ندیــد آپارتمان 
سرشار از بیماری آنهم با طرح چینی ها که 

اصلا نمی دانند قبله چی هست«.
کاربر دیگری نوشته است: »واقعا که. این 

همه کشــور خوب داریم بعد می دهید به 
چینی ها«.

دیگری نوشــت: »لطفا بگیــن از همون 
ساختمونای محکمی که تو چین می سازن 
اینجا هم بسازن. مثل اون کلیپه که وسط 
زلزله ۷ ریشــتری تو چین، عمل جراحی 
متوقف نشــد. چون اصلا نیــازی نبود و 

ساختمون آسیبی ندید«.
کاربران دیگر نوشــته اند: »با کدام آب و 
برق و گاز و هــوا و دیگر امکانات ضروری 
قرار است به جمعیت و خانه های این شهر 
اضافه کنند؟! بــا همین جمعیت فعلی در 

چی؟  »یعنی  دارد«،  بحــران  منابع  تمام 
ملک بدیم چینیا بســازن بعد تو ملکمون 
شریک بشــن؟ اونم با ضریب ۱.۴ به جای 
بلده  فارسی  که  ایرانیش  پیمانکار  با  ۱.۵؟ 
به مشــکل می خوریم حالا بیایم با چینی 
شراکت کنیم؟«، »مگه ما خودمون سازنده 
نداریم... بفروش  نداریم...بســاز  مسکن 
مهندس نداریم...کارگر نداریم...ســیمان 
و گچ و میلگرد نداریم... مگه ســاختمان 
مســکونی تجاری تکنولوژی خاصی داره 
که ما نداریم و باید یکی از اون ور دنیا بیاد 
ورشکسته  »شرکت های  بسازه؟«،  برامون 
وبال  ورشکســتگی  جبران  برای  چینی 
گــردن ما میشــن چون پــول نفت رو 
نمیتونیم ازشــون بگیریــم«، »قطعا کار 
غیرکارشناسی و مضر است، وقتی اینهمه 
 تاکید بــر تولید داخــل می کنیم چطور 
می شــود برای ساختمان سازی که قدمت 
پیمانکاران ایرانی در آن دهه ها از چینی ها 
وارد  از چین  پیمانکار  هم  اســت  بیشتر 
کنیم. ســاخت چند هزار واحد مسکونی 
اشتغالزایی  یعنی  ایرانی  توسط شرکتهای 
برای صدها هزار نفــر و ادامه حیات ده ها 
شــرکت قدر داخلی«، »چه استانداردی 
را رعایت خواهند کرد؟ چه کســی ناظر 
مناقصه  »در  کارشان هست؟«،  کیفیت  بر 
خانه های ملی ونزوئــلا ایران پروژه را در 
رقابت با چین بــرد. آن وقت اینجا چینی 

وارد کردیم«.

بازتاب تصمیم دولت برای واگذاری زمین به چینی ها و اجرای طرح کلید به کلید

خودروی چینی و حالا خانه چینی

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: ۰۲۱-883۲8۷۴3
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: ۶۱ -883۲۲۱۶۰ 
آگهی ها:  ۰۹۲۱3۵۵3۱۹3-۰۹۱۲8۴3۷۰۱8
شهرستانها: ۰۹۱۲8۴3۷۰۱8
چاپ:  صمیم- تلفن: ۴۴۵8۲8۱۴
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: ۶۱۹33۰۰۰ 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه ۲۶ پلاك۱۰ طبقه اول واحد یک
دفتر مرکزی یزد: بلوار۲۲  بهمن، تلفکس: ۰3۵-3۵۲۴۶۹۱۹
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد
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رونق عهد شباب است دگر بسُتان را حافظ نامه 
می رسد مژده گل بلبل خوش الحان را

تفسیر: قیمت یک خودروی هیوندای مدل ۲۰۱۶ در امارات حدود ۱8۰ 
میلیون اعلام شده یعنی نصف قیمت پراید، حافظ به طنز می گوید: 

چه باغ و بستان و گل و بلبلی است بازار آنها!

محققان در نتیجه بررسی ابزارهای پزشکی دوران رومی به 
این نتیجه رسیدند که شاید این ابزارهای پزشکی شواهدی 
از فعالیت های گروهی از کارکنان حوزه سلامت باشد. به 
گزارش ایسنا، محققان با بررسی صدها ابزار پزشکی دوران 
رومی به این نتیجه رســیدند که ممکن است این ابزارها 
از نخستین نمونه های شناخته شده از فعالیت های پزشکی 
گروهی یا دست کم شواهدی از مکانی باشد که افراد فعال 
در حوزه سلامت برای معالجه مردم در آن گردهم می آمدند. 
»لایوساینس« در گزارشی نوشت، در مجموع ۳۴۸ شیء 
مرتبط با پزشکی در محوطه »آلیانوی«، شهر باستانی رومی 
که محل حمام بزرگی در ترکیه فعلی بود، کشــف شده 
است. زیاد بودن تعداد این آثار باستانی ۱۸۰۰ساله می تواند 
نشان دهنده این نکته باشد که این مکان زمانی دارای یک 

مرکز پزشکی باستانی بوده است. این ابزارها در حفاری هایی که بین 
ســال های ۱۹۹۸ و ۲۰۰۶ میلادی انجام شد، کشف شدند. بیشتر 
این اشیاء تاریخی که در طول سال ها مورد بررسی قرار گرفته اند، در 
دو ساختمانی کشف شدند که در یک مجموعه ساختمانی بزرگتر 
قرار داشــتند. »سارا یومانس«، باستان شناس کالج »سن مری« در 
»مریلند«، در مقاله ای نوشت: »آلیانوی احتمالا از نخستین نمونه های 
فعالیت های پزشکی گروهی و سازماندهی شده است.« این محقق در 
ادامه مقاله خود توضیح داد: »دســته بندی و تنوع ابزارهای جراحی 
نشان می دهد که روش های جراحی نسبتاً پیچیده ای در »آلیانوی« 
انجام شــده اســت. « این اشیاء شــامل ابزارهایی اســت که برای 
ازبین بردن هموروئید و همچنین ابزارهایی برای استخراج سنگ مثانه 

 و کلیه استفاده می شوند. همچنین ابزارهای دیگری کشف شده که 
ممکن اســت برای جراحی آب مروارید یا برداشــتن عدسی کدر 
چشــم فرد و بخیه زدن زخم ها در این مرکز پزشکی مورد استفاده 
قرار گرفته باشــند. »یومانس« در ایمیلی به »لایو ساینس« گفت: 
»محققان نمی دانند چه تعداد پزشک در هر زمان در این مکان کار 
می کردند، اگرچه بسته به دوره زمانی، احتمالاً ده ها پزشک یا بیشتر 
بوده اســت.« با این حال، در حالی که این کارکنان سلامت در یک 
محل فعالیت می کردند، به آن معنا نیست که آن ها با یکدیگر همکار 
بودند. »یومانس« برای تصریح این مسأله گفت: »لطفاً این نکته را در 
نظر بگیرید که این یک »فعالیت« سازمان یافته و به این معنا نبود 
که همه آن ها در مفهوم امروزی برای یک کسب و کار واحد فعالیت 

می کردند. فعالیت آن ها بیشــتر شبیه کار در »خیابان 
هارلی« واقع در لندن قرن نوزدهم میلادی بوده اســت 
که در آن انواع و اقســام پزشکان یا متخصصان در یک 
خیابان مطب راه اندازی کرده بودند. « »دانیش بایکان«، 
استاد رشته باستان شناسی در دانشگاه »تراکیه« که در 
انجام تحقیقات اخیر فعالیتی نداشته است، اما پایان نامه 
دکتری خود را درباره »آلیانوی« انجام داده اســت، در 
ایمیلی برای »لایو ســاینس« نوشت که او نیز پیش تر 
به یافته های مشابهی دست یافته بود. »بایکان« نیز به 
این نتیجه رســیده بود که این ابزارهای باستانی برای 
جراحی های مختلفی مورد اســتفاده قرار می گرفتند. 
او این فرضیه را مطرح کرد که »جالینوس«، پزشــک 
باســتانی که در فاصله ۱۲۹ تــا ۲۱۶ میلادی زندگی 
می کرد و در نزدیکی »پرگامون« ساکن بود، احتمالا در »آلیانوی« 
فعالیت کرده اســت. اسناد باستانی نشان می دهد که »جالینوس« 
با موفقیــت گلادیاتورهای مجروح را جراحی کرده و احتمالاً او این 

جراحی ها را در »آلیانوی« انجام داده است.
»پتی بیکر«، مدرس ارشــد مطالعات کلاســیک و باستان شناسی 
در دانشــگاه »کنت« واقع در بریتانیا که در تحقیقات اخیر شرکت 
نداشت، گفت که جای تعجب نیست این مرکز پزشکی در نزدیکی 
گرمابه برپا شــده بــود. در دنیــای رومی ها بســیاری از ابزارهای 
پزشکی در ساختمان های گرمابه کشف می شوند؛ چراکه گرمابه ها 
 مکان هایی بودند که مردم بــرای دریافت خدمات درمانی به آن ها 

مراجعه می کردند.

آفتاب یزد- گروه شبکه: در یکی از مسابقات جام ملت های آسیا 
گروهی از زنــان ایرانی، گویا بدون مجوز از وزارت ورزش و جوانان 
در این مسابقات حاضر شده اند و اقدام به دف نوازی کرده اند. انتشار 
کلیپ مرتبط با این اقدام در فضای مجازی با حواشی فراوانی روبه رو 
شد و مورد توجه کاربران و مسئولان در فضای مجازی قرار گرفت. 
اما در همان زمــان مدیرکل دفتر فرهنگــی وزارت ورزش گفت: 
»فعالیت این گروه مجوز فدراســیون فوتبال و تایید وزارت ورزش 
را نداشــت. به محض انجام برنامه ی این گــروه در بازی تیم ملی، 
ایران در نامه ای رسمی و کتبی به کمیته ی برگزاری این رقابت ها، 

اعتراض خود را اعلام کرد.« حالا معاون امور زنان رئیس جمهور به 
 دف زنی تعدادی از زنان در اســتادیومی در قطر واکنش نشان داد. 
به گزارش مهر، »انســیه خزعلی« معاون امور زنان رئیس جمهور، 
دربــاره دف زنــی در اســتادیومی در قطر گفــت: در همان زمان 
توییــت زدم و گفتم خانم هایی که در اســتادیوم اقدام به دف زنی 
کردند، معرف زن ایرانی نیســتند؛ زنــان ایرانی با علم، کارآفرینی 
و مدال آوری شــان در صحنه های اجتماعی حضور پیدا می کنند. 
خزعلی هرگونه هماهنگی برای انجام این اقدام در استادیوم آزادی 

را هم رد کرد.

یکی از رسانه ها ویدئویی از اظهارات یک ایرانی 
از بازار فروش خودروهای دســت دوم امارات 
منتشر کرده که نشان می دهد هیوندای۲۰۱۶ 
را در این کشور می توان فقط با ۱۸۰میلیون 
تومــان خرید! یعنــی می توانید با نصف پول 

پراید در امارات خودروی خارجی بخرید!
خواهشمندیم و با تمام وجود التماس می کنیم 
بیش از این نمک به زخم مردم نپاشید. بین 
مــردم و دولت اختلاف افکنــی نکنید! آنقدر 
خبر از گوشــه و کنار جهــان جمع نکنید و 
آن را چوب کنید ســر مردم و مقامات! لابد 
پراید بهتر از هیوندای شاســی بلند است که 
گران تر است. شاید آبشن هایی دارد که هیوندا 
ندارد! حتی اگر وظیفه رسانه ها یا رکن چهارم 
دموکراسی اطلاع رسانی است اگر شفاف سازی 
یعنــی اعــلام قیمت هــای خودروهایی که 
خیلی زیرقیمت در کشــور ماســت و باعث 
حســرت اندوزی و حســرت محوری و حتی 
بغض و غم و غصه مردم شود به وظیفه خود 
یعنی اطلاع رسانی و شفاف سازی عمل نکنید 
که این شفاف سازی ها بیشتر باعث کدر شدن 
میشــود کدر شــدن دل مردم! ولی خدایی 
کاش میشد یک هیوندا مدل ۲۰۱۶ از دوبی 
می خریدیم! من که بــه هوس افتادم و ترانه 
معروف »دارم میرم دوبی دوبی« را می خوانم!

اما از بحث دور نشویم عرض می کردم نباید با 
برخی خبرها داغ دل مردم را تازه کنند. مثلا 
خبر دادند ســرانه مصرف گوشت در اسپانیا 
حدود صد کیلو گرم است. چرا این خبرها را 
می دهید در حالی که سرانه مصرف گوشت ما 
۶ کیلوگرم است؟ که البته در مورد خود بنده 
فکر می کنم سرانه سالیانه مان زیر ۳ کیلوست 
کــه این همه لاغری اجبــاری و تحمیلی را 
بدون برنامه رژیم درمانی تجربه کردم. به هر 
صورت چکار داریم در اسپانیا سالی صد کیلو 
گوشــت می خورند؟ به ما چه؟ اصلا مردم به 
این اخبار توجه نکنند اساسا طبق گزارشات 
و تحقیقات کارشناسان تغذیه »مصرف زیاد 
گوشت حتی مصرف ســالیانه ۶ کیلو باعث 
نقرس می شود«! پس افزایش قیمت گوشت و 
کاهش مصرف آن باعث سلامتی مردم شده، 
عدو یا دشمنی است که سبب خیر شده! پس 
چکار به ســرانه مصرف گوشت اسپانیایی ها 
دارید و آن را با سرانه مصرف داخلی مقایسه 
می کنید؟ این خبرها اطلاع رســانی نیســت 

»خود تحقیریست«!

خبرچین

آبشن های پراید 
از هیوندا بهتر است

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

روز ما را ساخت 
شاید روز شما را هم بسازد

آفتاب یــزد- گروه شــبکه: بعضی از 
تصاویر و فیلم ها هســتند کــه روز آدم را 
می ســازند. تصاویــر و فیلم هایــی که بوی 
انســانیت می دهد فارغ از آنکه چه شغل و 
جایگاهــی داری. مثل فیلمی از یک پلیس 
که در فضای مجازی منتشر شده و منتقل 
کننده حال خوب است. این فیلم یک کبوتر 
را نشان می دهد که در حال عبور از خیابان 
اســت و یک پلیس برای آنکه ماشینی با او 
برخــورد نکند، او را تــا مقصدش همراهی 
می کنــد. در واقع او با موتــورش خیابان را 
 می بندد تــا کبوتر بدون خطــر از خیابان 

عبور کند.

کشف کتیبه ۸ تکه ۷۷۲ساله 
از امامزاده سیدان اسدآباد

مدیر موزه وقف اســتان همدان از کشــف 
کتیبه هشــت تکه ۷۷۲ســاله از امامزاده 

سیدان شهرستان اسدآباد خبر داد. 
خســرو محمــدی، اظهار کــرد: دهه های 
گذشته نسبت به بازســازی و تجدید بنای 
امامزاده احمد محله سیدان این شهرستان 
اقدام شــد که در همان زمــان با توجه به 
اینکه متولی امامزاده ها، اوقاف اســت، این 
کتیبــه را بــرای نگهداری به مــوزه وقف 
امامزاده عبدالله)ع( شــهر همــدان انتقال 
دادیم اما قدمت آن مشخص نبود و تعیین 

تکلیف نشده بود. 
به گزارش ایسنا، وی با بیان اینکه در حال 
حاضر نیز این کتیبه با نظارت کامل میراث 
فرهنگی استان در موزه وقف اداره اوقاف در 
امامزاده عبدالله)ع( نگهداری می شود، ادامه 
داد: پس از ســال ها بعــد از خواندن متن و 
ســوابق کتیبه برای تعیین تکلیف و تعیین 
قدمــت آن اقدام کردیم کــه در این رابطه 
مشخص شــد این کتیبه دارای ۷۷۲ سال 

قدمت است. 
مدیر موزه وقف اســتان همــدان در رابطه 
با این کتیبه خاطرنشــان کرد: بر روی این 
کتیبه سنگی، نام احمد کنده کاری شده و 
کتیبه با »بسم الله الرحمن الرحیم« شروع 
و متن اصلی آن آیه ۳۰ سوره فصلت است 
و در پایان کتیبه هم صاحب قبر را با القابی 
چــون زاهد، صالح و محقق توصیف کرده و 
تاریخ ۶۷۳ هجری قمری بر آن کنده کاری 

شده است. 
محمدی یادآور شــد: تاریــخ ۶۷۳ هجری 
قمــری مصــادف بــا ســال های حکومت 
آباقاخــان مغول بــوده که در ســال ۶۸۰ 
هجــری قمری در همدان درگذشــت و به 
گواهی برخــی منابع تاریخــی احتمالا در 
 بقعه شــاهزاده حســین )ع( همدان دفن 

شده است. 
وی بــا بیان اینکه برخی از اشــیاء در حال 
نگهــداری در مــوزه وقف اســتان همدان 
در اختیار مــوزه وقف بــوده و برخی را از 
مکان هــا، موقوفــات و امامــزادگان دیگر 
ازجمله امامزاده سیدان به این موزه انتقال 
داده ایم، تصریح کرد: این موزه نخســتین و 
غنی ترین موزه سطح کشور بوده که تاکنون 
 هفت اثر از آن ثبت فهرســت ملی کشــور 

شده است. 
محمدی خاطرنشــان کرد: اشــیاء دیگری 
ازجمله نسخه های خطی هم از بقاع متبرکه 
و موقوفــات دیگر جمع آوری و شناســایی 
شده است که در آینده نزدیک اطلاع رسانی 
خواهیم کــرد. امامــزاده احمــد واقع در 
محله سیدان اســدآباد معروف به امامزاده 
یادبود سیدجمال الدین  بنای  سیدان جنب 
 اســدآبادی )منــزل قدیمی ســیدجمال( 

قرار دارد.

آفت دخالت دولت 
در صنعت حمل و نقل

ادامه از صفحه اول:
چنانکه شاهد بودیم که در زمان امضای برجام و 
فرصتی که برای خرید هواپیما و نوسازی ناوگان 
پیش آمد، بســیاری از شــرکت های هواپیمایی 
نقدینگی کافی برای خرید هواپیما نداشــتند و 

مجبور به استقراض بودند.
بنابراین به صرف اینکه گفته شود صنعت حمل و 
نقل کشور آسیب دیده تحریم است، تمام واقعیت 
گفته نشده است و باید تاکید کرد که دخالت دولت 
در این صنعت زیرساختی و مهم سبب شده است 
که هم اکنون در تمام شقوق حمل و نقل وضعیت 
صنعت شکننده و آسیب پذیر باشد. در صنعت ریلی 
هم شاهد این اتفاق هستیم و علی رغم اینکه در 
کشورهای توسعه یافته تاکید بر حمل مسافر به 
صورت ریلی است و فناوری های خیره کننده ای 
در این صنعت رونمایی شده است، در ایران شمار 
زیادی از قطارهای مسافربری فرسوده و با بهره وری 
بسیار پایین است و صنعت ریلی هم که در بخش 
مسافری بود هم اکنون در بخش باری هم زیان ده 

شده است.
در بخش حمل و نقل دریایی هم ناوگان به روز 
نیستند و به دلیل تعرفه دستوری دچار مشکلات 
عدیده هستند. همچنین در قسمت حمل و نقل 
جاده ای نیز شــمار زیادی از کامیون های باری 
 و اتوبوس های مســافربری فرســوده و بســیار 

پرحادثه هستند.
این اتفاقــات در شــرایطی رخ می دهد که مدام 
در ادبیات مســئولان کشور به اهمیت ترانزیت و 
موقعیت اســتراتژیک ایران از نظر دسترسی به 
مسیرهای تجارت کالا و انرژی تاکید می شود اما 
غم انگیز اســت که دولت به جای آنکه به دنبال 
تقویت صنعت زیرساختی و مهم حمل و نقل باشد 
و بخش خصوصی را در این صنعت تقویت کرده و 
سرمایه گذار را به سمت این صنعت جذب کند، به 
دنبال سرکوب قیمت و رفتارهای غیرکارشناسی و 
عوام زده است و یکی از مهمترین صنایع زیرساختی 

کشور را به چنین وضعیت بغرنجی رسانده است.
رفتارهای غیرکارشناسی با صنعت حمل و نقل در 
شرایطی است که در کشورهای منطقه و همسایه 
ایران، اهمیت این صنعت و ترانزیت به خوبی درک 
شــده است و کشورهای همسایه در کلیه شقوق 
حمل و نقل در فهرست کشورهای برتر جهان قرار 
دارنــد و در این زمینه به درآمدزایی قابل توجهی 

رسیده اند.
این در حالی اســت که بنا بر قوانین و برنامه های 
توسعه ای بنا بوده است ایران در حوزه ترانزیت به 
هاب منطقه تبدیل شود اما نه تنها این اتفاق رخ 
نداده و شبکه یکپارچه حمل و نقل و لجستیک 
ایجاد نشده است تا شــبکه حمل و نقل هوایی، 
ریلی، جاده ای و دریایی به یکدیگر متصل کند که 
سیاست گذاری های نادرست حیات و موجودیت 
این صنعت مهم و زیرساختی را نشانه گرفته است.

ماجرای جوشیدن چشمه آب در دریاچه ارومیه چه بود؟

حاشیه های دف نوازی بانوان ایرانی در یکی از مسابقات جام ملت های آسیا

کشفی تازه درباره پزشکان باستان
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س��ازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعی��ه ای اعلام کرد: مدت خدمت 
س��ربازی تغییر نمی کند. س��ازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: مدت خدمت دوره ضرورت برابر ماده ۴ قانون خدمت وظیفه 
عمومی، متناسب با شرایط و نیازمندی کشور تعیین می شود و برابر آخرین 
ابلاغیه ستاد کل نیرو های مس��لح در سال جاری کاهش مدت خدمت 
دوره ضرورت، متناس��ب با شرایط کنونی و نیاز کشور به میزان حداقل 
۱۴ ماه تعیین شده اس��ت.به گزارش فارس، در ادامه این اطلاعیه آمده 
اس��ت: در راستای طرح تحول خدمت سربازی با شرایط فعلی، میانگین 

مدت خدمت در مناطق مختلف کشور و با اعمال امتیازات 
کسر خدمت ویژه متاهلین، کسر خدمت به تعداد فرزندان، 
کسر خدمت محققین و نخبگان، کسر خدمت ویژه مناطق 
خدمتی و... به کمتر از ۱۴ ماه رس��یده و عملا دغدغه ای 
که مورد نظر برخی از نمایندگان محترم مجلس ش��ورای 

اسلامی بوده تامین شده است.ستاد کل نیرو های مسلح به منظور تحکیم 
دفاع از اس��تقلال و تمامیت ارضی کشور، استفاده از ظرفیت های ملی و 
ایجاد انگیزه لازم برای جوانان در انجام خدمت وظیفه عمومی و رشد و 

تعالی و توانمندسازی مشمولان، با همکاری و تعامل سازنده 
با مجلس شورای اس��لامی در سالیان اخیر ضمن افزایش 
حقوق س��ربازان در زمینه مهارت آموزی و اشتغال آنان نیز 
گام های موثری برداش��ته است. کاهش مدت خدمت دوره 
ضرورت بیشتر از مدت تصویب شده فعلی و افزودن برخی از 
معافیت ها، باعث کمبود نیروی انسانی و کاهش بهره وری در حوزه های 
دفاعی و امنیتی سازمان های نیرو های مسلح می شود، براین اساس ستاد 

کل نیرو های مسلح تصمیمی بر تغییر مدت خدمت سربازی ندارد.

نظاموظیفه:مدتسربازیتغییرنمیکند
 حج

 مکث 

 ثبت احوال 

 آموزش 

 بهزیستی 

آخرینوضعیت
ثبتنامعمرهوحج

معاون س��ازمان حج و زیارت آخرین وضعیت 
ثبت ن��ام  در کاروان های عم��ره و حج تمتع را 
تشریح کرد.غلامرضا رضایی � معاون امور حج 
و عمره س��ازمان حج و زی��ارت � در گفت وگو 
با ایس��نا درباره آخرین وضعی��ت ثبت نام  در 
کاوران ه��ای حج تمتع و عمره مفرده با توجه 
به اینکه ثبت نام عمره به دلیل صادر نش��دن 
مجوز پرواز و تعلیق اعزام زائران، متوقف شده 
اس��ت، اظهار ک��رد: حدود ۴۱ ه��زار و ۲۰۰ 
نفر برای س��فر عمره ثبت ن��ام و هزینه آن را 
کامل پرداخ��ت کردند که با توجه به طولانی 
ش��دن فرایند اعزام عمره )تا چهارش��نبه ۱۱ 
بهمن ماه( ۵ هزار و ۹۵۰ نفر انصراف دادند. او 
درباره احتمال ازسرگیری سفر عمره با توجه 
به س��فر هیئت عربستان به ایران، اظهار کرد: 
نتیجه سفر این هیئت به ایران و ارزیابی هایی 
که از فرودگاه ها و هواپیماها داشتند، براساس 
اطلاعات دریافت ش��ده، مثبت بوده اس��ت. ما 
امیدواریم با اع��لام موافقت آن ها، اعزام عمره 
آغاز ش��ود. به محض اینکه  عربس��تان مجوز 
پروازه��ای عمره را صادر کن��د، جدول جدید 
اع��زام زائ��ران، بازبینی، زمان بندی و س��پس 
اعلام خواهد ش��د. معاون حج و عمره سازمان 
حج و زیارت ب��ا تأیید اخباری مبنی بر اینکه 
هتل های رزروشده برای زائران ایرانی در مکه 
و مدینه به دلیل تعلیق این س��فر، در اختیار 
کشورهای دیگر قرار گرفته است، اظهار کرد: 
به دلیل آنکه خسارتی متوجه زائران و سازمان 
حج و زیارت نش��ود، در توافق و با هماهنگی، 
این هتل ها فعلا در اختیار زائران کش��ورهای 
دیگ��ر قرار گرفته اس��ت، اما ای��ن به معنی از 
دس��ت دادن فضای اقامتی م��ورد نیاز زائران 
ایرانی در عمره نیست، به محض اینکه برنامه 
این سفر مشخص ش��ود، متناسب با ظرفیت، 
هتل های مورد نیاز ب��رای زائران ایرانی اجاره 
می شود. او در پاسخ به این پرسش که با توجه 
به زمان بندی قبلی س��ازمان حج و زیارت که 
قرار بود زائران ثبت نام ش��ده برای عمره تا ۱۰ 
اس��فندماه به عربستان اعزام شوند، در صورت 
صدور مجوز از سوی عربستان آیا امکان اعزام 
همه افرادی که ثبت نام کرده اند به طور کامل 
وج��ود دارد و آی��ا ایرانی ها به عمره امس��ال 
می رس��ند؟ گفت: تعداد اعزامی ها بستگی به 
زمان صدور مجوز از س��وی عربستان دارد. ما 
امیدواریم مس��یر عمره باز ش��ود. به هر حال 
س��ازمان حج و زیارت این آمادگی را دارد که 
به محض صدور مجوز، برنامه اعزام را بازبینی 
و س��فر عمره را آغاز کند. علاوه بر این س��عی 
می ش��ود از ظرفیت ماه رمض��ان تا جایی که 
اجازه می دهد، اس��تفاده کنیم.رضایی درباره 
رون��د ثبت نام ح��ج تمتع ک��ه از ۱۵ دی ماه 
اغاز ش��ده اس��ت، گفت: تا کنون بیش از ۵۰ 
درصد ظرفی��ت کاروان های حج تمتع ۱۴۰۳ 
تکمیل شده اس��ت و ثبت نام همچنان ادامه 
دارد. آخرین اولویتی که اعلام شده مربوط به 
دارندگان سند حج تا پایان شهریورماه ۱۳۸۶ 
بوده اس��ت.معاون حج و عمره سازمان حج و 
زیارت درباره تعیین تکلیف هزینه تمام ش��ده 
حج تمتع که تا کنون مبلغ علی الحس��اب آن 
۱۴۰ میلیون تومان اعلام ش��ده است، افزود: 
هزین��ه تمام ش��ده حج ب��ه ن��رخ ارز و بلیت 
هواپیما بس��تگی دارد که امیدواریم مسئولان 
س��ازمان هواپیمایی و بانک مرکزی س��ریع تر 
ای��ن نرخ ها را تعیین کنند. هزینه تمام ش��ده 
س��فر معنوی حج تمتع هنوز اعلام نش��ده و 
زائرانی که ثبت نام می کنند فعلا علی الحساب 
مبل��غ ۱۴۰ میلی��ون تومان واری��ز می کنند. 
س��همیه حج ایران برای س��ال ۱۴۰۳ حدود 
۸۲ هزار و ۵۰۰ نفر اعلام ش��ده است که بنابر 
اعلام س��ازمان حج و زی��ارت، عملیات اعزام 
کاروان ه��ای حج تمتع، از اوایل ماه ذی القعده 
)دهه سوم اردیبهشت ماه ۱۴۰۳( آغاز می شود 
و ب��ا پایان م��اه ذی الحجه و اوای��ل ماه محرم 
پای��ان   )۱۴۰۳ تیرم��اه  دوم  )نیم��ه   ۱۴۴۶ 

خواهد یافت.

عضو هیئت رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس:
برایحفظکادردرمان

درکشورسرمایهگذارینمیشود
عضو هیئت رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس 
افزای��ش مهاج��رت کادر درم��ان و نخب��گان 
را زن��گ خطری جدی دانس��ت و بر ضرورت 
کمیته ای متش��کل از وزرای علوم، بهداشت، 
آموزش و پرورش، کش��ور، اطلاعات و خارجه 
برای بررس��ی علت این معض��ل تاکید کرد و 
گفت: برای پیش��گیری از خ��روج نخبگان از 
بخ��ش دولتی به بخ��ش خصوصی و از بخش 
خصوص��ی به خ��ارج از کش��ور نیازمند ایجاد 
انگی��زه بیش��تر ب��رای مان��دگاری و توجه به 
ارزش خدم��ات آنه��ا در ایران هس��تیم؛ هر 
چن��د ش��اهد افزای��ش خ��روج کادر نخبگان 
از کش��ور و بروز مش��کلاتی ب��رای رزیدنت ها 
هس��تیم اما جای تعجب اس��ت که چرا برای 
حفظ نیروهای پزش��کی کشور سرمایه گذاری 
در  بندپ��ی  محس��نی  نمی ش��ود؟محمدعلی 
گفتگو با خانه ملت با بیان اینکه نظام سلامت 
و کارکنان آن باید بیشتر مورد توجه حاکمیت 
قرار گیرند، گفت: در ح��ال حاضر ارزان ترین 
خدمات توس��ط متخصص ترین افراد در نظام 
سلامت ارائه می شود و متاس��فانه تعرفه های 
نظام سلامت هیچ وقت بر مبنای تورم افزایش 
نیافته و همیش��ه کمتر از نص��ف تورم بوده و 
در حال��ی که تورم هر س��اله در حال افزایش 
اس��ت اما قیمت تعرفه ها از ابتدای سال ثابت 

بوده است.

چندنفردرکشور
شناسنامهندارند؟

رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: تاکنون 
حدود ۲۳۰ هزار نفر در سامانه شناسایی فاقدین 
شناس��نامه ثبت نام کرده اند، این آمار قطعی 
نیس��ت، اما امکان دارد که از اتباع هم باشند و 
به همین ترتیب ما در حال پالایش این موضوع 
هستیم.هاش��م کارگ��ر، رئیس س��ازمان ثبت 
احوال کشور با اشاره به تلاش برای ساماندهی 
فاقد شناس��نامه ها در کشور، اظهار کرد: ما در 
کش��ور افرادی را داریم که مدعی ایرانی بودن 
هس��تند و ش��اید بیش از بعضا ح��دود ۷ دهه 
است که در کشور ما زندگی می کنند، اما اعلام 
می کنن��د که ما ایرانی هس��تیم، این در حالی 
است که فاقد هیچ گونه سند و مدرک هویتی 
ایرانی هستند و با این حال از چنین افرادی در 
س��ازمان ثبت احوال به نام فاقدین شناسنامه 
یاد می ش��ود.به گزارش فارس، وی افزود: یکی 
از تأکی��دات رئی��س جمهور و وزیر کش��ور در 
ابت��دای دولت این بوده ک��ه باید به افرادی که 
فاقد شناس��نامه هس��تند رس��یدگی و تعیین 
تکلیف شوند. س��ازمان ثبت احوال با همکاری 
وزارت کش��ور بخش��نامه ای صادر کرد و طی 
آن تکالیف تمامی دس��تگاه های متولی در این 
امر را تعیین کرد. انشالله بتوانیم به این سمت 
برویم که برای فاقدین شناسنامه ایرانی، اسناد 
و مدارک هویتی صادر شود و غیر ایرانی ها نیز 
تعیین تکلیف شوند. رئیس سازمان ثبت احوال 
کشور به یکی از اقدامات مهم این سازمان برای 
شناسایی بدون شناسنامه ها اشاره کرد و گفت: 
از ابتدای امسال س��امانه ای در دسترس عموم 
مردم قرار گرفت، بنابراین هر کسی که ادعای 
ایرانی بودن را دارد، اما اس��ناد مدارک هویتی 
ندارد به این س��امانه مراجع��ه کند، مدارکی را 
خواسته شده را در سامانه بارگذاری کند. وی با 
اشاره به آمار ثبت نام شده در سامانه شناسایی 
فاقدین شناس��نامه، اظهار کرد: تاکنون حدود 
۲۳۰ ه��زار نفر در س��امانه شناس��ایی فاقدین 
شناس��نامه ثبت نام کرده اند، این آمار قطعی 
نیس��ت و امکان دارد که از اتباع هم باش��ند و 
در حال پالایش این موضوع هس��تیم. بعضا به 
این نقطه رس��یده ایم که در یک استان از۱۰۰ 
درصد درخواس��ت دهنده ه��ا ۵۰ درصد آن ها 

اتباع بوده اند.

معاون وزیر آموزش و پرورش تشریح کرد
فعلااعتراضمعلمان
به»رتبه«ممکننیست

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزیر آموزش 
و پ��رورش، ب��ا بیان اینک��ه از نظر م��ا پرونده 
رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی معلمان بسته 
ش��ده اس��ت و فعلا و در این مرحل��ه اعتراض 
نس��بت به رتبه بن��دی ممکن نیس��ت، گفت: 
شرایط اعتراض نسبت به رتبه و اینکه معلمان 
در چ��ه مقاطعی می توانند تقاضای رتبه جدید 
کنند، در آیین نامه جدید تعیین می شود. علی 
فرهادی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تدوین 
آیین نامه جدید رتبه بندی معلمان که در حال 
نهایی ش��دن اس��ت، درباره نحوه رسیدگی به 
اعتراضات معلم��ان درباره رتبه های خود طبق 
آیین نامه جدی��د، اظهار کرد: اعلام کردیم که 
اعتراضات بسته ش��ده چون فرآیند رتبه بندی 
معلمان اینطور نیس��ت که یکجا همه معلمان 
را رتبه بن��دی کرده و یکجا هم��ه اعتراضات را 
بررسی و پاس��خ دهیم. این رتبه بندی و اعلام 
ثبت اعتراضات و بررس��ی اعتراضات به عنوان 
گام نخس��ت برای آغاز فرآیند رتبه بندی انجام 
ش��د. وی با اش��اره به اینکه آموزش و پرورش 
ب��رای رتبه بندی فرصتی قائل ش��د تا معلمان 
اعتراضات خود را ثبت کنند، یادآور ش��د: همه 
اعتراض��ات بررس��ی و نتایج اعلام ش��د. اعلام 
کردی��م که اگر معلمان در ای��ن زمینه باز هم 
سوال یا ابهامی دارند در سامانه »گفتگو« سوال 

خود را مطرح کنند تا پاسخ گیرند.

آیاامسالبهمددجویانبهزیستی
وکمیتهامدادعیدی
پرداختمیشود؟

با توجه به نزدیک ش��دن ب��ه روزهای پایانی 
س��ال ۱۴۰۲، مددجوی��ان دو نه��اد حمایتی 
کمیت��ه امداد و بهزیس��تی در انتظار دریافت 
عیدی هس��تند.به گزارش تس��نیم، بر اساس 
ی��ک روی��ه و عُرف در س��نوات گذش��ته و با 
تأمین اعتبار از سوی سازمان برنامه و بودجه، 
در روزه��ای پایانی س��ال به می��زان یک ماه 
مستمری به مددجویان تحت پوشش دو نهاد 
حمایتی کمیته امداد و س��ازمان بهزیس��تی 
عنوان عیدی پرداخت ش��ده اس��ت.البته این 
رویه در برخی از س��ال ها نیز از جمله در سال 
۱۴۰۱ به دلیل عدم تخصیص و تأمین اعتبار، 
عیدی به مددجویان پرداخت نش��د. با توجه 
به روزهای پایانی س��ال ۱۴۰۲ و در آس��تانه 
س��ال جدید، مددجویان دو نهاد کمیته امداد 
و بهزیس��تی در انتظار دریافت عیدی هستند.

ناگفته نمان��د که اعتبار لازم ب��رای پرداخت 
عیدی به مددجویان باید توسط دولت تامین 
شود که این مس��ئله نیز به شرایط بودجه ای 
دولت ارتب��اط دارد.با توجه ب��ه پیگیری های 
ص��ورت گرفت��ه توس��ط خبرنگار تس��نیم از 
دو نه��اد کمیته ام��داد و بهزیس��تی تاکنون 
برنامه ای از س��وی دولت برای پرداخت عیدی 
به مددجویان اعلام نش��ده است و در صورت 
تامین بودجه لازم، احتم��ال پرداخت عیدی 

وجود دارد.

9 اجتماعی

رئیس پژوهش��گاه هواشناسی کش��ور با تاکید بر این که مهمترین 
راهکار مقابله با پیامدهای مخرب تغییر اقلیم، آگاه س��ازی عمومی 
ش��هروندان درب��اره آثار س��وء این پدیده اس��ت، گف��ت: اگر اغلب 
ش��هروندان از دولت درباره شیرین س��ازی آب خلیج فارس مطالبه 
کنند، حتما این طرح با س��رعت بیشتری در نوار جنوبی ایران اجرا 
خواهد شد؛ طرحی که می تواند به تامین آب شرب مورد نیاز مردم 
در نیمه جنوبی کش��ور کمک کند.به گزارش ایلنا »مهدی رهنما« 
رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور در پاسخ به این سوال 
که با توجه به این که در طول س��ال های اخیر، تبعات تغییر اقلیم 
از سطح هشدارهای کارشناسی فراتر رفته و آثار ملموس و مخربی 
را بر وضعیت محیط زیس��تی ایران گذاشته است، بنابراین در حال 
حاضر چه اقداماتی برای مقابله یا س��ازگاری با پیامدهای سوء این 
پدیده باید در دس��تور کار دس��تگاه های اجرایی کشور قرار گیرد، 
توضیح داد: با وجود این که این روزها بس��یاری از مردم کشورمان 
با واژه »تغییر اقلیم« آشنا شده اند، اما به نظر می رسد که همچنان 
باید آگاهی عمومی جامعه نس��بت به این مسئله افزایش پیدا کند، 
در واقع اگر مردم بدانند که تغییرات اقلیمی چه پیامدهایی را برای 
زندگ��ی روزمره آنها به همراه دارد، خودش��ان درباره این مس��ئله 
مطالبه گر خواهند شد. وی افزود: ما باید به گونه ای در سطح جامعه 
اطلاع رسانی کنیم که خود مردم، اجرای برنامه های مورد نیاز برای 
مقابله با آثار تغییر اقلیم، خشکس��الی و کم آبی را از سیاستگذاران 
کشور مطالبه کنند. در حال حاضر کشورهای عربی، سواحل جنوبی 
خلیج فارس را از دس��تگاه های آب ش��یرین کُن پر کرده اند، ولی هر 
زمان که درباره لزوم اجرای گس��ترده طرح شیرین س��ازی آب دریا 
در سواحل شمالی خلیج فارس یعنی در محدوده جغرافیایی ایران 
صحبت می کنیم، برخی دوس��تان عوارض زیست محیطی احتمالی 
را که کاملا قابل کنترل اس��ت، بهانه می کنند و به مخالفت با این 
طرح می پردازند. حال آن که اگر اغلب ش��هروندان از دولت درباره 
شیرین س��ازی آب خلیج ف��ارس مطالبه کنند، حتم��ا این طرح با 
سرعت بیش��تری در نوار جنوبی ایران اجرا خواهد شد؛ طرحی که 
می تواند به تامین آب ش��رب مورد نیاز مردم در نیمه جنوبی کشور 
کم��ک کند. رهنما همچنین ضمن اب��راز مخالفت با صحبت هایی 
که اخیرا درباره لزوم سرمایه گذاری برای بارورسازی ابرها به منظور 
مقابله با کم آبی مطرح ش��ده است، گفت: چرا دولت به جای این که 
هزاران میلیارد تومان برای بارورسازی ابرها هزینه کند، همین پول 
را برای اصلاح خطوط لوله آب ش��هری و رفع فرسودگی های شبکه 
آبرس��انی کش��ور هزینه نکند تا به این صورت، میزان نشت آب در 
این شبکه کاهش یابد و تا حد زیادی از تبعات کم آبی کاسته شود. 
بخصوص که هنوز در هیچ کشوری ثابت نشده است که بارورسازی 
ابرها می تواند کاهش بارندگی ها را به شکل محسوسی جبران کند 
و بهتر است هزینه ای را که برخی مدیران می خواهند در این زمینه 
صرف کنند، برای اصلاح سیس��تم های تصفیه آب و بهبود کیفیت 
آب در سراس��ر کش��ور خرج کنیم. رئیس پژوهشگاه هواشناسی و 

علوم جو کش��ور ادامه داد: هرچقدر شهروندان بیشتر درباره تبعات 
تغییر اقلیم آگاه شوند، مطالبه گری آنها از دولت برای انجام اقداماتی 
که می تواند آثار سوء این پدیده را کاهش دهد، افزایش پیدا خواهد 
کرد؛ به طور مثال، ما باید مردم را آگاه کنیم که اصلاح الگوی کشت 
در سراس��ر کش��ور می تواند نقش مهمی در مقابله با کم آبی داشته 
باش��د تا به این ترتیب، خود کش��اورزان از وزارت جهاد کشاورزی 
در این زمینه مطالبه گری داش��ته باش��ند؛ بخص��وص که تغییرات 
اقلیمی، باعث تغییر آس��تانه های دمایی در نقاط مختلف کشورمان 
شده است و ش��رایط آب وهوایی جدید ایجاب می کند که در نقاط 
مختلف کشور برنامه کشت عوض شود؛ به عنوان نمونه، در گذشته 
باکیفیت ترین محصول زعفران کشور مربوط به خراسان جنوبی بود، 
اما چند سالی است که تغییرات اقلیمی باعث شده است که کیفیت 
زعفران خراسان شمالی از خراسان جنوبی بهتر شود. وی همچنین 
خاطرنش��ان کرد: وقتی نهادهای پژوهشی کشور در طول سال های 
گذشته بارها اعلام کرده اند که تغییر اقلیم اولا باعث کاهش متوسط 
بارندگی های س��الانه کشور ش��ده و ثانیا افزایش میانگین دما را به 
همراه داشته است، ما باید مردم را آگاه کنیم تا از وزارت نیرو سوال 

کنند که در این س��ال ها، چه برنامه ای برای اصلاح الگوهای تامین 
آب شرب شهروندان داشته است تا در چند سال گذشته، تنش های 
آبی باعث بروز مشکلات اجتماعی در برخی استان های کشور نشود؟ 
این در حالی اس��ت که وزارت نیرو می توانس��ت در طول سال های 
گذش��ته با اجرای برخ��ی برنامه های اصلاحی، آثار س��وء تغییرات 
اقلیمی و پیامدهایی نظیر کم آبی ناشی از آن را کاهش دهد و البته 
همچنان هم این وزارتخانه می تواند اجرای برنامه های اصلاحی را در 
دستور کار خود قرار دهد. رهنما با تاکید بر این که صرفه جویی در 
مصرف سوخت، یکی از مهمترین راهکارهای سازگاری با پیامدهای 
تغییر اقلیم محس��وب می ش��ود، عنوان کرد: مازوت س��وزی برخی 
نیروگاه ها در س��ال های اخیر نقش مهمی در تشدید آلودگی هوای 
برخی کلانشهرهای کشورمان داشته است. در این میان اعتراضات 
زیادی در فضای رس��انه ای کشور نسبت به این مسئله مطرح شده، 
اما کمتر به یافتن پاس��خ این پرس��ش پرداخته شده است که علت 
مازوت سوزی برخی نیروگاه های کشور چیست؟ این در حالی است 
که علت اصلی مازوت س��وزی، ناترازی در مصرف گاز طبیعی کشور 
اس��ت و برخی نیروگاه ها به این دلیل مازوت می س��وزانند که گاز 
طبیعی در اختیار آنها کمتر از مقدار نیازشان است و لازم است برای 
تامین برق واحدهای مسکونی، تجاری و صنعتی از مازوت استفاده 
کنند. رئیس پژوهش��گاه هواشناسی و علوم جو کشور ادامه داد: اگر 
می خواهیم مازوت سوزی در برخی نیروگاه ها و آلودگی هوای ناشی 
از آن کمتر شود، باید برای صرفه جویی در مصرف برق و گاز طبیعی 
برنامه هایی جدی را اجرا کنیم؛ به طور مثال، می توانیم با جلوگیری 
از ارائه یارانه به برخی کالاهای غیراساس��ی، بخش��ی از یارانه ها را 
به س��مت دوجداره ک��ردن پنجره های من��ازل، ادارات و کارگاه ها 
هدای��ت کنیم تا خود به خود بخش��ی از هدررفت انرژی حاصل از 
سوزاندن گاز طبیعی در کشورمان کاهش یابد.همچنین می توانیم 
با اجرای سیاست های تشویقی و تنبیهی مؤثرتر در قبض های برق 
و گاز، عم��وم مردم و صاحبان کارگاه ه��ای صنعتی و تولیدی را به 
صرفه جویی بیشتر در مصرف انرژی ترغیب کنیم تا به این ترتیب، 
بخشی از فشار موجود روی شبکه های برق و گاز کشور کاهش یابد 
و حجم زیادی از مازوت سوزی برخی نیروگاه ها کاسته شود. وی در 
پایان تصریح کرد: هرچقدر حجم سوزاندن مازوت و میزان استفاده 
از گازوئی��ل یا دیگر س��وخت های مایع در صنایع کمتر ش��ود و به 
طور کلی مصرف سوخت های فسیلی بخصوص سوخت های سنگین 
در کش��ورمان کاهش یابد، هم به مقدار بیش��تری از آلودگی هوای 
کلانشهرها کاسته خواهد شد و هم میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
به عنوان عامل اصلی ایجاد تغییرات اقلیمی کمتر می شود و قطعا در 
بلندمدت آثار سوء ناشی از تغییرات اقلیمی در ایران کاهش خواهد 
یافت. البته توس��عه هرچه بیش��تر حمل ونقل عمومی درون شهری 
و برون ش��هری نیز می تواند به کاهش مصرف س��وخت های فسیلی 
در س��طح کش��ور کمک کند که این هدف نیز جز با آگاه س��ازی و 

مطالبه گری عموم شهروندان محقق نخواهد شد.

 رئیس پژوهشگاه هواشناسی: 

به جای بارورسازی ابرها، 
باید برای رفع فرسودگی  شبکه آبرسانی هزینه کنیم

اس��تاندار تهران با  تاکید  بر ضرورت آگاه��ی مردم از کمبود آب 
در پایتخت،   گف��ت:  با برنامه ریزی در خصوص میزان اختصاص 
آب ب��ه حوزه های مختلف، تامین  آب ش��رب باید در اولویت قرار 
بگیرد.علیرضا فخاری، با اشاره به اینکه یکی از چالش های جدی 
اس��تان، حوزه آب و کاهش میزان نزولات آس��مانی و به تبع آن 
کمبود مقدار ذخایر این ماده حیاتی و گرانبها در پش��ت س��د ها 
اس��ت، اظهار کرد: در ح��وزه آب باید اعلام کنی��م که با چالش 
جدی مواجه هستیم.به گزارش مهر، فخاری با بیان اینکه موضوع 
مهم در خصوص تأمین آب، مجموعه اقداماتی اس��ت که توس��ط 
مدیران و مس��ئولان صورت می پذیرد گفت: برخی به تأمین آب 
از طریق چاه های شهرداری تهران اشاره می کنند، اما باید به این 
مس��ئله توجه داشته باش��یم که تنش آب برای کل کشور است 
و ب��ا توجه به نوع س��ازه های پایتخت این ام��کان وجود دارد که 

تهران توان تحمل این تنش را نداش��ته باش��د. استاندار تهران با 
تاکی��د بر اینکه تأمین آب تهران بای��د در اولویت برنامه ریزی ها 
قرار بگیرد و در این راس��تا آبفا ملزم به ارائه برنامه اس��ت، افزود: 
مصرف آب در پایتخت ثانیه ای ۵۵ هزار لیتر است و این موضوع 
مه��م در برنامه ریزی ها باید حتماً مد نظر قرار داش��ته باش��د و 
نباید به امید ش��هرداری باشیم. وی با اش��اره به اینکه مسئولان 
شهر و استان تهران باید بدانند در آینده نزدیک و در زمان وقوع 
بح��ران چه وضعیتی در حوزه تأمین آب خواهیم داش��ت، عنوان 
کرد: اگر برنامه داش��ته باشیم، به این جمع بندی می رسیم که در 
تابس��تان چگونه باید رفتار کنی��م و همه این برنامه ریزی ها باید 
در م��دت زمان کوتاه انجام ش��ود و برای مواقع تنش آبی و نیمه 
بحران کاربرد داش��ته باش��ند.فخاری با انتقاد از این موضوع که 
نبای��د کمبود آب را از مردم مخفی نگه داش��ت، بیان کرد: مردم 

بای��د بدانند که ب��ا کمبود آب روبرو هس��تیم و این وظیفه همه 
مسئولان است که این موضوع را به درستی و دقیق تبیین کنند. 
اس��تاندار تهران با اش��اره به اینکه ما خدمتگزاران مردم هستیم، 
گفت: اگر مردم به نحوه مدیریت ما مس��ئولان ایراد بگیرند بهتر 
از آن اس��ت که در تابس��تان با عدم تأمین آب مواجه ش��وند در 
صورتی که ما می توانس��تیم این کمبود ها را بازگو کنیم و راه های 
صرفه جویی را به آنان آموزش دهیم، لذا از همه ش��ما مدیران و 
مس��ئولان می خواهم مردم را در جریان موضوع آب قرار دهید و 
آنان را نس��بت به برخی رفتار های غلط در حوزه اس��تفاده از آب 
آگاه کنید و بدانید محافظه کاری در این زمینه جایز نیست. وی 
اظه��ار کرد: در حوزه مدیریت مصرف آب باید وارد عمل ش��ویم 
و از آموزش ش��روع و صرفه جوی��ی و الگوی صحیح مصرف را از 

مردم درخواست کنیم.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران گفت: فلات مرکزی ایران با ۱۰ 
میلیارد مترمکعب کمبود آب روبرو اس��ت و س��فره های آب های 
زیرزمینی در کش��ور در ح��ال از بین رفتن هس��تند به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران، افش��ین دانه کار عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران با اش��اره به اینکه تالاب های خشک شده تبدیل به کانون 
ریزگرد می شوند، افزود: حفاظت از تالاب ها در امنیت اکوسیستم 
و امنیت ملی بس��یار موثر اس��ت و می توان��د از مهاجرت اقلیمی 
افراد در مناطق کم آب جلوگیری کند. وی با اش��اره به مشکلات 
و موان��ع موجود در ام��ر حفاظت از تالاب ها، اف��زود: تالاب ها در 
چرخه های اجتماعی، اقتص��ادی و فرهنگی جایگاه ویژه ای دارند 
که از درجه حساس��یت بالایی ه��م برخوردارند، این حوضه های 
آب��ی علاوه بر ارائه خدمات نس��بت به هرگون��ه تغییر در محیط 
واکنش نشان می دهند، بررسی ها نشان می دهد که جوامع محلی 
بی��ش از ۵۰ خدم��ت از تالاب ها دریافت می کنن��د. عضو هیئت 
علمی دانش��کده منابع طبیعی دانش��گاه ته��ران تصریح کرد: به 
نظر می رس��د باید س��طح آگاهی مردم و مسئولان نسبت به این 
زیس��تگاه ارزش��مند بیش از بیش افزایش یاب��د و تجربیات چند 
س��ال اخیر نشان می دهد که بخش بزرگی از خدمات تالاب ها را 
دقیقا زمانی متوجه می شویم که آن را از دست داده ایم. دانه کار 
ادامه داد: بیشتر تالاب های خشک شده در کشور اکنون به مرکز 
ریزگرد تبدیل ش��ده اند یا خشک ش��دن آن ها منجر به از دست 
رفتن آب های زیرزمینی ش��ده که نخس��تین آس��یب آن متوجه 
جوامع محلی اس��ت و در بلند مدت حتی می تواند مانعی در برابر 
توسعه باشد. وی اضافه کرد: در کشور نزدیک به ۲۵۰ پیکره آبی 
وجود دارد که نس��بت به ابعاد آن ها در رده های مختلف از جمله 

برکه، دریاچه، دریاچه متوس��ط و بزرگ دسته بندی می شوند که 
به همراه زیستگاه های آبی کنار ساحلی جمعا ۴ میلیون هکتار از 
اراضی کش��ور را به خود اختصاص داده اند. وی با اش��اره به اینکه 
بس��یاری از خدمات تالاب ها متوجه خود زیس��تگاه ها نمی شود، 
تاکی��د کرد: اما این خدمات باعث ثبات در منطقه می ش��ود و به 
معنای واقعی کلمه تنوع زیستی و تنوع ژنتیکی کشور را تضمین 
می کن��د، همچنین تالاب ه��ا باعث تغذیه س��فره های زیرزمینی 
و ترس��یب کربن می ش��وند ک��ه از اهمیت وی��ژه ای در مدیریت 
اکوسیستم ها برخوردار است. دانه کار افزود: قانون حفاظت، احیا 
و مدیریت تالاب های کشور نقش سازمان محیط زیست را پررنگ 
نش��ان می دهد، اما این در حالیس��ت که اگر انس��جامی در نظام 
بهره برداری نداش��ته باشیم و دس��تگاه بهره بردار عملکرد مثبتی 
نداش��ته باش��د، قطعا ت��اب آوری تالاب ها کاه��ش می یابد. عضو 
هیئت علمی دانش��کده منابع طبیعی دانشگاه تهران بیان داشت: 
متاس��فانه در سال های اخیر به دلیل تغییرات اقلیمی پدیده های 
حدی افزایش یافته و در نقاطی از کش��ور با خشکسالی ها و نقطه 
دیگری س��یلاب های پی در پی روبرو هس��تیم که توان مدیریت 
آن ها را نیز نداریم و آنچه اکنون می تواند به ما در این باره کمک 
کند هماهنگی بیشتر نهاد ها و دستگاه ها در اعمال مدیریت واحد 
نسبت به س��رزمین و یک اکوسیستم است. وی ادامه داد: فلات 
مرکزی ایران ب��ا ۱۰ میلیارد مترمکعب کمبود آب روبرو اس��ت 
و س��فره های آب های زیرزمینی در کش��ور در حال از بین رفتن 
هس��تند و اگر برای تامین این ۱۰ میلی��ارد مترمکعب برنامه ای 
نداش��ته باشیم با یک بحران جدی در سطح ملی روبه رو خواهیم 
ش��د. دانه کار راه حل های دولت در این باره را بی ثمر دانس��ت و 

تصریح کرد: دولت سعی دارد این مسئله را با انتقال آب به فلات 
مرک��زی از خلیج فارس ی��ا دریای عمان جبران کند که در عمل 
امکان پذیر نخواهد ب��ود.او اضافه کرد: هم اکنون همه تالاب ها در 
فلات مرکزی ایران دچار مرگ آبی ش��ده اند و با انتقال آب تنها 
می توانند نقش تالاب را به لحاظ آبی و در یک مقطع کوتاه حفظ 
کنن��د و به هیچ وجه نقش اکولوژیکی پیچیده یک تالاب در این 
ابعاد و با این ش��کل جبران نخواهد ش��د.وی راه حل این مسئله 
را اختصاص حق آبه تالاب ه��ا عنوان کرد و گفت: انتقال آب بین 
حوضه ای این نگرانی را بیشتر می کند که روند توسعه را افزایش 
دهد و در این خصوص ما تنها یک راه حل داریم و باید به سمت 
س��ازگاری با تغییر اقلیمی حرکت کنیم. هیئت علمی دانش��کده 
منابع طبیعی دانشگاه تهران عنوان کرد: رهبری در سیاست های 
کلی توس��عه دریا محور به دس��تگاه های اجرای��ی ابلاغ کردند و 
در ای��ن خصوص تاکید کردند که پارادایم توس��عه باید مطابق با 
توسعه در س��واحل باشد.استاد محیط زیست دانشگاه های کشور 
تاکی��د کرد: ما باید به جای انتقال آب به فلات مرکزی به تدریج 
بارگذاری جمعیت در س��واحل کش��ور و روند انتقال جمعیت به 
سواحل را در کشور پیش بگیریم و این اقدامات را به شکلی انجام 
دهی��م که تالاب های س��احلی از بین نرود.وی با اش��اره به اینکه 
باید س��عی کنیم تا با آموزش و فرهنگ سازی رفتار آبی مردم را 
تغییر دهیم، گفت: سازمان حفاظت محیط زیست باید مطابق با 
مدیریت مش��ارکتی حرکت کند و دستگاه های متولی کشاورزی 
مطابق با الگوی س��ازگار با محیط زیست را بر اساس اقلیم آینده 
کش��ور در دستور کار خود قرار دهد در غیر این صورت مشکلات 

جدی را پیش رو خواهیم داشت.

 استاندارتهران:

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران:

نبایدکمبودآبراازمردممخفینگهداشت

همهتالابهادرفلاتمرکزیایراندچارمرگآبیشدهاند

 چرا دولت به جای این که هزاران میلیارد تومان 
برای بارورسازی ابرها هزینه کند، همین پول 
و رفع  لوله آب شهری  برای اصلاح خطوط  را 
فرسودگی های شبکه آبرسانی کشور هزینه 
میزان نشت آب در  این صورت،  به  تا  نکند 
این شبکه کاهش یابد و تا حد زیادی از تبعات 
در  هنوز  که  بخصوص  شود.  کاسته  کم آبی 
هیچ کشوری ثابت نشده است که بارورسازی 
ابرها می تواند کاهش بارندگی ها را به شکل 

محسوسی جبران کند
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رئیس فراکســیون محیط زیســت مجلس گفت: دولت در سال 
 اول برنامه هفتم مکلف به ارائه برنامه ملی ســازگاری با تغییرات 

اقلیمی شد.
ســمیه رفیعی رئیس فراکسیون محیط زیســت مجلس شورای 
اســامی، در اولین کنگــره ملی پایداری محیط زیســت بر پایه 
مدیریت هوشــمند منابع آب افزود: اگر مســئولان کشــور پای 
صحبت های کارشناســان و متخصصان بنشــینند، بســیاری از 

مشکات کشور حل می شود.
وی گفت: اکولوژیســت ها می گویند ما یک کره زمین داریم و من 
میگویم ما یک ایران داریم و باید با همکاری یکدیگر بتوانیم برای 

پایداری این سرزمین تاش کنیم.
رئیس فراکســیون محیط زیست مجلس موضوع محیط زیست را 
موضوع بســیار مهمی دانســت که در گذشته افراد توجهی به آن 
نمی کردند و آن را یک مسئله لوکس و فانتزی می دانستند گفت: 
موضوع محیط زیســت تبدیل به دغدغه جدی شده است. تجربه 
ثابت کرده در جاهایی که وضعیت محیط زیســت و سرمایه های 
طبیعی کشور به خوبی حفظ نشده است حتی سرمایه گذاری های 

اقتصادی هم نتوانستند پایدار بمانند.
رفیعی گفت: در برنامه هفتم توسعه تاش کردیم بسیاری از مسائل 
اصلی محیط زیست را در این برنامه قرار دهیم و خوشبختانه با تیم 
کارشناسی این حوزه توانستیم تمام موارد گنجانده شده در برنامه 
هفتم را بدون هیچ گونه ایراد شــورای نگهبان و مجمع تشخیص 

مصلحت نظام مصوب کنیم.
وی به مقوله تغییرات اقلیمی اشاره کرد و گفت: دولت را در سال 
اول برنامه هفتم مکلف به ارائه برنامه ملی ســازگاری با تغییرات 

اقلیمی کردیم.
رفیعی از پیشــنهاد ایران برای ایجاد آژانــس منطقه ای پارلمانی 
تغییرات اقلیمی خبر داد و گفت: این پیشــنهاد مورد اســتقبال 
بســیاری از کشــورهای منطقه قرار گرفته اســت که امیدواریم 
بــا راه اندازی این آژانس گام بزرگی در مدیریت مشــترک مقابله 
 و ســازگاری با ایــن پدیده در منطقه خلیج فــارس و منطقه مِنا 

برداشته شود.

وی گفت: در حوزه محیط زیست معمولاً مردم از مسئولان جلوتر 
هستند، اگر در این حوزه مشارکت حقیقی و واقعی رخ ندهد بعید 
است برنامه ها با موفقیت همراه باشد، چون مردم اثرات مربوط به 

این حوزه را لمس کرده اند.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسامشــهر و پردیس در 
مجلس شورای اســامی افزود: در برنامه هفتم توسعه به موضوع 
تخصیــص آب و حقابه توجه کردیم اما در طول مســیر در بحث 
کشــاورزی های غیرعلمی و کشاورزی های ســنتی آب برداشته 
می شــود و چیزی برای تالاب ها باقــی نمی ماند. بخش اعظمی از 
تالاب ها خشک شده اند و احیای آن ها یکی از مطالبات جدی مردم 

و کارشناسان محیط زیست است.
رئیــس فراکســیون محیــط زیســت مجلس در خصــوص باغ 
گیاه شناسی گفت: موضوع ساخت و ساز اطراف این باغ را به طور 
جدی دنبال کردیم و در این خصوص مکاتبات متعددی انجام شده 
است و همچنان پیگیریم تا از تخریب این باغ ملی جلوگیری شود.

رفیعی با انتقاد از پرورش ماهی در قفس در مخازن سدهای کشور 
گفت: این موضوع موجب از دست رفتن منابع آب شیرین ما شده 

است و باید هرچه سریعتر متوقف شود.
به گزارش تسنیم؛ رفیعی در خصوص حق آبه تالاب ها گفت: برای 
نخســتین بار در برنامه هفتم ۱۰.۷ میلیــارد مترمکعب حق آبه 
تالاب های کشــور در قانون دیده شــده و وزارت نیرو مکلف شده 

است این حق آبه را تامین کند.

آژانس بین المللی انرژی در گزارشــی درباره وضعیت صنعت برق 
هند، اعام کرد: این کشور در تاش است تا بخشی از نیاز خود به 

برق را از محل انرژی هسته ای تامین کند.
پیش بینی هــای آژانس بین المللی انرژی نشــان می دهد با توجه 
اینکه تا ســال ۲۰۲۶ هند سریع ترین نرخ رشد جمعیت جهان را 
خواهد داشــت، در آینده نزدیک تقاضای برق این کشور از چین 
پیشی خواهد گرفت و دراین بین ۶۸ درصد از تقاضای برق هند از 

محل سوخت زغال سنگ تأمین می شود.
این گزارش حاکی اســت پیش ازاین و در ســال ۲۰۲۱ »نارندرا 
مودی« نخســت وزیر هند بیان کرده بود که تا سال ۲۰۷۰ میزان 
مصرف سوخت های فسیلی برای تولید برق به صفر خواهد رسید، 
اما بررسی ها نشــان می دهد نیاز هندی ها به مصرف زغال سنگ 

برای تولید برق همچنان روبه افزایش است.
در حال حاضر ۲۱ درصد از ظرفیت برق کشــور هند با انرژی های 

تجدیدپذیر تأمین می شود و در سال ۲۰۲۳ باتوجه به کاهش ۱۵ 
درصدی ظرفیت تولید نیروگاه هــای برقابی، تا حدود زیادی این 

مشکل با انرژی های تجدیدپذیر جبران شد.
در سال ۲۰۲۳ تقاضای مصرف برق در کشور هند ۷ درصد افزایش 
داشت و پیش بینی می شود در سال های آینده نیز دست کم سالانه 
۶.۵ درصد به میزان تقاضای مصرف برق این کشــور افزوده شود، 
افزایش ســالیانه و قابل توجهی که به شدت تحت تأثیر رشد سریع 

اقتصادی و افزایش تقاضا برای سیستم های سرمایشی قرار دارد.
بر اســاس این گزارش اگرچه هندی ها اقدامات قابل قبولی برای 
افزایش ســهم انرژی های تجدیدپذیر در دستور کار قرار داده اند 
و تولید انرژی های تجدیدپذیر میانگین رشد سالانه ۱۳ درصدی 
دارد، اما از آن ســو میزان تولید برق از محل ســوخت زغال سنگ 
نیز ســالانه ۲.۵ درصد در حال افزایش اســت که با سیاست های 
کان دولت در راســتای حذف تدریجی ســوخت های فسیلی در 

تناقض است.
یکی از مشــکات جدی هندی ها در حــوزه تولید برق، موضوع 
افزایش دمای هوا و تشــدید روند خشکســالی است که عاوه بر 
کاهش ۱۵ درصــدی ظرفیت تولید برقابی، همچنین تقاضا برای 
سیستم های سرمایشی در این کشــور را به شدت افزایش داده و 
میزان تقاضای هند به برق از ۲۴۰ هزار مگاوات در ماه ســپتامبر 

گذشته عبور کرده است.
به گزارش ایرنا؛ آژانس بین المللی انرژی در گزارش خود همچنین 
افزود: هندی ها برای جبران بخشی از کسری برق خود در سال های 
آینده بر روی انرژی هسته ای حساب ویژه ای باز کرده اند و اگرچه 
پیش بینی می شــود به صورت کلی تولید برق هسته ای جهان در 
سال ۲۰۲۶ به میزان ۱۰ درصد نسبت به سال ۲۰۲۳ افزوده شود، 
اما هندی ها می خواهند تا سال ۲۰۳۲ میادی ظرفیت تولید برق 

هسته ای خود را سه برابر کنند و به ۱۳ هزار مگاوات برسانند.

وزیر راه و شهرســازی در یکی 
از شبکه های اجتماعی از رشد 
تولید حوزه مسکن پس از ۱۰ 

سال خبر داد.
»مهرداد بذرپــاش« افزود: در 
انقاب در  حضور رهبر معظم 

نمایشــگاه توانمندی های تولید داخل، گزارش 
نهضت ملی مســکن و حمل و نقل و ترانزیت 

ارائه شد.
وی ادامه داد: دســتیابی به رشــد تولید حوزه 
مسکن پس از ۱۰ سال و افزایش ۴۰ درصدی 
ترانزیت نسبت به مدت مشابه سال قبل، بدون 
حضــور بخش خصوصــی به عنوان شــرکای 

راهبردی ما در وزارتخانه ممکن نبود.
حضرت آیــت الله خامنه ای رهبر معظم انقاب 
اســامی به مدت چهار ســاعت از نمایشگاه 

تولیــدات  توانمندی هــای 
داخل در محل حســینیه امام 

خمینی)ره( بازدید کردند.
محوریت  بــا  نمایشــگاه  این 
شــرکت های دانــش بنیان و 
زنجیره تامین تولید برپا شده 
بود. به گزارش ایرنا؛ در این نمایشگاه شرکت های 
دانش بنیــان در بخش های »انرژی«، »صنعت 
نفت و پتروشــیمی«، »صنایع خودروسازی«، 
»معــدن و صنایع معدنی و فلزی«، »ارتباطات 
و فناوری اطاعات و ساخت ماهواره«، »صنایع 
غذایی و کشــاورزی«، »تجهیزات پزشــکی«، 
»صنایع دستی«، »حمل و نقل هوایی، دریایی، 
ریلی و زمینی«، »صنایع نســاجی« و »مسکن 
و لوازم خانگی« آخرین دســتاوردها و تولیدات 

خود را به نمایش گذاشته بودند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعام کرد: مجموع 
پاداش بازنشستگان ۳۳ هزار میلیارد تومان بود 
که قبا برای حدود ۷۵ هزار بازنشســته و ۳۰ 
هزار ایثارگر ۲۴ هزار میلیارد تومان تخصیص 
داده شد، برای بخش باقی مانده نیز روز گذشته 
تخصیص داده شد و تا چند روز آینده به حساب 

بازنشستگان واریز می شود.
داوود منظور در حاشیه نشست مشترک شورای 
برنامه ریزی و توسعه لرستان در سالن جلسات 
اتاق بازرگانی این شهرستان در ارتباط با بازدید 
از پروژه های عمرانی لرســتان اظهار کرد: سد 
معشوره به عنوان یک سد راهبردی و مهم در 

لرستان از اولویت های دولت است.
وی ادامــه داد: متوســط کشــور ۱.۸ تخــت 
بیمارستانی به ازای هر هزار نفر جمعیت است 
که این نسبت در لرســتان پایین است، با این 

وجود چندین بیمارستان مهم در استان در حال 
ساخت است که امیدواریم تا پایان سال آینده 
به ویژه بیمارستان های نیایش خرم آباد، دورود و 

کوهدشت به بهره برداری برسند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در خصوص 
گفــت:  بازنشســتگان،  پــاداش  پرداخــت 
بازنشستگانی که سال گذشته بازنشسته شدند، 
پاداش پایان خدمت بازنشستگان باید به صورت 
متمرکز از طریق سازمان اختصاص پیدا می کرد.

به گزارش ایسنا؛ وی در بخش دیگری از سخنان 
خــود بر حضور حداکثری مــردم در انتخابات 
پیش رو تاکید و تصریح کرد: مطمئن هســتیم 
مردم پرشور در انتخابات شرکت خواهند کرد 
و با حماسه باشــکوه خود بار دیگر دشمنان را 
ناامید خواهند کرد و مجلس قوی را تشــکیل 

خواهند داد.
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عضو کمیســیون اجتماعی مجلــس گفت: با 
توجه به صدور حکم نهایی گرانفروشــی یکی 
از خودروسازها، باید ســریعتر این پرونده وارد 

مرحله اجرای احکام و پرداخت جریمه شود.
کیومرث سرمدی عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس، با تقدیر از رسیدگی دقیق به تخلفات 
برخی شرکتهای مونتاژ خودرو توسط نهادهای 
مسئول گفت: با وجودی که رسیدگی به اینگونه 
پرونده ها، به دقت و بررسی زیادی احتیاج دارد 
اما نهایی شــدن و اجرای آراء، با سرعت کافی 

همراه نیست.
وی کــه از طراحان طرح صیانت از حقوق عامه 
محسوب می شود، با اشاره به صدور حکم نهایی 

پرونده ۵ هزار میلیاردتومانی گرانفروشی بهمن 
خودرو گفت: حکم صادر شــده بر اساس مبانی 
و ادلــه قانونی بوده و اکنون زمان آن اســت تا 
نهادهای مربوطه برای اجرای حکم ورود کرده و 
ضمن آنکه حقوق ضایع شده مردم را بازگردانند، 

عبرتی برای سایر متخلفان نیز باشد.
به گــزارش تســنیم؛ این نماینــده مجلس با 
اشــاره به اینکه برخی قصورها در بحث نظارت 
کیفی و قیمت گذاری محصولات شــرکت های 
مونتاژکار وحود دارد، تصریح کرد: تســریع در 
اجرای این احکام، کمک مهمی برای جلوگیری 
از تکرار تخلفات و گرانفروشی این مونتاژکاران 

خودروهای چینی است.

زارع پور گفت: سیگنال های ماهواره مهدا دریافت 
شده و این نشان می دهد کار دانشمندان ما در 
ساخت ماهواره هم کامل بوده و ماهواره به صورت 
عملیاتی کار می کند و ما در ایستگاه های زمینی 
خود، ســیگنال ها را به شــکل روزانه دریافت 

می کنیم.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در جمــع خبرنگاران درخصوص 
پرتاب اخیــر ماهواره های ایرانی، عنوان کرد: ما 
برای اولین بار توانستیم دو کار بزرگ انجام دهیم؛ 
اول اینکه سه ماهواره به صورت هم زمان توسط 
ماهواره بر سیمرغ را با موفقیت قرار دادیم و دوم 
اینکه در مــدار بیضوی که حداقل ارتفاع یعنی 
به قــول متخصصین حضیض آن ۴۵۰ کیلومتر 
و اوج آن ۱۱۱۰ کیلومتر بود، دسترســی پیدا 
کنیم. وی افزود: این افتخار توسط دانشمندان 
و متخصصان صنعت فضایی مان به دســت آمد 
و این اتفاق عماً ما را در مســیر تثبیت تزریق 

فناوری ماهــواره در لایه لئو قرار داد و گام های 
تکمیلی نیز برداشته خواهد شد.

وزیر ارتباطات اضافه کرد: سیگنال های ماهواره 
مهدا دریافت شــده و این نشــان می دهد کار 
دانشمندان ما در ساخت ماهواره هم کامل بوده 
و ماهواره به صورت عملیاتی کار می کند و ما در 
ایستگاه های زمینی خود، سیگنال ها را به شکل 

روزانه دریافت می کنیم.
زارع پــور گفــت: صنعــت فضایی کشــور در 
بخش های گوناگون از جمله پرتاب گر، ساخت 
ماهواره، ایستگاه های زمینی و پایگاه های پرتاب 

با سرعت حرکت می کند.
به گزارش تسنیم؛ وی اظهار داشت: هم چنین 
روز شــنبه مراســم بزرگداشــت روز ملــی 
 فنــاوری فضایــی را با حضــور رئیس جمهور 
خواهیم داشت و آخرین گزارش دستاوردهای 
فضایی و برنامه های پیش رو خدمت ایشــان و 

همگان ارائه می شود.

در سفر رئیس جمهور و وزیر راه و شهرسازی به 
هرمــزگان، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 
تاسیس شــهرهای جدید، پروژه های مسکنی، 

راه و بندری در استان انجام می شود.
در ســفر رئیس جمهور و مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازی به استان هرمزگان تعدادی از 
پروژه های مسکن، جاده ای و بندری در استان، 

آغاز و یا بهره برداری خواهد شد.
آغاز عملیات اجرایی شهر جدید خلیج فارس و 
مکران نو، افتتاح پروژه راهداری، راه روســتایی 
و شــروع عملیات اجرایی بــه ارزش ۲۵هزار 

و ۶۹۹ میلیــارد ریال، افتتــاح پروژه های راه 
شــامل بهره بــرداری از ۵۲ کیلومتر راه اصلی 
و بزرگراهی بــه ارزش ۱۶هزار و ۶۰۰ میلیارد 
ریال و شرکت در جلسه شورای هماهنگی در 
اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، بخشی 
از برنامه های سفر بذرپاش به استان هرمزگان 

است.
به گزارش برنا؛ همچنین برنامه ریزی شــده تا 
جشن مسکن و انقاب با حضور رئیس جمهور، 
برخی از اعضای کابینه در ســفر فردای هیئت 

دولت به استان هرمزگان برگزار شود.

رئیس ســازمان محیط زیست گفت: دولت آب 
شرب کشور را با وجود شرایط اقلیمی و زیستی 
فعلی تأمین خواهد کرد و مشکلی در تأمین آب 

شرب نخواهیم داشت.
علی ساجقه رئیس سازمان محیط زیست در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، 
گفت: دولت آب شرب کشور را با وجود شرایط 

اقلیمی و زیســتی فعلی تأمیــن خواهد کرد و 
مشکلی در تامین آب شرب نخواهیم داشت.

به گــزارش تســنیم؛ وی افزود: انتقــال آب از 
 جنــوب و دریای عمان نیز ان شــاءالله به نتیجه 
خواهد رسید؛ در این پروژه صنایع کشور خودشان 
در حال پرداخت اعتبار برای انتقال آب هستند و 

دولت چندان دخالتی در این کار ندارد.

مدیرعامــل بانک مســکن از انعقــاد قرارداد 
تسهیات خودمالکی یکصد هزار و ۹۶۵ واحد 

نهضت ملی مسکن در بانک خبر داد.
عبــاس حســینی مدیرعامل بانک مســکن، 
روند ارائه تســهیات خودمالکــی را در این 
دولت اعام کرد و گفت: بر اســاس آمارهای 
جمع آوری شــده تاکنون قرارداد خودمالکی 
یکصد هزار و ۹۶۵ واحد در بانک مســکن به 

امضا رسید.
مدیرعامل بانک مســکن مبلغ قرارداد منعقد 

شده یکصد هزار و ۹۶۵ واحد را به میزان ۳۳ 
هزار و ۳۹۷ میلیاردتومان عنوان کرد و افزود: 
بانک مســکن از محل تســهیات خودمالکی 
تاکنــون ۲۷ هــزار و ۸۲ میلیــارد تومان به 

حساب سازندگان واریز کرده است. 
به گزارش میزان؛ یادآور می شــود، تسهیات 
خودمالکــی نهضــت ملی مســکن مرحله به 
مرحله و بر اساس پیشرفت فیزیکی واحدهای 
آغاز شــده نهضت ملی به مالکان و سازندگان 

پرداخت می شود.

مدیرعامــل راه آهــن گفت: پرداخــت زیان 
مسافری از ســوی دولت می تواند باعث بهبود 
و افزایش ظرفیت ناوگان مسافری و همچنین 
کمک به نگهداری و توسعه خطوط ریلی شود.

ســید میعاد صالحــی مدیرعامــل راه آهن، 
گفت: طبیعی اســت که با توجــه به تقاضای 
بالای مردم برای ســفر ریلی در ایام نوروز باید 
 توجه مضاعفی به موضوعات حوزه مســافری 

داشته باشیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: هم اکنون 
۵۷ درصد قطارهای برون شــهری ما از مشهد 
یا به مشهد است برای همین راه آهن با افتخار 
خود را خادم زائران امام رضا می داند و از این رو 
باید از ابتدای ســفر تا انت ها بــه طوری اکرام 
مسافرین صورت بگیرد که هر کدام از مسافران، 

به سفیران حمل و نقل ریلی تبدیل شوند.
وی ادامــه داد: ویتریــن حوزه ریلــی با همه 
مشــکات و زحماتش، حوزه مســافری است. 
پس باید عاوه بر فضاسازی و اقدامات فرهنگی 
متناســب با ایام، بهترین امکانات از جمله در 

کوپه ها،  بهداشتی،  ســرویس های  ایستگاه ها، 
نمازخانه ها و رستوران ها برای مسافران نوروزی 

فراهم شود.
صالحی تاکید کــرد: وظیفــه راه آهن تکریم 
تمام قد مســافرین عزیز اســت اما این تکریم 
درچارچــوب رعایت ضوابط و مقررات اســت. 
از این رو ســوار کردن فــردی که بلیت ندارد یا 
با بلیت غیر همنام قصد ســفر دارد و یا فردی 
که حجاب را رعایت نمی کند، بر خاف مقررات 

است و باید برخورد شود.
به گــزارش مهر؛ معاون وزیــر راه همچنین با 
اظهار خرســندی از مصوبه مجلس شــورای 
اســامی درباره جبران زیان مسافری شرکت 
راه آهن گفت: پرداخت زیان مسافری از سوی 
دولــت می تواند باعث بهبود و افزایش ظرفیت 
ناوگان مسافری و همچنین کمک به نگهداری 
و توســعه خطوط ریلی شود. برای رفاه بیشتر 
مردم و معطل نشدن در صف، باید در مسیری 
حرکت کنیم که بتوانیم ضریب بیشــتری به 

خرید اینترنتی در فروش بلیت بدهیم.

رئیس جمهور با اشــاره به طرح موضوع ناترازی ها در بخش های آب، 
برق و سوخت از سوی رهبر معظم انقاب، وزرای نیرو و نفت را مامور 
کرد با تشکیل کارگروه های تخصصی و مرتبط، برنامه خود برای رفع 

این ناترازی ها را حداکثر تا یک ماه آینده به جلسه دولت ارائه دهند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت 
با اشــاره به فرمایشات روز گذشــته رهبر معظم انقاب اسامی در 
دیدار »فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان« اعضای دولت را مســئول 
پیگیری و اجرای منویات و رهنمودهای رهبر معظم انقاب دانســت 
و بخش های مرتبط را مکلف کرد با بررسی دقیق مسائل مطرح شده 
از ســوی مقام معظم رهبری برای عملی شدن هر چه زودتر منویات 

ایشان اقدامات لازم را انجام دهند.
وی با اشــاره به طــرح موضوع ناترازی ها در بخش هــای آب، برق و 
سوخت از سوی رهبر معظم انقاب، وزرای نیرو و نفت را مامور کرد 
با تشکیل کارگروه های تخصصی و مرتبط، برنامه خود برای رفع این 

ناترازی ها را حداکثر تا یک ماه آینده به جلسه دولت ارائه دهند.
رئیس جمهور در رابطه با دغدغه دیگر رهبر معظم انقاب اسامی برای 
رفع موانع تولید و بهبود فضای کسب و کار، به گزارشی که با هماهنگی 
مجموعه دفتر رهبری و دفتر معاون اول رئیس جمهور در این زمینه 
تهیه و در آن مصادیق موانع رونق تولید و بهبود فضای کســب و کار 
به شــکل دقیق احصا شده است، اشاره کرد و افزود: همان طور که در 
این گزارش نیز آمده، برخی از این موانع رفع شده، اما برخی هنوز باقی 
مانده که لازم است، معاون اول با همکاری وزیر اقتصاد، نسبت به موانع 
رفع شده اطاع رسانی مناسب و دقیق داشته باشند و برای رفع باقی 

موارد نیز برنامه مدون با زمانبندی دقیق ارائه دهند.
رئیسی در جلسه هیئت دولت با بیان اینکه وجود تعارض در نظرات 
دستگاه ها به هیچ وجه نباید روند توسعه و پیشرفت کشور را متوقف 
کند، بر یافتن راه های جایگزین کارشناسی برای جلوگیری از توقف 

طرح ها تاکید کرد.
تاش بیشتر برای کنترل رشد نقدینگی و پرهیز از تاخیر در اجرای 
ماموریت ها و برنامه ها از دیگر تاکیدات رئیس جمهور به اعضای دولت 

و مسئولان دستگاه های اجرایی بود.
رئیســی با ضروری دانســتن کمک به تامین نقدینگی و سرمایه در 
گردش بخش های تولیدی و اقتصادی خُرد، از وزیر صنعت، معدن و 

تجارت خواست با همکاری رئیس کل بانک مرکزی و تشکیل کارگروه 
تخصصــی حداکثر در مدت ۲ هفته، طرحی مشــتمل بر بررســی 
میزان منابع موجود برای تخصیص بــه صنایع و فعالان اقتصادی و 

اولویت بندی تخصیص این منابع تهیه و ارائه کنند.
وی ادامه داد: برای رفع آن دسته از موانع رونق تولید و تسهیل کسب 
و کارها که در حوزه اختیارات دولت نیست، نیز وزرای مربوطه از جمله 
وزیر دفاع و وزیر دادگســتری هماهنگی ها و پیگیری های لازم را از 

بخش هایی مثل نیروهای مسلح و قوه قضائیه به عمل آورند.
رئیس جمهور همچنین از مســئولان مربوط و به خصوص وزیر امور 
اقتصادی و دارایی خواســت در مدت حداکثر یک ماه آن دســته از 
واحدهای تولیدی را که دولت در آن ها سهم حداقلی دارد، شناسایی 
و راهکارهای واگذاری سهام دولت در این واحدها را طراحی و اجرایی 

کنند.
رئیسی همچنین با اشاره به این فراز از فرمایشات رهبر معظم انقاب 
مبنی بر لزوم »نظارت پذیری بخش خصوصی و انجام دقیق و جدی 
مسئولیت ها و وظایف نظارتی دولت« اولویت مسئولیت های نظارتی 
دولــت را نظــارت و تنظیم بازار عنوان کرد و اظهار داشــت: پس از 
به نتیجه نرســیدن اقدامات برای تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
شورای اسامی، به این نتیجه رسیدیم که تشکیات سازمان حمایت 
از تولیدکننــده و مصرف کننده و دیگــر بخش های مرتبط، زیر نظر 
قائم مقام وزیر صمت تجمیع شــده و با همکاری ســازمان تعزیرات 

مسئولیت نظارت بر بازار را بر عهده داشته باشند.
وی به تاکید رهبر معظم انقاب درباره اهمیت صادرات اشــاره کرد 
و ضمــن تاکید بر رفع موانع رونق تجــارت و صادرات به خصوص با 
کشــورهای همسایه و منطقه، مســلمان و همسو، از همه مسئولان 
اجرایی خواست درباره واردات بی رویه کالاهایی که مشابه با کیفیت 

آن ها در داخل تولید می شود، حساسیت داشته باشند.
رئیســی همچنین از معاون اول رئیس جمهور خواست که بر اجرای 

تمام این دستورات به طور جدی نظارت داشته باشد.
در جلســه هیئت دولت رئیس کل بانک مرکزی از ســه مولفه نرخ 
رشــد نقدینگی، نرخ رشــد پایه پولی و نرخ رشد خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی گزارشی ارائه کرد که بر اساس آن هدفگذاری 
کاهش نرخ رشــد نقدینگی به ۲۵ درصد تا پایان سال، دو ماه زودتر 
محقق شــده و در پایان دی ماه به عدد ۲۵.۲ درصد رســیده است 
که پایین ترین نرخ در ۵۵ ماه گذشــته از خرداد سال ۱۳۹۸ تاکنون 

محسوب می شود.
همچنین بر اساس این گزارش نرخ رشد پایه پولی کشور که در ابتدای 
سال ۴۵ درصد بود، نیز به عدد ۳۱.۷ درصد کاهش یافته است. نرخ 
۵.۲ درصدی رشد خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی نیز بخش 
بعدی گــزارش رئیس کل بانک مرکزی بود که در توضیح آن گفت: 
برخــی این نظر را مطرح می کردند که بانک مرکزی با فروش ذخایر 
ارزی کشــور به دنبال کنترل رشــد پایه پولی است، اما ما توانستیم 

ضمن کنترل پایه پولی، ذخایر ارزی کشور را نیز بالا ببریم.
وزیر امور خارجه نیز در گزارشــی دربــاره آخرین تحولات منطقه با 
بیان اینکه جمهوری اسامی ایران همواره بر مسیر دیپلماسی تاکید 
داشــته و اقدامات نا امن ســاز آمریکا در منطقه و در حمایت از رژیم 
صهیونیســتی را به ضرر امنیت جمعی منطقه و امنیت کشــتیرانی 
می دانــد، افزود: پایان نسل کشــی در غزه و تمرکز بــرای بر راه حل 
فلسطینی-فلسطینی تنها راهکار عبور منطقه از تنش و بحران جاری 

است.
به گزارش تســنیم؛ وزیر امور خارجه همچنیــن مقاومت را واقعیت 
موجود در قبال اشغالگری دانست و با تاکید بر اینکه آمریکا باید زبان 
تهدید و فرافکنی را متوقف کرده و بر راه حل سیاســی متمرکز شود، 

گفت: پاسخ ایران در شرایط تهدید، قاطع و فوری است.

ماموریت رئیسی به وزرای نیرو و نفت 
برای تشکیل کارگروه های تخصصی رفع ناترازی انرژی

برنامهریزیهندبرایتامینبرقازانرژیهستهای

بذرپاش خبر داد

رشدتولیدحوزهمسکن
پساز۱۰سال

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد

پاداشبازنشستگانتاچندروزدیگر
پرداختمیشود

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس : 

دولتمکلفبهارائهبرنامهملیسازگاریباتغییراتاقلیمیشد

سرمدی: 

جریمه۵هزارمیلیاردیخودروسازمتخلفسریعتراجراشود

جزئیاتپرتابماهوارههایایرانی
اززبانوزیرارتباطاتوفناوریاطلاعات

عملیاتاجراییشهرهایخلیجفارسومکراننوآغازمیشود

سلاجقه: 
مشکلیدرتامینآبشربنخواهیمداشت

قراردادتسهیلاتخودمالکی
۱۰۰هزارو۹۶۵واحدنهضتملیمسکنمنعقدشد

پرداختزیانمسافریراهآهنازسویدولت
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مستند »آقا نعمت« به کارگردانی علی تک روستا که برای اولین 
بار در جش��نواره س��ینماحقیقت نمایش داده ش��د، به تازگی در 
سینماهای کشور اکران شده اس��ت. این مستند روایتگر داستان 
یک کوهنورد اس��ت که انگیزه متفاوتی از کوهنوردی دارد و قصد 
دارد رک��ورد چهار ب��ار صعود از چهار ضلع قله دماوند در یک روز 
را بش��کند. ایلنا به بهانه اکران این فیلم مس��تند با کارگردان آن 

گفتگویی انجام داده که ماحصل آن را در ادامه می خوانید. 

 کش��ف سوژه و ایده ساخت مس��تند »آقا نعمت« چگونه 
شکل گرفت؟

با توج��ه به آنچه ک��ه در جامعه می دیدم احساس��م این بود که 
جامعه ما به فیلم های انگیزش��ی و امیدبخش نیاز دارد. سه سال 
پی��ش در قل��ه دماوند بودم ک��ه آنجا به صورت اتفاقی به س��وژه 
فیلمم رسیدم. رفتن و برگشتن از بارگاه سوم تا قله دماوند هشت 
س��اعت طول می کشید و در آنجا متوجه فردی شدم که می گفت 
در مدت زمان دو س��اعت و بیس��ت دقیقه به قله رفته و برگشته 
است و همانجا با ایشان مصاحبه کردم و متوجه شدم که این آدم 
ب��ا این ویژگی ها حتماً در زندگ��ی اش با چالش هایی روبرو بوده و 
در جلس��ه دوم فهمیدم که او از همس��رش طلاق گرفته، درگیر 
پرداخت مهریه همس��رش است، ورشکست شده و تصمیم بزرگی 
گرفته بود که می خواس��ت در یک روز زمس��تانی از چهار ضلع به 
دماوند صعود کند یعنی در یک روز چهار مرتبه قله را فتح کند و 
وقتی دیدم که او با وجود همه مشکلات فرد ناامیدی نیست، من 

هم امید و انگیزه گرفتم که این سوژه را دنبال کنم.

 چ��ه ویژگی های��ی در فیلم باعث ش��ده ک��ه آن را اثری 
امیدبخ��ش بدانید و چرا معتقد هس��تید که جامعه ما به چنین 

فیلم هایی احتیاج دارد؟
بس��یاری از افراد وقتی دچار مش��کلات فراوان زندگی می ش��وند 
منزوی ش��ده و همه چیز را از دس��ت رفته می دانند اما آقا نعمت 

در این فیلم ش��خصیت خلاف این رویه است. متأسفانه جامعه ما 
با معضلات بس��یاری روبرو است که البته به نظرم در تمام جوامع 
معضلات و مش��کلات و چالش هایی وج��ود دارد اما مهم تر از این 
معضلات نحوه برخورد ما با آن ها است. نمی خواهم این موضوع را 
به مباحث سیاس��ی و وضعیت امروز جامعه ایران مربوط کنم ولی 
اینکه ما چگونه چالش ها را پش��ت سر می گذاریم موضوع مهمی 
اس��ت و فکر می کنم در ش��رایطی که حتی رس��انه هایمان اخبار 
خوب را منتش��ر نمی کنند و غالب اخبار منف��ی و ناراحت کننده 
هس��تند و امی��د و انگیزه م��ردم را از بین برده ان��د، اینگونه آثار 
می توانند عملکردی خلاف این جریان داش��ته باشند. به نظر من 
یک مستندس��از باید با س��وژه اش ارتباط برقرار کند و من اگر با 
س��وژه نتوانم ارتباط بگیرم قطعاً آن مس��تند را نمی سازم. ۴ سال 
قبل من اصلًا مستندساز نبودم و در حرفه ام با یک مشکل مواجه 
ش��دم که مش��کلات اقتصادی دیگری برایم ایجاد کرد و در این 
چالش اقتصادی تصمیم گرفتم در چهل س��الگی به سراغ چیزی 
بروم که دوس��تش دارم و بعد اولین فیلم مس��تندم را ساختم. در 
جواب پرس��ش دومت��ان باید بگویم به دلی��ل اینکه من هم مثل 
کاراکت��ر فیلم »آقا نعمت« با معضلات و چالش هایی روبرو ش��ده 
بودم و تصمیم گرفته بودم که خود را از معضلات با یک کار دیگر 
نجات دهم توانس��تم با شخصیت این فیلم ارتباط برقرار کنم. در 

واق��ع فیلم »آقا نعمت« برای من از جهاتی یک اثر ش��خصی نیز 
به حساب می آید.

 ساخت فیلم »آقا نعمت« نیازمند تجهیزات مختلف و حتی 
آمادگ��ی بدنی بالا برای فیلمبردار و کارگردان اس��ت. چطور 

توانستید این شرایط را فراهم کنید؟
اگر »آقا نعمت« در یکی از کش��ورهای خارجی س��اخته شده بود 
بیش��ترین و بهترین تجهیزات در اختیار ما قرار داده می شد. من 
این فیلم را با یک دوربین فیلمبرداری،  هاشف و سه پایه ساختم 
و به صورتی کاملًا تک نفری س��اخته شده است. روز صعود فقط 
شرایط فرق می کرد، هیچ کوهنورد حرفه ای نمی تواند هم پای آقا 
نعمت چهار بار قله دماوند را در یک روز فتح کند و ما برای اینکه 
ای��ن اقدام او را از دس��ت ندهیم ۱۵ نفر تیم پش��تیبان در نقاط 
مختلف آماده کردیم که از ورود و خروج ایش��ان فیلم بگیریم. آقا 
نعمت به من می گفت که تو نمی توانی با من به قله دماوند بیایی 
و من ۸ تا ۱۰ ماه همراه او به قله های مختلف رفتم و در تمرینات 
و ورزش هایی که داش��تم ۱۰ کیلو وزن کم کردم. در روزهای اول 
واقعاً همراه ش��دن با این ش��خص برایم سخت بود و فشار کار به 
قدری بود که حالم بد می شد ولی در نهایت توانستم خود را آماده 
کنم و خوشبختانه تصویربرداری فیلم به خوبی انجام شد. از آنجا 
که من علاوه بر کوهنوردی بای��د دوربین و تجهیزات کارگردانی 
را هم��راه خود حمل می ک��ردم و از طرفی به کارگردانی و قاب ها 
توجه داشتم کارم از کار یک کوهنورد سخت تر هم بود و به همین 
دلیل ورزش و تمرین لازمه تصویربرداری مستند »آقا نعمت« بود.

 با توجه به اینکه آقا نعمت شخصیتی ویژه و متفاوت است، 
به نظر شما مخاطب می تواند با او ارتباط برقرار کند؟

س��وژه این مستند سختی های بس��یاری در زندگی اش دیده و با 
چالش های بزرگی روبرو ب��وده و به نظر من به صورت ناخودآگاه 

مخاطب با چنین شخصیتی ارتباط برقرار می کند.    

 علی تک روستا: 

جامعه به فیلم های امیدبخش نیاز دارد 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»تجسم ممتد« عنوان نمایشگاه گروهی طراحی معاصر است که 
با نمایشگاه گردانی حسین طادی از ۱۳ تا ۲۳ بهمن ماه در گالری 
»شوادون« در شوشتر برپا می شود. در این نمایشگاه پژوهشی ۲۱ 
طراحی از ۲۱ هنرمند به نمایش گذاشته می شود و قدیمی ترین 
اثر نمایش��گاه طراحی از ناصر عصار اس��ت که در دهه ۵۰ خلق 
شده است. آثار ابعادی متنوعی دارند. طلادی که تاکنون آثارش 
در نمایشگاه های انفرادی و گروهی متعددی در ایران و خارج از 
کشور به نمایش درآمده است امیدوار است تا بتواند نمایشگاه های 
 پژوهشی طراحی گروهی متعددی در شهر های مختلف ایران برپا 

کند./میزان 

 رس��انه های فرانسوی گزارش دادند که یک قاضی حکم حمایت قانونی از »آلن دلون« بازیگر قدیمی 
س��ینما را تصویب کرده و اگرچ��ه این حمایت قانونی تأثیری بر زندگ��ی روزمره  این چهره کهنه کار 
نخواهد داشت، اما او را از فروش دارایی ها باز می دارد 
و نماینده و ش��خص ثالثی به وی در انتخاب درمان 
پزش��کی و پزش��کان کمک می کند. حکم حمایت 
حقوق��ی در بحبوح��ه نزاع خانوادگی بی��ن آنتونی، 
آنوش��کا و آلن فابین س��ه فرزند »آلن دلون« بر سر 
نظرات مخالفشان در مورد سلامتی و آینده پدرشان 
صادر ش��ده اس��ت. آنتونی ژانویه سال گذشته  پس 
از مصاحب��ه ب��ا یک روزنامه فرانس��وی نس��بت به 
س��لامت پدرش ابراز نگرانی کرد و گفت که س��ال 
۲۰۲۳ آخرین کریس��مس او خواهد بود و خطرات عمده ای او را تهدید می کند. آنتونی دلون خواهر 
کوچکترش انوش��کا را متهم کرده که در مورد یک س��ری آزمایشات شناختی که توسط پدرشان در 
س��وئیس از سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۲ انجام ش��ده، اطلاعاتی به آنها نداده است. »کریستوف آیلا« وکیل 
»دل��ون« نیز چند روز پس از انتش��ار این مصاحبه فاش کرد که آنتون��ی به طور ناگهانی درمان های 
پزش��کی متعارفی را که کلینیک س��وئیس برای پدرش در نظر گرفته بود، کنار گذاش��ته و  تصمیم 
گرفته بیماری پدرش را با آب میوه و س��بزیجات تجویز ش��ده توسط یک متخصص طبیعی درمان 
کند. »آلن دلون« س��تاره نمادین سینمای فرانس��ه از زمان سکته مغزی در سال ۲۰۱۹ در وضعیت 
سلامتی نامناسبی قرار دارد. حکم حمایت قانونی بیان می کند که به دلیل اختلاف نظر بین فرزندان 
دلون، لازم است یک نماینده قضایی »بی طرف« برای حمایت از این بازیگر تعیین شود. فرزندان دلون 
در بیانیه های جداگانه از این حکم اس��تقبال کردند. »آلن دلون« بازی در ۸۰ فیلم از جمله چندین 

شاهکار سینمایی را در کارنامه خود دارد./ایسنا 

برنامه »کافه مستند« به تهیه کنندگی محمدعلی محمددوست 
در س��ومین قسمت خود به سراغ نمایش، نقد و بررسی مستند 
»لاتارینو« به تهیه کنندگی و کارگردانی مجید یادگاری می رود. 
بدین ترتیب این برنامه جمعه  ۱۳ بهمن ماه س��اعت ۲۱ مستند 
»لاتارینو« را نمایش می دهد و پس از آن داوود مرادیان به عنوان 
مجری برنامه، میزبان مجید یادگاری س��ازنده اثر می ش��ود. این 
مستند به نقد و بررسی اکوسیستم استارتاپی ایران در یک دهه 
اخیر پرداخته و سیاست های معاونت علمی ریاست جمهوری در 
 دوره تصدی سورنا ستاری را مورد تحلیل و نقد و بررسی قرار داده

 است./فارس

»ریتا ریورا« بازیگر نامدار تئاتر برادوی آمریکا و برنده س��ه جایزه تونی در س��ن ۹۱ س��الگی و پس از 
یک دوره کوتاه بیماری درگذشت. این بازیگر در تولید اصلی »داستان وست ساید« در تاتر برادوی در 

نقش آنیتا ظاهر شد و همچنین شخصیت اصلی در 
نمایش های »بوس��ه زن عنکبوتی« و »شیکاگو« را 
نیز بر عهده داش��ته است. »ریورا« سابقه هفت دهه 
فعالیت در تئاتر برادوی را داشت و جایزه معتبر مرکز 
کندی و همچنین مدال آزادی ریاست جمهوری را 
دریافت کرده و در طول زندگی حرفه ای درخش��ان 
خود دو جایزه تونی را به عنوان بهترین بازیگر نقش 
اول زن در یک فیلم موزیکال کس��ب کرده است. به 
گ��زارش مجله پیپل، حضور او در برادوی به س��ال 

۱۹۵۰ بازمی گردد و ش��امل ۳۰ نقش برای نمایش هایی مانند »داس��تان وس��ت س��اید«، »بچه ها و 
عروسک ها«، »Can-Can«، »مرلین« و »بوسه زن عنکبوتی« است. او همچنین در نقش ولما کلی 
در تولید  اصلی تئاتر »ش��یکاگو« در س��ال ۱۹۷۵ ظاهر ش��د و در ۲۵ سالگی این نمایش نیز نقش 
بانوی برجس��ته »روکس��ی هارت« را در اجرای این نمایش در تورنتو، لاس وگاس و لندن بازی کرد. 
او که متولد واشنگتن دی سی بود، آموزش روی صحنه را در سن ۱۱ سالگی زمانی که مادرش او را 
در مدرسه باله ثبت نام کرد، آغاز کرد و بلافاصله پس از آن تستی برای مدرسه باله آمریکایی جورج 
بالانچین او را به ش��هر نیویورک برد. »ریورا« در نهایت مدرس��ه نخبگان باله آمریکایی را رها کرد تا 
علاقه خود را در برادوی دنبال کند. اندکی بعد، او اولین نقش حرفه ای خود را در نمایش »منو مادام 
صدا کن« در کنار بازیگر معروف »الین استریچ« دریافت کرد. از فیلم های سینمایی که »ریتا ریورا« 
آن نقش داش��ته نیز می توان به فیلم موزیکال کمدی-درام »س��وئیت چریتی« به کارگردانی »باب 

فاسی« در سال ۱۹۶۹ اشاره کرد./ایسنا

سریال »ترور« به تهیه کنندگی مجتبی امینی، کارگردانی خیرالله 
تقیانی پور و نویسندگی آرش قادری که همزمان با سالگرد شهید 
س��ردار حاج قاسم س��لیمانی پخش خود را از شبکه یک سیما 
آغاز کرده بود، امش��ب با پخش قس��مت آخر به پایان می رسد. 
این مجموعه تلویزیونی درباره ترور نافرجام س��ردار ش��هیدحاج 
قاسم سلیمانی در کرمان است که فرهاد قائمیان، انوش معظمی، 
جعفر دهقان، رامین راستاد، مهدی سلوکی، افشین سنگ چاپ، 
حسین شفیعی، داریوش مهربان، حضور محمدحسین لطیفی، 
هدایت هاش��می و ش��هرام ابراهیمی در نقش سبحان با معرفی 

نانت تومه در آن به ایفای نقش پرداخته اند./پانا  

 »تجسم ممتد« در »شوادون« 

»آلن دلون« تحت حمایت قانونی قرار گرفت 

 »لاتارینو« در »کافه مستند«

 »ریتا ریورا« درگذشت

 »ترور« در ایستگاه پایانی

 تسلیم شدن نتفلیکس 
در مقابل هواداران انیمیشن محبوب  »هی-من«

 آغاز ضبط »آواتار۴«

رقابت گلزار، عبدالله روا و پژمان بازغی در جذب مخاطب

 پلتفرم هایی که رئالیتی شو ندارند

س��ازندگان س��ری جدید از انیمیشن محبوب 
»اربابان جهان:انقلاب« هواداران این مجموعه 
از انیمیشن ها، قول دادند که سریال جدید، بر 
روی کاراکتر »هی-من« تمرکز خواهد داشت. 
»تد بایسلی« در مصاحبه ای با نشریه »اس اف 
ایکس« اش��اره داشت: »داس��تان سری جدید 
روی مفه��وم »هی-من« ب��ودن تمرکز خواهد 
داش��ت و نشان می دهد که او با مسئولیت های 
ت��ازه خود چگونه دس��ت و پنجه ن��رم خواهد 
ک��رد. به نظرم باید جالب باش��د که ببینیم که 
به عنوان یک مرد بزرگس��ال، خودت دوس��ت 
داری چه کارهایی انجام دهی ولی از آن طرف 
والدین ت��و، انتظارات دیگری دارند؛ چه جوری 
در س��ر این دوراهی تصمیم خواهی گرفت؟« 
»بایس��لی« در تلاش��ی ب��رای ج��ذب دوباره 
مخاطبان، افزود: »کاراکت��ر هی-من در چهار 
اپیزود )فصلی ک��ه مجموعاً پنج اپیزود خواهد 
داش��ت( حضور پررنگی خواهد داشت.« البته 
نمی توان به حرف های س��ازندگان امروزی این 
مجموعه اعتماد چندانی داشت. نسخه پیشین 
این انیمیش��ن، صرفاً به دلیل حواش��ی درباره 
کلک »جل��ب و تغییر« بر س��ر زبان ها افتاد و 
 IMDB امتی��از ضعیف ۵ از ۱۰ را در س��ایت
دارد. س��ازندگان »اربابان جهان: افشا« در تیزر 
انیمیش��ن، کاراکت��ر »هی-م��ن« را به صورت 
اساسی نش��ان دادند و اما وقتی سریال پخش 
ش��د، »هی-من« قهرمان اصل��ی قصه نبود، او 
ظاهراً در اوایل س��ری کشته شده و تمرکز اثر 
روی کاراکت��ر تیلا معطوف می ش��ود. هالیوود 
چند سالی است که س��خت در تلاش است تا 
قهرمانان سفیدپوس��ت مرد را با جنسیت ها و 
نژادهای دیگر جایگزین کند. هواداران مجموعه 
کلاس��یک، پاس��خ قاطعانه ای به این سیاست 
داده و نس��خه ام��روزی را ندیدند. س��ازندگان 
اثر و رس��انه های هالیوود س��عی داش��تند تا با 
برچس��ب های »نژاد پرستی« و »زن ستیزی« 
شکس��ت و عدم اس��تقبال مخاطبان را توجیه 
کند که موفق نش��دند. پیش از پخش نس��خه 
سال ۲۰۲۱، سیاست سازندگان، سریال درباره 
قصه نسخه امروزی-شده لو رفت. کوین اسمیت 
خال��ق دو مجموعه اخی��ر، در ابتدای کار برای 
رفع بحران س��عی داشت جزئیات فاش شده را 
انکار کند، اما با پخش س��ریال و درست از آب 
درآمدن پیش بینی ها، اس��میت در مصاحبه ای 

اشاره داش��ت که نژادهای دیگر به اندازه کافی 
در نسخه های کلاسیک حضور نداشتند.

نتفلیک��س و س��ازندگان »ارباب��ان جه��ان« 
می توانستند بدون متوسل شدن به دوز و کلک، 
از هم��ان ابتدای کار بگویند که سیاس��ت های 
ام��روز هالیوود را در اثر خود نیز پیاده کرده اند. 
اما تجربه کار رسانه ای ثابت کرده است که باید 
از تاکتیک »کلیک بیت« برای فریب مخاطبان 
اس��تفاده کرد و به هر قیمتی که ش��ده، آن ها 
را ی��ا به س��الن های س��ینما کش��اند و یا پای 
تلویزیون نش��اند. با اینکه هواداران »هی-من« 
شکس��ت سختی را به سازندگان سری پیشین 
تحمیل کردند، اما کوین اس��میت به اقدامات 
خوی��ش افتخار می کند. او در مصاحبه  با »اس 
اف ایکس« اشاره داش��ت که از روی بد ذاتی، 
جای قهرمانان را تغییر نداده بود. اس��میت این 
کار را برای قدردانی از فرنچایزی که مخاطبان 
عاش��ق آن بودند، انجام داده است. او در پاسخ 
به س��وال اینکه از این تصمیم پشیمان هستی 
گف��ت: »می دونم که خیلی ه��ا از اینکه تمرکز 
»افشا« روی کاراکتر تیلا بود، خشمگین شدند؛ 
اما ما »تی��لا« را جایگزین »هی-من« نکردیم. 
تیلا همیشه عضو اصلی قصه این مجموعه بوده 
است.« اسمیت در ادامه افزود: »من فکر کردم 
که از منظر داستان گویی جالب می شود تا مرکز 
دنیا )استعاره از کاراکتر هی-من( را برای چند 
اپی��زود کنار بگذاریم و بعداً او را دوباره در قصه 
بیافزایی��م. از اول کار قرار نذاش��تیم که بیاییم 
و این فرنچایز را نابود کنیم. کس��انی که به ما 
حمله کردن��د، می گفتند که ما فرنچایز »هی-

م��ن« را نابود کردیم. اص��لًا اینطور نبود؛ انگار 
نتفلیک��س به ما گفت که ما ش��ما را به اینجا 
آوردیم تا این فرنچایز را نابود کنید.« س��ازنده 
»اربابان جهان: افش��ا« در پایان اش��اره داشت 
که آن ها عاش��ق این مجموعه هس��تند و قصد 
داش��تند تا با المان هایی که مخاطبان را عاشق 
»هی-من« کرده است، تجدید میثاق بکنند. به 
گزارش صبا، سیاس��ت های نتفلیکس در قبال 
آثاری که قهرمانان سفیدپوس��ت م��رد دارند، 
تداعی گ��ر اهداف کمپانی دیزنی نیز هس��ت. 
دیزنی س��کان هدای��ت جدیدترین س��ری در 
مجموعه فیلم های »جنگ های ستاره ای« را به 
دستان زنی پاکستانی سپرده است که دوست 

دارد مردها را آزار دهد!

فیل��م چه��ارم »آوات��ار« جیمز کام��رون کار 
فیلمب��رداری اش را ش��روع ک��رد. در حالی که 
طرفداران منتظر اکران فیلم سوم این مجموعه 
هس��تند، فیلمب��رداری »آواتار ۴« آغاز ش��د. 
»اس��تیون لانگ«، بازیگر با انتش��ار عکسی از 
این فیلم نشان داد فیلمبرداری این فیلم شروع 
شده اس��ت. وی با نام »س��رهنگ کواریچ« در 
این فیلم ظاهر می ش��ود. این پس��ت با هیجان 
زیادی از س��وی طرفداران روبه رو شده زیرا آنها 
مش��تاقانه منتظر بودند تا ببینند این پرفروش 
علم��ی تخیلی حماس��ی کی کارش را ش��روع 
می کند. پس��ت »لانگ« با به روزرس��انی کردن 
اخبار فیل��م جدید »جیمز کامرون«، کارگردان 
این مجموعه، توس��ط خود او همراه شده و وی 
درباره »آواتار ۴« و پیشرفت آن توضیحاتی داده 
است. به گفته »کامرون«، بخش هایی از »آواتار 
۴« قبلًا فیلمبرداری شده و این در حالی است 
که پیش��تر گفته ش��ده بود تا زمانی که »آواتار 
۳« اکران نش��ود، فیلمبرداری فیل��م چهارم را 
آغاز نخواهد کرد. »کامرون« به نشریه »پیپل« 
گفته که تصمیم برای شروع فیلمبرداری »آواتار 
۴« موجب یک جهش زمانی برنامه ریزی شده 
در فیلم ش��د. وی گفت: م��ا حتی فیلمبرداری 

بخش��ی از فیلم چهار را قب��لًا انجام دادیم، زیرا 
ش��خصیت های جوان ما همگی تا فیلم چهارم 
از نظر س��نی تغییر بزرگی خواهند داش��ت. ما 
آن ه��ا را در ادام��ه فیلم س��وم می بینیم و بعد 
به مدت ۶ س��ال در داس��تان فاصله می افتد و 
وقتی که برمی گردیم همان بخش��ی اس��ت که 
هنوز فیلمبرداری نکرده ایم و فیلمبرداری آن را 
پس از اکران فیلم س��وم شروع می کنیم. زمان 
اک��ران »آواتار ۴« از زمان تایید س��اخت آن در 
کنار »آواتار ۳« در س��ال ۲۰۱۰، تاکنون ۵ بار 
به تعویق افتاده اس��ت و آخرین تاخیر در ژوئن 
گذش��ته در میان اعتصابات انجمن نویسندگان 
و بازیگران آمریکا رخ داد. کامرون س��ال ۲۰۲۲ 
تایی��د ک��رد نخس��تین قس��مت از »آواتار ۴« 
فیلمبرداری ش��ده و طبق گزارش ها، فیلمنامه 
کامرون مدیران اجرایی استودیو قرن بیستم را 
خیره کرده است. بر مبنای آخرین برنامه ریزی ها 
»آواتار ۴« ۲۰ س��ال پس از نمای��ش »آواتار« 
اصل��ی اکران خواهد ش��د. فیلم اصلی با فروش 
۲.۹۲ میلیارد دلاری پرفروش ترین فیلم ساخته 
ش��ده در سراسر جهان است. به گزارش مهر به 
نقل از سی بی آر، »آواتار ۴« ۲۱ دسامبر ۲۰۲۹ 

در سینماها اکران می شود.

بر اساس آمار تعداد بازدید برنامه های تلویزیونی 
در تلوبی��ون، در حالی که بازگش��ت چهره های 
شناخته ش��ده به برنامه های تلویزیونی در دستور 
کار س��ازندگان برنامه ها قرار گرفته اس��ت اما در 
می��ان برنامه های در حال پخش ای��ن روزها، در 
مجموع فقط سه برنامه، در هر قسمت به صورت 
میانگین بی��ش از ۲ هزار بازدید جذب می کنند؛ 
اتفاقی که نشان از توفیق نیافتن اغلب این برنامه ها 
در جلب نظر مخاطب ع��ام دارد. در این گزارش 
به علت آنکه میزان بازدید برنامه های س��یما در 
تلوبیون پس از گذش��ت چن��د روز افزایش پیدا 
می کند، تنها قس��مت هایی از این برنامه ها مورد 
بررسی قرار گرفته که در روزهای گذشته از بهمن  
ماه پخش شده است. مسابقه جدید »پانتولیگ« 
که از آخر هفته گذشته با اجرای محمدرضا گلزار 
روی آنتن شبکه ۳ رفت و تاکنون تنها یک قسمت 
آن پخش ش��ده، در همان تک قسمت ۱۱ هزار 
بازدی��د در تلوبیون به دس��ت آورده که از اغلب 
برنامه های سرگرمی محور این روزهای سیما بالاتر 
است و با آن ها اختلاف چشمگیری دارد. دومین 
آمار بازدید میانگین در برنامه های سرگرمی محور، 
به فصل دوم مس��ابقه »بگو بخند« شبکه نسیم 
با اجرای عبدالله روا بازمی گردد که از ش��ب یلدا 
پخش شد. این برنامه در ۶ قسمت پخش شده از 
ابتدای بهمن ماه، به ازای هر قسمت، حدود ۲ هزار 
و ۲۰۰ بازدی��د دارد. برنامه جدید »جام آرزوها« 
ب��ا اجرای پژمان بازغی نیز که پس از یکی دو بار 
تعویق، از هفته آخر دی ماه بالاخره به آنتن شبکه 
نسیم رسید، در ۹ قسمت پخش شده در بهمن ماه، 
به حدود ۲ هزار بازدید به ازای هر قسمت رسیده 
اس��ت. برنامه »سیدخندان« با اجرای محمدرضا 

ش��هبازی که از اواخر آبان ماه روی آنتن ش��بکه 
دو رفت، در تک قس��مت پخش ش��ده بهمن ماه، 
بیش از ه��زار بازدید دارد. برنامه جدید »برمودا« 
محصول شبکه نس��یم که برای نخستین بار، از 
۳۰ دی ماه پای کامران نجف زاده خبرنگار س��ابق 
خبرگزاری صداوسیما را به اجرای یک برنامه سیما 
باز کرد، در سه قسمت از پنج قسمت پخش شده 
بهمن ماه، به صورت میانگین، بیش از ۸۰۰ بازدید 
در هر قس��مت دارد. »اعجوبه ها« با اجرای حامد 
سلطانی در ۵ قس��متی از آن که در بهمن ماه از 
ش��بکه سه پخش شده، به صورت میانگین ۵۲۸ 
بازدید در هر قس��مت داشته است. رئالیتی شوی 
»کتاب قانون« ساخته سعید ابوطالب که از نیمه 
دی ماه در شبکه یک پخش شد، میانگین بازدید 
۴۲۱ را برای هر قسمت پخش شده در بهمن ماه 
داراس��ت. برنامه »مداربس��ته« با اجرای حسین 
رفیعی و محمد ش��عبان پور که از اول آبان ماه به 
آنتن ش��بکه ۲ رسید، میانگین ۱۵۳ بازدید را به 
ازای سه قسمت پخش ش��ده در بهمن ماه، ثبت 
کرده است. برنامه جدید »شکوفا« با اجرای امین 
زندگانی که از اوایل دی ماه روی آنتن شبکه یک 
رفت، در دو قس��مت پخش ش��ده در بهمن ماه، 
بازدید میانگین ۱۹۴ را ثبت کرده است. مسابقه 
جدید »شصتادیا« محصول شبکه دو که از اواخر 
دی ماه به آنتن رس��ید، طی چهار قسمتی که از 
آن در بهمن ماه پخش ش��د، به ش��کل میانگین 
۱۹۳ بازدید دارد. به گزارش ایس��نا، فصل جدید 
برنامه »بسته پیشنهادی« با اجرای مژده لواسانی 
که از نیمه دی ماه روی آنتن ش��بکه دو رفت، در 
دو قس��متی از آن که در بهمن ماه پخش شد، به 

صورت میانگین ۱۳۷ بازدید در هر قسمت دارد.

این روزها اگر نگاهی به فهرست برنامه های پلتفرم ها بیندازیم، متوجه 
می ش��ویم که به جز مواردی معدود، تقریبا هیچ رئالیتی شو و برنامه 
ترکیبی در کنداکتور پخش این س��امانه ها به چشم نمی خورد. این 
وضعیت با توجه به سونامی سالیان اخیر رئالیتی شوهای هم زمان از 
س��وی پلتفرم ها، خیلی به چش��م آمده و سبب شده تا کنون عمده 
فعالیت این پلتفرم ها، تنها در تولید و پخش سریال خلاصه شود. در 
همان زمانی هم که پلتفرم ها، با تعدد رئالیتی شو مواجه بودند، ساختار 
همس��ان و ش��بیه به هم آنها که در دعوت از مهمان و پرس��ش گری 
خلاصه می شد، انتقادهای بسیاری را به همراه داشت. این وضعیت با 
پایان تدریجی این برنامه ها، ذهن ها را به سمتی برد که این پلتفرم ها 
درص��دد احیای این گونه برنامه ها و درانداخت��ن طرح و قالبی نو و 
متفاوت برای آنها هس��تند اما طولانی شدن این مدت نشان داد که 
این سامانه ها، برنامه مدون چندانی برای سری جدید تولیداتی از این 
دس��ت ندارند و ترجیح می دهند که اقبال خود را در زمین س��اخت 
سریال جستجو کنند. با نگاهی به ساختار رئالیتی شوهای سامانه های 
آنلاین جهانی، متوجه تنوع مضمونی این کلونی می ش��ویم؛ برخی 
از آن برنامه ها، مهمانانی از جنس س��لبریتی و افراد مش��هور دارند. 
برخی مهمان محور و مردمی بوده و برخی دیگر نیز شامل استندآپ و 
اجراهای تک نفره و دونفره هستند. ساختار برخی از این برنامه ها نیز 
به س��مت مسابقات و رقابت های ورزشی معطوف است اما متاسفانه 

تجربه چندین سال اخیر نشان می دهد که اگر چند برنامه متفاوت 
نظیر ش��ام ایرانی و س��ری برنامه های مافیا را کن��ار بگذاریم، عمده 
کارهای باقی مانده را آثاری تشکیل می دهند که تلاش می کنند تا با 
تکیه بر حضور چهره های شناخته شده، به برنامه سازی روی آورند. این 
وابستگی به چهره ها، آفت این سال های رئالیتی شوهای ایرانی بوده 
که به دلیل تکرار این چهره ها و چرخش آنها در برنامه های مختلف، 
محبوبیت و جذابیت خود را تدریجا از دس��ت داده اند. این وضعیت 
در ش��رایطی رقم خورده که چهره های ش��اخص، عموما دعوت این 
برنامه ها را نمی پذیرند و بنابراین تداوم این شکل برنامه سازی با حضور 
چهره های تکراری، غافلگیری چندانی برای مخاطبان این پلتفرم ها در 

پی ندارد. با توجه به هزینه های نسبتا پائین تولید این رئالیتی شوها 
که قابل قیاس با تولید سریال نیست و اقبال قابل توجهی که حتی از 
ضعیف ترین این برنامه ها صورت گرفته، حال جای پرسش��ی جدی 
وجود دارد که چرا اتاق فکر این سامانه ها درصدد تولید متناسب این 
شکل برنامه ها برنمی آیند. ضمن اینکه نمونه های خارجی این مدل 
برنامه ها به اندازه ای زیاد اس��ت که دست برنامه سازان را در ایرانیزه 
کردن آنها باز گذاشته و زمینه را به سمت وسویی نمی برد که بخواهد 
چنین تعویق طولانی بر این فضا مستولی شود. سامانه های وی اودی 
اکنون تمام تمرکز خود را بر روی سریال س��ازی معطوف کرده اند و 
نتوانسته اند خود را در مقام یک اهرم پیشرو، به اکران آنلاین فیلم های 
جدید متصل کنند. این سامانه ها اگرچه به لحاظ زیرساخت، صورتی 
زیبا دارند اما به لحاظ سیاست گذاری، نتوانسته اند گام های بلندی در 
مسیر استانداردهای رایج فعالیت حوزه خود در سطحی بین المللی 
دست یابند و تاحدودی سنتی عمل می کنند. به گزارش ایرنا، بنابراین 
اکنون که این پلتفرم ها، اقبال عمومی خوبی یافته اند و توانسته اند از 
تجارب مفیدی در طول فعالیت چندس��اله برخوردار شوند، جا دارد 
تا با یک رنس��انس فکری، دایره فعالیت های خود را به شکلی ممتد 
گسترش داده و با پوشش قرار دادن شاخه های بیشتری از تولیدات 
متنوع، گام های هوشمندانه تری در مسیر استانداردهای بین المللی 

حوزه خود بردارند.
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علیمرادلو مدیرعامل گروه بهمن گفت: با تصمیم اخیر وزیر صمت 
ارز برای تولیدکنندگان خودرو ســواری دیگر برای تامین ارز به 
بازار نیما مراجعه میکنند و دیگر نیازی به ارز صادرات نیست این 
امر باعث کوتاه شــدن زمان تولید خودرو خواهد شد و امیدواریم 

برای خودروهای تجاری نیز این اتفاق رخ دهد
در حاشــیه نمایشگاه خودرو که در شهر آفتاب در حال برگزاری 
است مدیران ارشــد گروه بهمن خودرو نشســت خبری برگزار 
کردند. در این نشســت آخرین برنامه های توسعه ای این گروه در 

حوزه خودروهای سواری تجاری و عمومی تشریح شد.
بیــوک علیمرادلــو مدیرعامل گــروه بهمن در خصــوص تولید 
خودروهای سواری در سال جاری گفت: متاسفانه در سال جاری 
مشــکلاتی به وجود آمد که نتوانســتیم به اهداف خود در تولید 
 خودرو دســت پیدا کنیــم که مهمترین آن هــا بحث تخصیص 

ارز بود.
وی ادامه داد: با وجود این مشــکلات گــروه بهمن همچنان به 
دنبال اجرا کردن طرح های توســعه ای و افزایش تیراژ خود است 
خصوصا با آمدن علی آبادی در راس وزارت صمت امیدواری های 
ما بیشــتر شده اســت. ایشــان در همان ابتدا تاکید داشتند که 
واحدهای تولیدی نباید مشــکلی بابت تامین ارز داشته باشند و 
اخیرا نیز توانستند ارز مختص به خودروهای سواری را از صادراتی 

به نیما تغییر دهند که این اتفاق باعث کوتاه تر شدن زمان تولید 
خودرو خواهد شــد اما متاسفانه بانک مرکزی فقط برای سواری 
این مصوبه را اجرایی کرده است در حالیکه هنوز فهم این موضوع 
برای من به شخصه سخت است که چطور خودرو یا قطعه مربوط 

به حمل و نقل عمومی باید در گمرک چند ماه معطل بماند.
مدیرعامل گروه بهمن با اشــاره به حضور شرکت ها در نمایشگاه 
تهــران گفت: اتفاقی کــه رخ داده بیانگر تغییرات مثبت و بهبود 
وضعیت خودرو است حضور این تعداد شرکت با مدل های مختلف 
خودرو همچنین تسریع روند واردات خودرو باعث به وجود آمدن 
رقابت خواهد شــد به طوریکه برلی من تولیدکننده گرفتن سهم 
در بازار خودرو ســخت شده است. رقابت برکت است و خلاقیت 
به وجود می آورد اینکه بازار خودرو دســت ایران خودرو سایپا و 
بهمن باشــد برای کشور و صنعت ســم است باید هر گروهی که 
توانایی دارد در این حوزه حضور پیدا کند این اتفاق در نهایت به 

نفع مصرف کننده است.
علیمرادلو با انتقاد از قیمت گذاری دســتوری گفت: وقتی بازار ما 
اینقدر رقابتی شده و مدل های مختلف حضور دارند بگذارید خود 
بازار قیمت را مشخص کند. رهبر انقلاب کاملا بر روی الزامات و 
اصول بازار تسلط دارند برای همین است که بارها فرمودند دولت 
در تولید دخالت نکنــد و فقط وظیفه نظارتی خود را انجام دهد 

اگر فرمایشــات رهبری به طور کامل اجرا شــود من به شما قول 
میدهــم وضعیت بازار خودرو در کمتریــن زمان به بهترین حال 

خود خواهد رسید.
وی با اشاره به سامانه یکپارچه گفت: برخی از افرادی که در این 
ســامانه خودروهای ما را ثبت نام کرده اند ازعدم تحویل ناراضی 
هستند ما شرمنده این عزیزان هستیم ولی مقصر نیستیم؛ وقتی 
وزارت صمت بدون مشــورت و هماهنگی با ما یک میزان تولید 
مشــخص می کند و آن را بهومردم می فروشد طبیعی است این 
مشــکلات به وجود آید. ما در جلســه اعلم کردیم حالا که این 
تعهد را گردن ما گذاشتید حداقل به ما ارز بدهید که بتواین این 
تعداد خودرو را تولید کنیم اما امســال حتی نصف درخواست ارز 

ما را نداده اند.
بــه گزارش برنــا؛ مدیرعامل گروه بهمن افــزود: نظارت وقتی با 
دخالت همراه شود اعتماد بین مصرف کننده و تولیدکننده از بین 
می رود شــرکت ما را جریمه کردند به عنوان گران فروشــی در 
حالیکه یک نفر هم از ما شکایت نکرده بود. مشخص است وقتی 
همان مدل خودرو که ما تولید میکنیم شــرکت دیگری با چند 
صد میلیون بالاتر آن را می فروشــد ما گران فروش نیستیم. نبود 
شاکی و اسناد متقن فقط باعث از بین بردن اعتماد به تولیدکننده 

و دستگاه نظارتی بین مصرف کنندگان خواهد شد.

مــزد منطقه ای این روزها به یکی از چالش های شــورای عالی کار 
تبدیل شــده است. برخی از کارشناسان می گویند برای اجرای این 
طرح باید زیرساخت ها فراهم شود، اما برخی دیگر می گویند مسئله 

اصلی مزد کارگران، تورم موجود در کشور است.
کمیته دستمزد شــورای عالی کار هرساله با نزدیک شدن به پایان 
ســال اقدام به تعیین حقوق کارگران می کند. امســال نیز همانند 
سال های گذشته جلسات این کمیته برای تعیین حقوق و دستمزد 

از ماه های گذشته آغاز شده است.
جلســات کمیته دستمزد شورای عالی کار امسال برخلاف گذشته 
با موضوع تعیین مزد منطقه ای روبه رو است. دولت در تلاش است 

در راستای اجرای ماده ۴۱ قانون کار این طرح را پیاده سازی کند.
حالا پس از برگزاری چندین جلسه کمیته دستمزد با هدف بررسی 
ابعاد تعیین مزد منطقه ای، تصمیم گیری در مورد مزد منطقه ای به 

شورای عالی کار واگذار شد.

<مخالفانوموافقانچهمیگویند؟
برخی از کارشناســان می گویند سبد معیشت کارگران در مناطق 
مختلف کشور با یکدیگر یکسان نیست و برای رفع اثر این موضوع، 
دســتمزد و حقوق به صورت منطقه ای باید تعیین شود، اما برخی 
دیگر با تعیین مزد منطقه ای موافق نیســتند و می گویند این امر 

خلاف قانون است.
جوانی، عضو هیئت مدیره کانون عالی کارفرمایان ایران و عضو شورای 
عالی کار گفته است: ماده ۴۱ قانون کار گفته است مزد کارگر باید 
بر اســاس مناطق و صنایع مختلف تعیین شود. در تبصره های این 
قانون هم ذکر شده که با نگاه به تورم بایستی حداقل معیشت یک 

خانوار تامین شود.
به گفته وی، بخش عمده این قانون نشــان می دهد که حاکمیت 
تاثیرگذار است نه کارفرما، به ویژه در مولفه های زیرمجموعه معیشت 
که شامل مواردی مانند خوراک، پوشاک، مسکن، بهداشت و درمان، 

حمل ونقل و ارتباطات می شود.
اما در مقابل هــادی ابویی، دبیر کانون عالــی انجمن های صنفی 
کارگری گفته است: هرکجا که مزد بیشتری پرداخت شود کارگران 

به همان جا مهاجرت می کنند تا شاید بهتر زندگی کنند.
وی اعلام کرده اســت: این تصمیمات درحــال حاضر چیزی جز 
افزایش مشکل برای دولت و مردم ندارد. ابتدا حداقل دستمزد ملی 
را تعیین و ســپس برای برخی مناطق درصدی بیشــتر از حداقل 

حقوق تعیین کنیم.

<درطرحمزدمنطقهایاستانهایکشوربه۶منطقهتقسیممیشوند
اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شــورای عالــی کار، درباره 
اجرای طرح مزد منطقه ای اظهار کــرد: پیش نیازهایی را که برای 
اجرای طرح مزد منطقه ای نیاز است براساس داده های مرکز آمار و 

تحقیقات جمع آوری شده است.
وی با اشــاره به اینکه در مدل پیشنهاد شده استان های کشور به 
۶ منطقه تقسیم خواهند شد، گفت: برای تقسیم استان ها، فاکتور 

اصلی هزینه معیشت خانوارها است.
آهنی ها تاکید کرد: در حال حاضر مشکل اصلی کارگران و کارمندان 
تعیین مزد منطقه ای نیست؛ بلکه مشکل اصلی تورم جاری در کشور 

است.
نماینــده کارفرمایان در شــورای عالی کار با اشــاره به اینکه باید 
سیاست ها درباره مدیریت تورم اجرایی شود، اظهار کرد: اگر تورم در 
کشور کنترل نشود به هر میزان که حقوق و دستمزد افزایش پیدا 
کند، به همان میزان نیز نقدینگی افزایش پیدا می کند و این مسئله 

موجب ضرر مردم و کارفرمایان خواهد شد.
وی تاکید کرد: در کنار کنترل تورم، اگر حقوق و دستمزد منطقه ای 
درست تشریح و اجرا شــود، زمینه توسعه، پیشرفت و اشتغالزایی 

مناطق محروم فراهم می شود.

<اجرایمزدمنطقهاینیازمندزیرساختهایلازماست
حمید حاج اســماعیلی، کارشــناس حوزه کار، نیز در رابطه با مزد 
منطقه ای اظهار کرد: اجرای مزد منطقه ای در کشــور مشروط به 

عوامل مختلفی است.
به گفته وی، در ماده ۴۱ قانون کار به تعیین دســتمزد منطقه ای 
اشاره شده است، اما اجرای آن جز اولویت ها نیست؛ چرا که باید در 

ابتدا موارد مهم تر تعیین و اجرا شوند.
حاج اسماعیلی در ادامه افزود: اجرای طرح مزد منطقه ای به معنای 
کاهش دستمزد نیست و کارفرمایان باید نسبت به تامین نیازهای 

حداقلی کارگران بپردازند.
این کارشــناس حوزه کار با تاکید براینکه زیرســاخت های تعیین 
مزد منطقه ای در کشور فراهم نیست، گفت: در ابتدا باید وضعیت 
اقتصادی در کشــور به وضعیت ثبات برســد و در مرحله بعد باید 

تشکل های کارگری و کارفرمایی در کشور وجود داشته باشد.
وی همچنین یکی دیگر از شــرایط تعیین مزد منطقه ای را تجربه 
دولت ها در اجرای آن دانست و اعلام کرد: در سال های گذشته در 
یک زمان محدود این مسئله در کشور اجرایی شد که با توجه به عدم 

دریافت نتیجه مطلوب این طرح به سرعت متوقف شد.
حاج اسماعیلی همچنین اعلام کرد: اجرای مزد منطقه ای نیازمند 
نظارت ویژه اســت؛ چرا که برخی از کارفرمایان ممکن است از این 
مسئله سواســتفاده کنند و کارگران را با حقوق و دستمزد بسیار 

پایین به کار گیرند.

<افزایشیکسانحقوقکارمندانوکارگرانبهضررکارگراناست
این کارشــناس حوزه کار در ادامه با اشــاره به افزایش حقوق ۲۰ 
درصدی کارمندان در ســال آینده اظهار کرد: چند ســالی است 
دولت حقوق کارگران را متناسب با میزان حقوق کارمندان افزایش 
می دهــد، اما نمایندگان کارگران در شــورای عالی کار باید به این 
مسئله توجه کنند که کارمندان دارای امتیازهای ویژه ای هستند و 

نباید کارگران و کارمندان را با یکدیگر مقایسه کنند.
وی در ادامــه افزود: هر چند وضعیت تورم بر زندگی کارمندان نیز 
تاثیر گذاشــته است، اما باید براســاس ماده ۴۱ قانون کار، میزان 
حقوق و دســتمزد کارگران را متناسب با نرخ تورم و سبد معیشت 

تعیین و از تبعات منفی آن جلوگیری کرد.
به گزارش میزان؛ حاج اسماعیلی در پایان تاکید کرد: اعتقاد ما این 
اســت که برای تعیین حقوق و دستمزد کارگران باید خط فقر نیز 
لحاظ شــود، چرا که خط فقر یک شــاخص اقتصادی مهم جهت 

حمایت از مردم و کارگران است.
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ســخنگوی دولت گفت: اگر بودجه به صورت ناتراز نهایی شود نتیجه 
آن ســال بعد کسری بودجه و تورم خواهد شد که خط قرمز همه ی 
ماســت. همه باید روی این خط قرمز بایســتیم و در سقف مصارف 

بودجه بازنگری داشته باشیم.
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران در پاســخ به ســوالی درخصوص افزایش سقف 
بودجه ســال آینده از سوی مجلس، بیان کرد: دولت در بودجه ریزی 
ابتــدا باید پیش بینــی منابع را انجام دهد و در ســقف آن، مصارف 
پیش بینی می شود. وقتی منابع در یک سقفی پیش بینی شده یعنی 
دیگر نمی شود بیشتر از آن، مصارف را پیش بینی کنیم و اینکار موجب 

ناترازی بودجه می شود.
وی افزود: مثلًا ارز واردات دارو و تجهیزات پزشــکی هرسال مبلغی 
به صورت متعارف تخصیص می دادیم و الان بگوییم سال آینده نصف 
این میزان مصرف می کنیم، این یعنی مصرف کم می شود؟ و یا احیانا 

قرار است قیمت را افزایش دهیم؟
ســخنگوی دولت عنوان کرد: دولت مخالف افزایش قیمت هاست و 
اگر مجلس هم مخالف افزایش قیمت هاســت، پس مصرف متعارف 
کشــور مشخص است و این یعنی منبع غیرواقعی پیش بینی کردند. 
اگر بودجه این گونه بسته شــود، اثر این کار در سال آینده کسری و 

تورم خواهد شد.

بهادری جهرمی اظهار داشت: این می شود منبع درآمدی غیرواقعی که 
مقام معظم رهبری از واژه ی ام الخبائث برای آن اســتفاده کردند. اگر 
بودجه این گونه نهایی شود نتیجه آن سال بعد کسری بودجه و تورم 
خواهد شد که خط قرمز همه ی ماست. همه باید روی این خط قرمز 

بایستیم و در سقف مصارف بودجه بازنگری داشته باشیم.
وی هم چنین درخصوص آخرین وضعیت ارزی کشــور، گفت: عرضه 
ارز از سوی بانک مرکزی بیشتر از تقاضاست و افزایش قیمت ارز دلیل 
اقتصادی ندارد. ترازهای ارزی مثبت و درآمدهای ارزی در دســترس 

و قابل قبول است.
ســخنگوی دولت با اشاره به آمار متغیرهای اقتصادی بیان کرد: نرخ 
رشــد نقدینگی به کمترین رقم در ۵۰ ماه گذشــته یعنی به ۲۵.۲ 
درصد رســیده و نرخ رشــد پایه پولی به ۳۱ درصد رسید. از ابتدای 
امسال منابع ارزی حدود ۶۰ میلیارد دلار تخصیص داده شده و منابع 

ارزی قابل قبول است.
بهادری جهرمی درخصوص جلســه دولت گفت: اصلی ترین موضوع 
این جلسه درباره تقسیم کار برای اجرای فرامین مقام معظم رهبری 
در زمینه حمایت از تولید بود. دســتگاه های مختلف گزارش کاری 
از اقدامــات خود در این زمینه در دولــت ارائه کردند که یک نمونه 
این اســت که از اردیبهشــت سال گذشــته برای اجرای فرمایشات 
رهبر انقلاب در ســال گذشته، دولت مصوبه ای تصویب کرد که هیچ 
مقرره گذاری نمی تواند در دولت بدون اطلاع رسانی صورت گیرد. ۱۵ 
روز بعد از انتشــار مقرره، می تواند اجرایی شود تا فعالان اقتصادی از 

تصمیمات گرفته شده مطلع باشند.
به گــزارش تســنیم؛ وی اضافه کرد: تصمیم دیگر تســهیل صدور 
مجوزهای کســب و کار اســت؛ بر اســاس گزارش رئیس کل بانک 
مرکزی، ۲۵۰ هزار میلیارد تومان تامین مالی برای تولید انجام شده 
و رئیس جمهور مهلت یک ماهه ای تعیین کردند تا برنامه روشن برای 

اصلاح ناترازی ها در بخش آب، برق و گاز ارائه شود.

بهادری جهرمی: 

اثر بودجه ی ناتراز در 1۴۰۳ تورم خواهد بود
بازار

خودرو

صنعت

گمرک

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان 
اینکه تولیدکننده نیاز به نقدینگی دارد از این 
رو دائم در حال عرضه کالا به بازار است، گفت: 
قیمت لوازم خانگی هیچ تغییری نکرده و مثل 

سابق است.
اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگی تهران در مــورد وضعیت عرضه لوازم 
خانگی از سوی تولیدکننده به نمایندگی های 
فروش اظهار کرد: هرساله در بهمن ماه تمامی 
تولیدکنندگان بایــد حقوق به اضافه پاداش و 
عیدی بدهنــد بنابراین نیاز به نقدینگی دارند 
و با توجه به وضعیت بازار، تمام تولیدکنندگان 
به دنبال نقدینگی هســتند از این رو هر نوع 
کالایــی در بازار موجود اســت و کمبودی در 

بازار نداریم.
وی افزود: اینکه می گویند تولیدکننده کالا به 
نمایندگی ارائه نمی دهد فقط شــایعه ای است 
تا به طریقی مردم را به ســمت فروشگاه های 

خاصی بکشانند.
این مقــام صنفی در مــورد قیمت های لوازم 
خانگی ادامه داد: قیمت ها هیچ تغییری نکرده 
و مثل ســابق اســت و تا این ساعت خبری از 

گرانی نداریم.
پازوکی به قدرت پایین خرید مردم اشاره کرد 
و افــزود: به دلیل پایین بــودن قدرت خرید، 
رکود بر بازار حاکم اســت. فقــط در ۱۰ روز 

گذشته سمینارهای مختلف برای فروش کالا 
داشتیم تا مشتری به بازار بیاید.

پازوکی به ســراهای لوازم خانگی اشاره کرد و 
گفت: چگونه می شــود یک فروشگاه دار با دو 
درصد ســود کالا را با سختی می فروشد اما در 
سراهای لوازم خانگی در قبال خرید تلویزیون 
یا جاروبرقــی هدیه می دهنــد! نمی دانم چه 

سازوکاری در این مکان ها برقرار است.
وی با بیان اینکه باید اصالت به فروشــگاه های 
لــوازم خانگی بازگردد، گفــت: نباید تبلیغات 
ســوء باعث شود مردم کالای قسطی با قیمت 

نجومی بخرند.
رئیــس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی 
تهران در مورد ورود شورای رقابت به ماجرای 
سراهای لوازم خانگی، تصریح کرد: ما نامه های 
زیادی بــه نهادهای مختلفــی از جمله دفتر 
رهبری، دفتر ریاست قوه قضائیه، دفتر ریاست 
جمهوری و مجلس شــورای اســلامی ارسال 
کرده بودیم که در نهایت شــورای رقابت وارد 

این ماجرا شد که امیدواریم به نتیجه برسد.
به گزارش مهــر؛ پازوکی به دلیل پایین بودن 
قدرت خرید مردم قسطی فروشی رونق گرفته 
است. کارخانه دار مجاب شده همانطور که به 
بعضی جاها کالا می فروشــند به فروشگاه های 
خرد هم بفروشند زیرا این اصناف خرد هستند 

که قلب تپنده بازار محسوب می شوند.

در حاشــیه نمایشگاه خودرو تهران که در شهر 
آفتاب برگزار می شود تفاهم نامه توسعه شبکه 
شــارژ خودروهای برقی با حضور وزیر صمت به 

امضا رسید.
در حاشــیه نمایشگاه خودرو تفاهم نامه توسعه 
شــبکه شــارژ خودروهای برقی با حضور وزیر 

صمت به امضا رسید.
در این مراســم مدیران عامــل کرمان خودرو، 
بهمــن، مدیران خودرو و ایران و ســایپا و مپنا 
تفاهم نامه ای امضــا کردند موضوع تفاهم نامه 
مذکــور نیز ایجاد زمینه مشــارکت و همکاری 
در انجــام مطالعات جامع، نصــب، راه اندازی و 
بهره برداری ایستگاه های شارژ و گسترش شبکه 
خدمات رسانی بر خط و حضوری مشتریان شارژ 

خودرو برقی اعلام شده است.
مــدت زمان تفاهــم نامه نیز از زمــان نفوذ به 

مدت پنج سال شمسی تعیین شده که با توافق 
طرفین قابل تمدید است. همچنین قراردادهای 
همکاری کــه در چارچوب ایــن تفاهم نامه با 
همکاری و تعامل با وزارتخانه های نیرو، کشــور 
و ســایر نهادهای مسئول امضا می شوند، دارای 
اعتبار مســتقل از این تفاهــم نامه خواهد بود 
و خاتمــه ایــن تفاهم نامه مخل اعتبار ســایر 

قراردادهای طرفین نخواهد شد.
به گــزارش برنا؛ اضافه می شــود که به منظور 
سیاست گذاری، برنامه ریزی و تدوین روش های 
اجرایی و تهیــه دســتورالعمل های همکاری، 
کمیته راهبری متشــکل از یــک نفر نماینده 
هریک از شرکت های طرف تفاهم نامه تشکیل 
خواهد شــد و تصمیمات کمیته مذکور پس از 
تنظیم صورتجلسه با تایید بالاترین مقام اجرائی 

طرفین لازم الاجرا خواهد بود.

رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: در 
دوره تحولی سازمان استاندارد، تسهیل، سرعت 
بخشی و رفع موانع و مشکلات تولیدکنندگان 
به عنوان یکی از مسائل مهم و اولویت دار دنبال 

می شود.
مهدی اسلام پناه در راستای منویات مقام معظم 
رهبــری »مدظله العالی« و رئیس جمهور برای 
رفع موانع و مشــکلات تولیدکنندگان، حمایت 
از تولید کیفی و تســهیل تجــارت در صادرات 

کالاها و واردات کالاهای اساسی، با مدیران ارشد 
واحدهای تولیدی کشور به صورت مستمر دیدار 

دارند.
به گزارش ایرنا؛ در همین راســتا، اسلام پناه در 
دیدار جداگانه با مســئولان شرکت های صنایع 
غذایی، بازرسی و خدماتی )پزشکی( مشکلات 
آن ها را جویا و بخش های مربوطه در ســازمان 
ملی اســتاندارد ایران را بــرای پیگیری و رفع 

مشکلات تا حصول نتیجه نهایی مکلف کرد.

در ۱۰ ماهه ســال جاری ترانزیــت خارجی از 
مســیر ایران به ۱۴ میلیــون و ۲۰۰ هزار تن 

رسیده است.
محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل 
گمرک ایران با اعلام این خبر افزود: این میزان 
ترانزیت خارجی از مســیر ایران در در ۱۰ ماه 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۹ 

افزایش نشان می دهد.
رضوانی فر اظهار داشت: بیشترین میزان ترانزیت 

خارجی کشــور در مدت یاد شده به ترتیب از 
مبــدا گمرکات منطقــه ویژه شــهید رجایی، 

پرویزخان و باشماق انجام گرفت.
به گزارش ایلنا؛ به گفته وی در ۱۰ ماهه ســال 
جــاری ۴ میلیــون و ۲۰۰ هزار تــن ترانزیت 
خارجی از مبــدا گمرک منطقه ویژه شــهید 
رجایی، ۳ میلیون تن از مبدا گمرک پرویزخان 
و یک میلیــون و ۵۰۰ هزار تن از مبدا گمرک 

باشماق بوده است.

لوازم خانگی گران نشده است
عرضه بدون مشکل

تفاهم خودروسازان با وزیر صمت 
برای توسعه شبکه شارژ خودروهای برقی

رفع مشکلات صنایع 
از اولویت های سازمان ملی استاندارد است

رئیس کل گمرک ایران خبر داد

ترانزیت خارجی از مسیر ایران به ۱۴.۲ میلیون تن رسید

بایدها و نبایدهای اجرای طرح مزد منطقه ای

افزایش تخصیص ارز برای تولیدکنندگان خودرو سواری


